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Rok přírodních katastrof a požárů. 
 
 
V březnu 2019 zdevastoval cyklon africké země Mosanbik, Malawi a Zimbabwe.  
Přes 2,6 milionu lidí přišlo o střechu nad hlavou. Město Beira bylo z 90 % zničeno. 
 
V dubnu 2019 zachvátil rozsáhlý požár katedrálu Notre-Dame v Paříži. Věž a střecha  
se zřítily, ale slavnou stavbu se nakonec podařilo zachránit. 
 
V srpnu 2019 požáry v Amazonii zničily obrovské plochy tamního pralesa a zhoršily 
smog v řadě brazilských měst. 
 
V září 2019 Hurikán Dorian vtrhl na Bahamy, a ty pak vypadaly jako po výbuchu 
atomové bomby. Škody byly odhadované na 3,4 milionu USD, což je víc než čtvrtina 
tamního HDP. 
 
Od listopadu 2019 bojovali hasiči s nejméně 200 požáry po celé Austrálii. 
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Rok výročí i smutných rozloučení. 
 
 
 
14 února 2019 oslavil sté narozeniny legendární cestovatel Miroslav Zikmund,  
jehož proslavily cesty s Jiřím Hanzelkou. 
 
14 července 2019 oslavil osmdesáté narozeniny zpěvák Karel Gott. 
 
31. července 2019 herec Bolek Polívka oslavil sedmdesátiny. 
 
13. listopadu 2019 fotbalový trenér Karel Bruckner oslavil osmdesáté narozeniny. 
 
1.února 2019 se kolegové a veřejnost rozloučila s hercem Luďkem Munzarem, který 
zemřel 26. ledna. 
 
3. července 2019 se několik stovek lidí přišlo rozloučit s Františkem Čubou, někdejším 
senátorem, předsedou legendárního JZD Slušovice a přítelem prezidenta Miloše Zemana. 
Ten přijel do kostela ve Slušovicích. 
 
1 října 2019 zemřel zpěvák Karel Gott, více než čtyřicetinásobný Zlatý slavík, úspěšný  
a známý po celém světě. Vydal doma i v zahraničí téměř tři stovky sólových alb a prodal 
jich kolem padesáti milionů.  
Ke zprávě o jeho smrti napsal prezident Miloš Zeman: 
„Nesmírně zarmucující zpráva pro celou naši zemi. Karel Gott byl skutečný Umělec, 
který se rozdával druhým. To je vyčerpávající, ale právě to činí umělce umělcem.  
Karel Gott daroval svůj život generacím, daroval se nám všem.“   
 
 
 
 
 

Události ve světě 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Události v Česku 
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     Vážení spoluobčané, na několika řádcích se nyní ohlédneme za rokem, který bude již 
za chvíli minulostí.  
Velmi důležitou součástí života v obci jsou kulturní akce a kulturní dění, které velmi 
výrazně ovlivňuje dění v obci. Jsem velice rád, že všechny složky působící v naší obci, 
jsou v průběhu roku velice aktivní a každý svou akcí přispívá ke kvalitnějšímu 
kulturnímu životu. Při realizaci kalendáře na příští rok jsme přišli s novinkou, že kalendář 
bude obsahovat také termíny kulturních akcí, u kterých v současnosti víme pevné datum. 
Je až neuvěřitelné jaké množství těchto tradičních, ale i novějších akcí máme. Zapojení 
kultury do kalendáře by mohlo také zlepšit plánování vašeho volného času. Je také vidět, 
kolik lidí se aktivně zapojuje do kulturního života, ať už prostřednictvím pořádaných akcí 
nebo prostřednictvím spolku ve kterém působí. Za to patří všem organizátorům a 
dobrovolníkům poděkovat, že věnují svůj volný čas těmto akcím a připravují kulturní 
zážitky pro ostatní. Za to Vám všem patří velký dík. Uznání a poděkování ale patří také 
všem, kteří se podíleli na rozvoji a dobré propagaci naší obce a kteří jsou ochotni pomoci. 
Velkou oporou obce jsou také místní podnikatelé, kteří nemalou měrou přispívají ke 
zdárnému chodu obce. Spolky, které se podílí na dění v naší obci jsou Základní škola 
Liptál, Mateřská škola Liptál, Sbor dobrovolných hasičů Liptál, Folklorní spolek Lipta 
Liptál, ČSOP Vartovna Liptál, Myslivecké sdružení Brdisko, Kynologický klub, AVZO 
Liptál, Fotbalový klub Liptál, Klub volejbalových nadšenců Liptál, Dechová hudba 
Liptalanka, hudební skupina 1+1, Pěvecký sbor Rokytenka, Spolek rodičů a přátel školy, 
Jagāri, Českobratrská církev evangelická, Římskokatolická církev.  
Samotnou kapitolou obce jsou každoročně investiční akce, které letošní rozpočet opět 
velice potrápily. Poslední roky jsme se totiž pustili do velkých projektů, které výrazně 
navyšují závěrečný účet obce. V letošním roce jsme nejvíce investovali u těchto projektů: 
Oprava Kulturního areálu, nové zastřešení a WC, Chodníky v dolní části obce Liptál – II. 
etapa, Srdce dědiny – přírodní hřiště a zahrada k objevování, setkávání a radosti, 
Revitalizace veřejných prostranství v obci Liptál – II. etapa, Doplnění lesní techniky – 
vyvážečka, Modernizace odborných učeben v Základní škole, Oprava podlahy a osvětlení 
v tělocvičně ZŠ Liptál a mnohé další projekty, ale již s mnohem menšími výdaji.  
V dalším roce se budeme muset věnovat spíše tvorbě projektových dokumentací, které 
jsou v současné době časově velmi náročné. Jedná se především o projekt cyklostezky, 
bezbariérovosti obecního úřadu a úpravě povrchů kolem základní školy. Další velké 
výdaje budou vynaloženy za nákup nemovitostí. Především z vlastnictví Zlínského kraje, 
Lesů České republiky a Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových.  
Z investičních akcí máme zajištěno financování na projekt víceúčelového hřiště a  
na výstavbu nového rybníka na Žabárně. Vše další bude promítnuto v rozpočtu obce  
na příští rok.                                                             Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 
 
 
 
  
Rok Celkové výdaje obce v milionech 
2014 26,55 
2015 30,62 
2016 44,79 
2017 48,73 
2018 45,30 
2019 51,46 
 
 
 
 
 
 
 

Slovo starosty 
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Volby do evropského parlamentu ve dnech 24. a 25. 5. 2019 
 
Počet voličů v obci Liptál: 1.215 voličů  
K volbám se dostavilo (vydané úřední obálky): 288 voličů  
Účast v procentech: 23,7 %  
Počet odevzdaných úředních obálek: 288 obálek  
Počet platných hlasů: 286 hlasů 
 
 
Prvních deset vítězných kandidátů pro volby do Evropského parlamentu: 
 
ANO 2011                                                               počet získaných hlasů: 56    -    procenta: 19,6 
Svoboda a přímá demokracie – Tomio Okamura                                         45                         15,7 
Občanská demokratická strana                                                                     45                         15,7 
Česká pirátská strana                                                                                    42                         14,7 
Starostové s regionálními partnery a TOP 09                                              18                           6,3 
Komunistická strana Čech a Moravy                                                           16                           5,5 
Křesťan. a demokrat. unie – Českosl. strana lidová                                     12                          4,2 
ROZUMNÍ a ND – STOP MIGRACI – NECHCEME EURO                      9                          3,1 
HLAS                                                                                                              6                          2,1 
Česká strana sociálně demokratická                                                               5                          1,7 
 
                                             Příloha č.: 1 Výsledky voleb Liptál, Sada hlasovacích lístků. 
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Ve středu 24.4.2019 v 16.00 hod. byly slavnostně otevřeny nové obecní byty v bývalé 
mateřské škole.  
Společně byla symbolicky přestřižena páska a tím udělána tečka za realizací projektu, 
který byl pro obec velmi náročný a to jak finančně tak i technicky. A co by to bylo za 
akci bez muziky, proto nám na začátku zahrála cimbálová muzika Kuráž. 
Návštěvníci pak měli možnost podívat se do nových obecních bytů, shlédnout jejich 
dispoziční řešení a  jejich vybavení.  Na otázku, proč jsou byty tak velké, když to mají být 
sociální byty, odpověděl starosta obce:  
„Dispoziční řešení se výrazně odvíjí od nosného systému budovy a ten nás výrazně 
svazoval k realizaci vícero bytů. Také tento tvar budovy není vhodný na realizaci malých 
bytů. Navržené byty odpovídají možnostem budovy, a proto zde vzniklo pět bytů 
velikosti 2+KK a tři byty velikosti 3+KK. Což není zas taková hrůza. Dalším dotazem 
byla délka omezujících podmínek. Tady nám poskytovatel dotace, Ministerstvo pro 
místní rozvoj, bude hlídat splňování podmínek po dobu 5 let. Jednou z hlavních 
podmínek je dodržování sociálního bydlení. Naštěstí skupin, které spadají do sociální 
oblasti, je velmi mnoho, proto budou byty obsazeny občany obce Liptál. Po těchto pěti 
letech budou byty bez omezení a poté bude záležet na obci, kdo bude v těchto bytech 
bydlet.“ 
 
Ještě před slavnostním otevřením pro občany měli možnost budovu zhlédnout starostové 
z obcí Zlínského kraje. Mnoho starostů z širokého okolí se přijelo podívat na tento 
realizovaný projekt a zároveň byl pro ně  uspořádán seminář, kde se dozvěděli informace 
o možnosti výstavby nových obecních bytů i v jejich obcích.  
                                                                                                  Příloha č.: 2 Plakát 
                            
 
 

Výsledky voleb  
do Evropského 
parlamentu 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Slavnostní otevření 
nových bytů 
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   Další akce na netradičním místě je za námi. Tímto místem bylo prostranství  
před dolním obchodem Jednota, ale třeba taky zahrada u Kovářů, kde jsme se rozložili  
s vařením guláše. Je vidět, že k pořádání akce není potřeba velký amfiteátr, stačí kousek 
návsi a vše může směle začít. Jeden z návštěvníků mi taky říkal, že tak blízko z obecní 
akce, to ještě domů neměl, takže je vidět, že to své kouzlo má. Do Dolanska jsem kvůli 
rodinné oslavě dorazil až v šest hodin a bylo vidět, že jsem přišel do dobře rozjeté akce. 
Nakonec jsme vydrželi sedět do pozdních hodin. Už dlouho se mi nestalo, že bych šel 
domů směrem do Hořanska, většinou to bývá směr opačný. Aspoň jsem si mohl 
vyzkoušet, jak se po těch chodnících vlastně chodí. Závěrem bych chtěl moc poděkovat 
všem, kteří pomáhali s přípravou i samostatnou realizací akce. Velké díky zaslouží 
Jaromír Kovář za jeho pomoc a jeho čas, který této akci věnoval. Poděkování si také 
zaslouží Liptálská dechovka, která nás letos provází téměř na všech obecních akcích  
a že toho hraní letos bylo. A v neposlední řadě děkuji i všem, kteří se přišli podívat a 
popovídat si, protože tím se utváří ta správná pospolitost občanů obce. V příštím roce  
se možná uvidíme zase o kousek dál v Dolansku. Starosta obce ing. Milan Daňa. 
 
Oprava chodníku v horní části obce směrem na Všeminu byla vyvolána ČEZem, který se 
rozhodl zahájit práce na překládce vzdušného vedení do země v naší obci. Nebylo nám 
sice řečeno, proč si vybrali tuto lokalitu, ale i tak jsem byl rád, že se s těmito pracemi 
začalo. Díky této akci jsme se rozhodli vyměnit chodník v této lokalitě a taky vložit dráty 
veřejného osvětlení do země a tím se celkově zbavit starých betonových sloupů.  
K celkové výměně chodníku došlo z důvodu, že obrubníky i dlažba vykazovaly velké 
opotřebení a jejich životnost byla téměř na konci. Vždyť už je to cca 13 let, co se 
zrealizoval chodník v horní části obce. Není to sice příliš dlouhý úsek, ale i tak máme cca 
200m nového chodníku. Bohužel stav chodníků v Hořansku již není moc dobrý a v blízké 
budoucnosti se bude muset řešit jeho rekonstrukce. Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 
 
����� 

 
   Práce na realizaci hřiště u mateřské školy jsou v tomto roce téměř ukončeny. Jsou 
rozmístěny všechny herní prvky a hřiště je oploceno. V příštím roce bude dokončena 
výsadba a dětské hřiště pak bude slavnostně otevřeno. 
   „Stavební práce dlouho brzdil převod pozemků z Úřadu pro zastupování státu ve věcech 
majetkových. Nedávno zastupitelstvo odmítlo úplatný převod pozemků v tomto areálu, 
kdy stát chtěl za převod pozemků na Obec cca 2,6 mil. Kč. Stále si totiž myslím, že stát 
by měl pozemky v areálu školy převést bezúplatně, jelikož se jedná o pozemky využívané 
ve veřejném zájmu.  
A co je větší veřejný zájem, než vzdělání našich děti? Jak je tedy možné, že  převod 
pozemků trval  více než deset let,“ uvedl ing. Milan Daňa, starosta obce. 
 

����� 

 
   Již podruhé se naše obec zapojila do celorepublikové akce „Ukliďme svět, ukliďme 
Česko“, protože bohužel naše okolí je stále znečišťováno bezohlednými spoluobčany. 
Letošní úklid byl naplánovaný na sobotu 6.4.2019.  
Ráno se Liptál probudil do deště a také denní předpověď počasí nebyla dobrá. Sraz byl  
v osm hodin za obecním úřadem a i za drobného mrholení se sešlo přibližně sto občanů 
obce. Po krátké ranní debatě se skupinky dobrovolníků rozešly do terénu na předem 
určená místa a úklid mohl začít. Nejvíce odpadků bylo opět podél hlavní silnice, kde 
neukáznění řidiči vyhazují z oken aut všechno možné. Po pár hodinách se promočení 
dobrovolníci pomalu začínali vracet ke kulturnímu zařízení, kde byl pro ně jako 
poděkování připraven guláš a pivo. Během dopoledne se podařilo nasbírat cca dvě tuny 
odpadu. A  naše příroda a okolí je zase o trochu čistější.  
                                                                                 Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 

Otevření II.etapy 
nových chodníků 
v Dolansku. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Oprava chodníku 
v Hořansku 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dětské hřiště  
u mateřské školy 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Akce Ukliďme svět 
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   Po odborné konzultaci bylo provedeno ořezání vzrostlého „cypřiše“, kterým došlo 
k výraznému zvýšení podchodné výšky. Druhý menší „cypřiš“ byl úplně skácen, protože 
vykazoval defekty větvení a již ho nešlo ořezat. Prázdný betonový květináč bychom rádi 
zaplnili květinami. Po úpravě vzrostlých stromů došlo k velkému proslunění našeho 
kolumbária, které bylo určitě škoda schovávat. Příští rok bychom v pracích chtěli 
pokračovat.  
Úpravami by měly projít zpevněné plochy v blízkosti kolumbária, které vykazují drobné 
nerovnosti. Závěrem bych chtěl moc poděkovat všem, kteří se příkladně starají o své 
hroby, protože vzhled liptálského hřbitova je velmi krásný.  
                                                                                 Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 
 
����� 

 
 
   Jelikož turistů po okolí přibývá a informací není nikdy dost, rozhodli jsme se umístit  
v našem okolí nové informační cedule, které se budou nacházet v blízkosti pěti 
liptálských vrcholů – Baťková, Kopřivné, Na Strážích, Na Dílech a Na Bílé.  
Zde budou informace o daném místě a také texty o obci Liptál. Myslím si, že je to dobrá 
metoda jak zpestřit turistovi procházku po okolí a taky je to možnost jak předat zajímavé 
informace.                                                                  Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 
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   Mnoho projektů realizovaných v naší obci může být zahájeno jen v případě získání 
dotačních prostředků a u opravy tělocvičny tomu nebylo jinak. Díky Zlínskému kraji, 
který nám na tento projekt poskytl dotaci ve výši 50%, mohlo dojít k celkové opravě 
podlahy a osvětlení. Tělocvična tak dostala zbrusu novou dřevěnou parketovou podlahu a 
moderní LED osvětlení.  
I když někdy slyším kritiku na dotace, věřte, že drtivou většinu projektů by si tak malá 
obec jak jsme my, nemohla nikdy dovolit. Vždyť jen obec Liptál zrealizovala za poslední 
volební období projekty za více jak 110 mil. Kč a to by bez dotačních prostředku šlo jen 
těžko. Jen pro představu obec Liptál hospodaří s ročními příjmy kolem 18 mil. Kč, které 
musí vystačit na celý chod obce, takže si dokážete představit, jak málo z toho zbyde  
na investice. V dalších letech bychom chtěli ještě zrealizovat jedno sportoviště  
pro základní školu a to víceúčelové hřiště vedle tělocvičny. Od tohoto plánu se také 
odvíjela velikost a tvar zahrady pro mateřskou školu, kterou jsme letos dokončili.  
Na zbylé ploše by měla vyrůst nová sportovní plocha, která nyní tak chybí.  
                                                                                    Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 
 
 ����� 
   
 
   Již v únoru 2017 jsme podali žádost o účelovou dotaci Modernizace učeben ZŠ Liptál 
na Ministerstvo pro místní rozvoj ČR, které spravuje Integrovaný regionální operační 
program (IROP). Ten nám po dlouhém čekání v rámci výzvy č. 47 Infrastruktura 
základních škol dotaci schválil, a to v požadované výši 3 351 779,19,--Kč.  
V rámci projektu bude vybudována učebna přírodních věd (fyziky, chemie, zeměpisu a 
přírodopisu) a učebna cizích jazyků a digitálních technologií. Stávající učebny jsou 
naprosto nevyhovující, učebna přírodních věd je stará přes 40 let, neprošla žádnou 
zásadní rekonstrukcí, pouze drobnými opravami, je vybavena starým nefunkčním 
nábytkem, chybí prostory pro ukládání didaktických pomůcek.  
 

Úpravy na hřbitově 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Naučné cedule 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Oprava tělocvičny  
v ZŠ 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Modernizace učeben 
v ZŠ 
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Učebna pro výuku digitálních technologií (počítačová učebna) je spojena se školní 
knihovnou v jedné místnosti, žáci nemají dostatečný osobní prostor, je omezena jejich 
manipulace s počítači, učebnicemi a učebními pomůckami. Jazyková učebna ve škole 
zcela chybí. Nedílnou součástí projektu je úprava parametrů vnitřní konektivity školy a 
připojení k internetu. Současné rozvody internetu jsou v katastrofálním stavu, skládají se  
ze směsice různých zařízení, která se vzájemně ruší, chybí jejich centrální správa, jsou 
umístěna v různých částech školy s přímým přístupem uživatelů, kteří mohou  
se zařízeními manipulovat, mohou je přepojovat či jinak zasahovat do zapojení, čehož 
někteří žáci rádi využívají k narušení plynulého chodu vyučovacích hodin.  
Další částí projektu je i revitalizace venkovního prostranství uvnitř areálu školy. Naší 
snahou je vytvořit volnější prostor, kde mohou žáci trávit přestávky a zejména volné 
hodiny mezi dopoledním a odpoledním vyučováním.  
                                                                               Mgr. Hana Burdová, ředitelka ZŠ Liptál 
 
 
 ����� 
 
 
   I když se zdá, že veřejný vodovod je téměř ve všech částech obce, vždycky se ještě 
najdou drobné lokality, kde je potřeba vodu dovést. V letošním roce se jednalo  
o výstavbu prodloužení vodovodu do lokality Na Prašnici (lokalita rodinných domů  
nad benzinkou). Napojení na stávající rozvodný řád bylo za rodinným domem č.p. 427  
a jednalo se o prodloužení o cca 200m. K realizaci tohoto vodovodu se také přistoupilo  
z důvodu, že v minulých letech byly v této lokalitě drobné problémy s vodou ve studních. 
Při realizaci splaškové kanalizace, myslím si, že to byl rok 2015, se nám podařilo 
prodloužit pět vodovodů a tento Na Prašnici byl poslední, o který občané žádali.  
V současné době neevidujeme žádný požadavek o prodloužení, ale i tak zvažujeme 
zahájení projekčních prací na prodloužení vodovodu v Hořansku za autobusovou točnou 
Na Špici. Hlavně se nyní jedná o zjištění finanční náročnosti takového projektu.                           
                                                                                     Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 
 
 ����� 
 
 
   V tomto roce, roce padesátých liptálských slavností se začalo s rekonstrukcí amfiteátru. 
Po loňské generální opravě podia letos přišla řada na výstavbu nového sociálního 
zařízení. Nové záchody jsou postaveny téměř na stejném místě, ale jejich velikost 
výrazně převyšuje ty původní. Další stavba, která je letos úplně nová, je zastřešené 
posezení, které mělo své nejlepší časy již také za sebou. Místo toho původního, zde 
vyrostlo nové, které zakrylo dvě řady stolů a lavic. Samozřejmostí byla i nová dlažba  
pod konstrukcí. Poslední velkou změnou byla úprava prostranství před amfiteátrem. 
Realizují se nové chodníky a byla již provedena také nová výsadba, jejímž účelem je 
zkrášlit okolí a také co nejvíce zakrýt ocelovou halu, která je v těsné blízkosti. 
A jak je nyní zvykem, každá velká dokončená akce se musí slavnostně otevřít. V případě 
našeho amfiteátru jsme chtěli toto otevření oslavit s našimi seniory. Akce byla 
naplánována na 22. srpna. Jelikož to bylo první takové letní setkání, byl jsem zvědavý, 
kolik lidí se přijde podívat a popovídat si. Nakonec bylo sezení téměř zaplněné a nálada 
byla veselá. Myslím si, že by bylo škoda si to příští rok nezopakovat.  
 
Dále bychom chtěli určitě pokračovat v úpravách zpevněných ploch před areálem a 
kolem nového veřejného WC. Zahájení prací uvnitř areálu, tzn. nové stánky a podium 
jsou nejisté, protože již nyní je v plánu hodně akcí, které se budou příští rok realizovat a 
nevím, zda zbudou peníze na tak velkou akci. Na druhou stranu, to co bylo v areálu 
nejhorší, je za námi a již není tak havarijní.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Rozšíření vodovodu 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Rekonstrukce 
amfiteátru 
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V budoucnu je v plánu opravit obě lávky přes potok Syrákovka a jednu novou lávku ještě 
postavit. Dále bychom chtěli rozšířit zpevněné plochy a postavit dětské hřiště. Projekt 
také počítá s výstavbou ještě jedné „koliby“ a s rozšířením zeleně nebo také s realizací 
muzea obrazů Jana Kobzáně.                           
                                                                                   Ing. Milan Daňa starosta obce Liptál 
  
 
 Velmi děkujeme vedení obce v čele s panem starostou Milanem Daňou za uspořádání 
letního setkání v opraveném kulturním areálu. Zároveň si vážíme času, který si pro nás  
v hektickém čase příprav a v předvečer 50. Liptálských slavností pan starosta vyčlenil. 
Velmi hodnotíme množství vykonané práce na zvelebení těchto prostor a krásné nové 
sociální zařízení. Děkujeme také členkám a členům Komise pro občanské záležitosti  
při OÚ Liptál, které nás pohostily a pečlivě dohlížely, aby nikomu nic z připraveného 
občerstvení nescházelo. Toto venkovní setkání se nám velmi líbilo, počasí nám přálo, rádi 
jsme se sešli a pohovořili se známými, sousedy a byli bychom rádi, kdyby se další letní 
setkání uskutečnilo i v příštím roce.                                                 Liptálští dříve narození 

 
 
����� 

 
 
Letošní příděl sněhu jsme si zřejmě vybrali i za zimy minulé, a proto byla díky výborným 
sněhovým podmínkám zprovozněna i běžkařská stopa. Její trasování nebylo vždy 
jednoduché, komplikovaly ho například spadané stromy, polámané větve, jejich odklízení 
a místy i opravdu nezvyklé množství sněhu, které např. v prudším stoupání technika 
nebyla napoprvé schopna utáhnout. Nový způsob tohoto sportovního vyžití se ale setkal  
s velmi příznivým ohlasem nejen domácích ale i přespolních borců a byl hojně využíván. 
Byly vytvořeny i malé okruhy pro začátečníky (Na Láně, Baťková), vhodné i pro děti,  
za příznivého počasí s krásnými výhledy na obec i okolní přírodu. Škoda jen, že někde 
byly stopy znehodnoceny např. těžbou dříví, která se plánuje nezávisle na počasí.  
Ale práce má jistě přednost. Jsme rádi, že se nám podařil další krok k propagaci zimních 
sportů a vyžití především našich občanů ale i návštěvníků naší obce. 

 
 
����� 

 
 
   V tomto roce se nám podařilo koupit nový klanicový vyvážecí vlek pro lepší 
manipulaci s dřevní hmotou a díky němu jsme také mohli zahájit prodej měkkého dřeva 
občanům obce Liptál. Všechny vlastníky lesů totiž trápí kůrovec a tak je palivového dříví 
velký nadbytek. Bohužel ani v příštím roce to nevypadá lépe, takže s prodejem se bude 
určitě pokračovat. Pro příští rok se cena za palivové dříví bude snižovat z důvodu velkého 
přebytku. Cena pro rok 2020 je tedy stanovena ve výši 500 Kč/m3 včetně dovozu 
až domů. Cena je platná pouze pro liptálské občany a dřevo musí být použito pouze  
v obci Liptál. Pro občany jiných obcí a pro otop nemovitostí mimo naši obec, nebude 
prodej dřeva možný. Obec bude prodávat pouze měkké palivové dříví v délkách cca 4m. 
Tvrdé dřevo prozatím prodávat nebudeme.  
Jen pro zajímavost se v letošním roce podařilo dovést lidem celkem 48 vyvážeček.                            
                                                                                                                 Ing. Milan Daňa 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Běžkařská stopa 
okolo Liptálu 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Prodej palivového 
dříví 
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ROZPOČET   -  PŘÍJMY schválené 1.změna 2.změna 
1111 - Daň závislá činnost    4 700 000,00         331 000,00 
1112 - Daň z příjmu F.O.       250 000,00   
1113 - Srážková daň      500 000,00   
1121 – Daň právnických osob   4 100 000,00   
1122 - Daň PO za obec 2018       250 000,00   
1211 - Daň DPH    9 902 000,00   
1332 - Převod za odnětí půdy           5 000,00           - 5 000,00 
1334 - Převod za odnětí půdy           7 000,00   
1337 – Pokuta za odpad přidělena FU             20 500,00 
1340 - Odvoz domovního odpadu       480 000,00   
1341 - Poplatek ze psů         24 000,00   
1343 - Užívání veř. Prostr.          4 000,00   
1346 - Zvláštní užívání MK           2 000,00   
1348 – Zhodnocení pozemku              1 000,00 
1361 - Správní poplatky         21 000,00   
1381 - Odvod výtěžku VHP za hazard       130 000,00   
1511 - Daň z nemovitosti       1 400 000,00     -57 335,00       -242 665,00 
4111 – Dotace EP                 0,00      29 000,00  
4112 - Dotace Krajský úřad Zlín       318 000,00   
4113 – UZ 17015 Průt.transf. Moder.uč.        1 944 242,88 
4116 - ÚZ 13013 N104Z5 Dot.SR a EU    1 103 380,00      -1 103 380,00 
4116 - ÚZ 13101 Dotace na mzdu ze SR       350 000,00          490 000,00 
4116- UZ 15011 Dot.revital.zeleně     970 793,40  
4116 – UZ 29014 Dotace na lesní hosp.             52 509,00 
4116 – UZ 34053 Dotace na knihovnu             15 000,00 
4122 . UZ 120 Dotace ZK na opr. tělocv.           770 000,00 
4213 – UZ Dotace na proj.Srdce dědiny           500 000,00 
4216 – Dot. dopl. zateplení Dům služeb       20 936,16  
4216 - N 107 Z1 17968 Dotace Soc. byty   1  468 389,00   -123 271,75  
4216 - N107 Z5 ÚZ 17969 Příjem dotace    8 000 000,00   -377 669,80  
4216 – SFDI Dot.na chodníky ii.etapa                 0,00  5 117 000,00  
4216 – Revitalizace veř. prostranství      500 000,00       -500 000,00 
4216 – UZ 17969.17968 Modern.učeben        1 407 536,30 
1031 - Tržba v lesním hospodářství    5 000 000,00     300 000,00  
1031 - Odvod DPH Lesní hospodářství    1 050 000,00   
2141 - Ostatní příjem v Infocentru           5 000,00   
2212 - Ostatní - MK ZÚ před Jednotou           5 000,00   
2310 – Nájem vodovodu VAK              1 452,00 
2411 - Záležitosti pošt - provize       270 000,00       30 000,00  
3113 - Příjem s odp. ZŠ, příj. za vodu       562 935,02            33 344,00 
3111 – Vratka dot.MŠ Putování s POLY                 0,00       80 675,00  
3319 - Nájem,služby Kulturní zařízení         10 000,00              7 000,00 
3341 - Obecní rozhlas, hlášení           2 500,00   
3349 - Liptálský zpravodaj              500,00   
3392 - Ostatní příjmy Kulturní areál         16 000,00   
3511 - Za služby zdrav.střediska         33 000,00   
3512 – Nájem bytových prostor            79 600,00 
3613 - Nájem nebyt. prostor, Dům služeb         74 000,00             4 500,00 
3632 - Pohřebnictví           2 000,00       8 000,00        
3639 - MH ,prodej a náj.poz. ,čistírna         78 600,00         481 500,00 
3722 - Prodej popelnic         24 500,00           10 500,00 
3725 - Třídění odpadu EKO KOM      162 500,00   

Hospodaření 
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4354 – Dům speč.službou, nájem služby      258 195,98          11 830,39  
5512 – Hasiči příjem za el., Čistírna peří                 100,00 
6171 – Ostatní služby, zasedačka        64 500,00           19 868,00 
CELKEM 40 634 000,00      6 509 958,40     4 318 607,18 

 
ROZPOČET    -   VÝDAJE schválené 1.změna 2.změna 
1031 - Lesní hospodářství      1 030 000,00    330 000,00   167 000,00 
2141 - Informační centrum           20 000,00   
2143 - Cestovní ruch –na běžkách po okolí          56 000,00   
2212 - Oprava míst. komun., zimní údržba,        567 000,00      66 000,00 
2219 - PD a chodník v Dolansku       1 700 000,00   
2219 - Údržba chod. a parkov.Terminal u ZŠ       2 293 243,00 5 223 030,00  -418 000,00 
2221 - Ostatní činnost v dopravě           20 000,00   
2292 - Dopravní obslužnost         160 000,00    -11 000,00  
2310 - Skupinový vodovod           76 000,00     -20 000,00 
2321 – Kanal. invest. transfér ČŘB .     3 284 000,00     76 000,00     20 000,00 
2333 - Úpravy drobných vodovod. toků           25 000,00     -25 000,00 
2341 - Rybník u Srněnských           90 000,00     -50 000,00 
2411 - Záležitosti pošt Pošta Partner         403 000,00   
3111 - MŠ - Příspěvek na provoz         528 000,00   
3111 - MŠ - Nové dětské hřiště      1 450 000,00     470 000,00 
3111 - MŠ - Ostatní náklady           35 000,00     80 675,00     -25 000,00 
3113 - ZŠ - Příspěvek na provoz,odpisy      2 364 935,02     60 000,00      96 044,00 
3113 - Ostatní náklady         366 000,00       45 000,00 
3113 – Průtok.transfer a neinv.oprav.tělocv.   3 351 779,18 
3113 – opr.tělocv.spoluúčast obce   1 570 000,00 
3314 - Knihovna           30 000,00       17 000,00 
3319 - Kulturní zařízení         550 000,00    -148 800,00 
3322 - Zachování a obnova kultur. památek           39 000,00   
3329 - Ochrana památek, válečných hrobů           25 000,00   
3330 - Činnost registr. církvím na činnost           20 000,00       32 700,00 
3341 - Místní rozhlas           46 000,00   
3349 - Liptálský Zpravodaj         250 000,00   
3392 - Kulturní areál, nové WC realizace      1 227 000,00   120 000,00 1 425 000,00 
3399 - Vítání občánků, beseda s důchodci         103 000,00   
3419 - Tělovýchova         113 000,00     13 500,00     -43 000,00 
3421 - Dětské hřiště revize           35 000,00       12 300,00 
3429 - Ostatní zájm.činn. AVZO Radioklub           10 000,00   
3511 - Zdravotní zařízení           22 000,00   
3522 - Ostatní nemocnice - Vizovice           10 000,00   
3612 - Sociální byty - Bytové hospodářství         580 000,00      -59 500,00 
3613 - Dům služeb, režijní náklady, zatepl.         252 000,00         4 000,00 
3631 - Veřejné osvětlení         245 000,00   
3632 - Pohřebnictví, režijní náklady           32 000,00     -23 500,00 
3636 - Územní rozvoj – přísp. na digit.mapu           11 000,00   
3639 - Místní hospodářství      1 400 000,00     34 000,00   -588 400,00 
3721 - Odvoz nebezp. odpadu         140 000,00   
3722 - Odvoz domovního odpadu         560 000,00       22 000,00 
3723 - Sběrný dvůr, režíjní náklady IVECO         121 000,00      -22 000,00 
3725 - Odvoz tříděného odpadu         255 000,00   
3745 - Péče o vzhled v obci, mzda VPP,     2 922 880,00 1 257 913,40   -860 047,52 
4354 - 16 BJ penzion         265 000,00   
4359 - Péče o staré občany         206 000,00     20 000,00  
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4399 – Ostatní záležitosti soc.věcí         30 000,00   
5212 – Rezerva na živelnou pohromu         20 000,00   
5512 – Jednotka sboru dobrovolných hasičů       256 000,00   
6112 – Zastupitelstvo, komise    2 315 000,00   -425 000,00 
6117 – Dotace na volby EP     29 000,00  
6171 – Vnitřní správa    3 546 000,00   -150 600,00 
6310 – Bankovní poplatky         17 000,00   
6399 – Odvod daně obec       250 000,00   
6399 - org. 343 Odvod DPH     2 840 000,00   -125 000,00 
6402 - Vratka dotace 2018          10 000,00   
6409 - Člen. příspěvky mikroreg. a 
sdružením  

      141 261,98        3 631,52 

VÝDEJ CELKEM:   33 363 320,00 7 233 118,40 4 318 607,18 
                                                                                                    Příloha č.:3 
 
 
����� 

 
 
 
   Poslední únorová sobota patřila dětem a karnevalu, který pořádal Spolek rodičů při ZŠ 
Liptál a Mateřská škola Liptál v kulturním zařízení. Pod názvem „Plnou parou vpřed“ 
připravil Jirka Hadaš se svými pomocnicemi Jájou a Pájou dvouhodinový program plný 
zábavy, soutěží a kouzel. A kdo zrovna neměl chuť a náladu zapojit se do her s Jirkou, 
ten se mohl posilnit dobrotami, které připravil Spolek rodičů. Stálicí programu byla 
krásná tombola pro všechny děti. Každá zakoupená vstupenka vyhrála super cenu. Tímto 
děkujeme všem rodičům, kteří do tomboly přispěli. Jirka Hadaš s Jájou i Pájou nadchnul 
nejen děti, ale také jejich dospělácký doprovod. Princezny, princové, čarodějové, indiáni, 
berušky, víly, dýně, piráti a spousty dalších postav z filmů a pohádek si maškarní 
karneval užili.                                                          Hana Červenková, ředitelka MŠ Liptál 
 
   Díky bohaté sněhové nadílce a uklízení prozatímního parkoviště vyrostly  
před mateřskou školou veliké sněhové kopce, které děti sjížděly na lopatkách. Sněhové 
hrátky tím, ale nekončily, spoustu radosti a smíchu přinášelo stavění sněhuláků a kopání 
tunelů 
Taky školní program byl obohacen o novou akci, a to o canisterapii - využití pozitivniho 
vlivu psa na zdraví lidí. Mateřskou školu navštívili dva labradoři s cvičitelkou. Ukázali 
dětem správné chování u psů a společně si některé cviky vyzkoušeli. Cvičitelka dětem 
vysvětlila využití psí pomoci ku prospěchu lidí. Nezůstali jsme však pouze u těchto 
pejsků, zanedlouho nás také navštívili malamuti se svým muscherem. Děti měly možnost 
svést se na saních taženými psy a některé si je zkusily i řídit. Pro všechny to byl 
nevšední a jedinečný zážitek. Letošní využití sněhové nadílky tak bylo maximální.                                                                                                            
   Tradičně proběhla 15. a 16. května v naší mateřské škole besídka ke Dni matek. Touto 
akcí chtějí děti každoročně popřát všem maminkám a babičkám k jejich svátku. Třída 
Kuřátek si pro své rodiče i prarodiče připravila besídku, jejíž tématem byla řemesla. Děti 
zahrály pohádku „O ukradené školce“, kterou měly skvěle nacvičenou. Přednesly mnoho 
básniček a také zatančily tanečky, jeden kuchařský a druhý kovářský. Pro své maminky a 
babičky měly připravené i krásné dárky, které děti v minulých týdnech vyráběly. Druhá 
třída, Žabek, měla na besídku nacvičenou veršovanou pohádku „O perníkové chaloupce“ 
se zvířátky. Celý program doplnila spousta básniček a písní a nechyběl ani taneček.  
Na nacvičení besídky neměly děti mnoho času, a proto si zaslouží velkou pochvalu. 
Besídka byla velice povedená a sklidila obrovský úspěch.  Petra Panáčková, učitelka MŠ 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Z Mateřské školy 
Liptál 
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    Kromě sbírání odpadků v okolí a trénování správného třídění jsme letos Den Země 
oslavili s dětmi na staré zahradě. Děti motivovány putováním Berušky přecházely 
ve vytvořených družstvech od jednoho stanoviště k druhému. U „Ferdy mravence“ 
prolézaly tunelem a házely na cíl, u „Lučního koníka“ skákaly v pytlích a skládaly 
puzzle, u „Žížalky“ poznávaly přírodniny v hmatovém pytli a v trávě sbíraly vršky z PET 
lahví. Nakonec s „Motýlky“ po přeletu překážkové dráhy třídily odpadky.  
Za to, že všichni všechno zvládli nebo alespoň vyzkoušeli, přiletěla ke každému 
„Beruška“ na papírové „paletce“, kterou děti ještě nakonec vyzdobily různými 
přírodninami. A to byla ta nejkrásnější tečka a dáreček k oslavě tohoto svátku.  
                                                                                        Eva Krausová, učitelka MŠ Liptál 
 
    V pátek 31. května odpoledne oslavily děti svůj svátek na prostranství u fotbalového 
hřiště na akci s názvem „Putování s Poly“. 
Poly je látková panenka a její jméno vzniklo z názvu „polytechnická výchova“. Jejím 
prostřednictvím dětem hravou formou přibližujeme a zprostředkováváme technické 
vzdělávání s využitím nových pomůcek, které jsme získali pomocí dotačního programu 
„Objevujeme a pozorujeme s Poly“. 
A právě v tento den jsme s novými pomůckami seznámili širokou veřejnost a využili je  
k badatelským a tvůrčím činnostem dětí s podporou, případně pomocí rodičů. Děti tak  
s panenkou Poly, vyrobenou z vařečky na začátku „putování“ a s papírovou taškou  
na uložení všech odměn procházely čtyři stanoviště „živlů“ a zapojovaly se do zkoumání, 
zkoušení a tvoření. U Slunce pozorovaly vystavenou sluneční soustavu, skládaly 
barevnou mozaiku, pozorovaly solární hračky a vytvořily si sluníčko z papíru a vlny.  
Za zapojení a splnění úkolu dostaly solární hračku. U Vzduchu zkoušely děti sílu 
vzduchu na foukacích hračkách, při pouštění bublin nebo bouchnutím papírového sáčku a 
vyrobily si větrník. Odměnou byl nafouknutý balónek na tyčce. U Půdy děti tvořily 
cihličky z keramické hlíny, malovaly na kameny, tvořily škvorovník a zapojily se  
do zdobení dlaždiček vzory z drobných kamínků. Odměnou za aktivitu dětí byla lupa  
s kompasem na domácí zkoumání. U Vody pozorovaly děti přes lupy drobné vodní 
živočichy, zkoušely, co se potopí a co plave, stříkaly vodní pistolí na nafukovací žábu, 
skládaly lodičku z papíru, pokusily se tlakem vody dostat „potápěče“ v láhvi na dno a 
taky zkoušely „chuť vody“. Nakonec si proudem vody roztočily vodní kolo. Odměnou 
byla vodní hračka žabka. Po zapojení do činností na všech stanovištích živlů dostaly děti 
na památku medaili s obrázkem Poly. Nabídka činností byla velmi široká, ale zdaleka 
neobsáhla všechny možnosti nových pomůcek, a tak se společně těšíme na novou 
zahradu, na další bádání, zkoušení a tvoření. Děti si svůj den užily a ještě i doma  
při hravém zkoumání využijí hračky, které u každého živlu dostaly. Za finanční podporu 
prostřednictvím „dotace dobrovolníkům“ děkujeme Obci Liptál a jejím zaměstnancům  
za pomoc s přípravou příjemného prostředí                  Eva Krausová, učitelka MŠ Liptál 
 
   Pro spoustu lidí je Egypt symbolem dlouhých písečných pláží, žhnoucího slunce, 
korálových útesů a průzračného moře. Egypt ovšem nabízí mnohem více. Má velmi 
rozsáhlou historii a nepřebernou spoustu památek a zajímavostí. O tom jsme se 
přesvědčili, když k nám do mateřské školy zavítali manželé Ahmedovi s velmi zajímavou 
besedou o Egyptě. Dověděli jsme se zajímavosti o pyramidách, o sfingách, faraonech, 
královně Kleopatře. Zajímavé bylo povídání o jejich mumifikaci a také pohřbívání  
v pyramidách. Aby měly děti představu, jak mumifikace probíhala, tak si ji na sobě  
i vyzkoušely. Celé vyprávění bylo doplněno obrázky jak z historie, tak i ze současnosti.                              
                                                                                Hana Červenková, ředitelka MŠ Liptál 
 
   Stalo se již tradicí, že měsíc červen je ve znamení indiánů, hledání pokladu, spaní  
v MŠ a také loučení. Ve čtvrtek 20. 6. 2019 se třída Žabek vydala na indiánskou výpravu  
za pokladem. Patřičně oblečeni a namalovaní jsme vyjeli autobusem na Sirákov.  
Už v autobuse jsme sklidili obdiv a úsměvy cestujících. A hledání pokladu mohlo začít. 
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 Cestou lesem zpět do vesnice jsme plnili nejrůznější úkoly – jmenovali jsme lesní zvířata 
a ptáky, skládali jsme puzzle, trefovali se šiškou do stromu, přenášeli zraněného 
kamaráda, stavěli domečky pro skřítky, zazpívali jsme si o zvířátkách a určovali stromy a 
květiny kolem sebe. Po splnění všech úkolů jsme přišli na školní zahradu a u táboráku si 
opekli špekáček. Překvapením pro nás byl skákací hrad, který jsme patřičně využili. 
Nejvíce nás ale mrzelo, že jsme ještě nenašli poklad. Co naplat. Vrátili jsme se k MŠ 
připravit se na spaní. Ale co to? Lesní skřítek nám poslal vzkaz po ptáčkovi, že poklad je 
někde před školkou. Nebylo to vůbec lehké hledání, ale nakonec jsme jej našli. Byla to 
truhlice plná čokoládových zlaťáků. Po převlečení do pyžamka a přípravě spacáku jsme 
při pohádce čekali na úplnou tmu. Ještě nás čekal jeden úkol, ten nejtěžší. Museli jsme 
zdolat stezku odvahy. Cestou podle světýlek na nás čekala stará indiánka a indiánský 
náčelník. Všechny děti úkol splnily a za odměnu dostaly plyšáka. Všichni se už těšili,  
až se „zavrtají“ do spacáků a společně se svými p. učitelkami přespí bez maminek. 
 
Motto: „Dobří rodiče dávají dětem kořeny a křídla. Kořeny proto, aby věděly, kde jsou 
doma, křídla proto, aby mohly odletět a zase se vrátit. Mateřská škola kořeny rozvětví, 
posílí, dětským křídlům pomůže odletět a vyzkoušet si, to co se naučily …“  
Letošní šerpování předškoláků bylo opravdu slavnostní. Vždyť ze školky odchází 
osmnáct kamarádů a bylo potřeba se pořádně rozloučit. Ve čtyři hodiny jsme se sešli  
na obecním úřadě a vše mohlo začít. Krátké hudební vystoupení si připravily děti s paní 
učitelkou se ZUŠ Morava. Pak čekala nejdůležitější část programu, a to zodpovězení 
otázek, které si každý vylosoval z klobouku. Všichni úkoly splnili a závěrem jsme si 
vyslechli závěrečný slib předškoláků. Přála bych si, aby jim zůstal jejich zájem o vše,  
co se kolem nich děje a aby měly ve škole štěstí na dobré učitele a také na pravé 
kamarády, bez kterých to v životě nejde.                Hana Červenková, ředitelka MŠ Liptál 
 
   Podzim je nejen krásně barevný, ale také poskytuje spoustu materiálu pro tvoření.  
10. října v odpoledních hodinách do naší mateřské školy přišli rodiče, aby společně se 
svými dětmi strávili hezké odpoledne. Paní učitelky seznámily všechny s nabídnutými 
přírodninami a popřály všem příjemné tvořivé odpoledne. Společně jsme si vyrobili 
zápich strašáka, závěs z přírodnin, ježka z bukvic, otiskování jablíček na pytlíky, květináč 
z přírodnin nebo sovičku z papírového pytlíčku. Po tvoření čekala na všechny slavnostně 
prostřená tabule s dobrotami, které nám donesly naše maminky a babičky. Všechny byly 
z darů podzimu. Měli jsme tak možnost ochutnat výrobky z dýně, cukety, jablíček, trnek, 
červené řepy a dalších surovin. Rodiče pak třemi kuličkami ohodnotili, co jim a jejich 
dětem nejvíce chutnalo.  Z donesených receptů vznikla báječná kuchařka našich maminek 
a babiček s názvem „Dary podzimu“.                    Hana Červenková, ředitelka MŠ Liptál 
 

   I letos jsme se společně s rodiči a dětmi vydali na lucerničkový pochod s plněním 
úkolů. Sešli jsme se před mateřskou školou, kde po úvodním slovu paní ředitelky 
přednesly děti lidové říkadlo o zamykání lesa. Poté jsme se s lucerničkou v ruce vydali  
na cestu a postupně plnili úkoly, až jsme dorazili ke zvoničce. Tam na nás u ohně čekal 
Martin. Hezky nás přivítal, popřál přírodě i zvířátkům dobrou a nenáročnou zimu a  
od dětí převzal krmení a dobroty pro ně. Děti společně s Martinem zamkly les svými 
velkými klíči, které si vyrobily ve školce. Putování podzimním večerem bylo zakončeno 
občerstvením a diskotékou v přírodním kulturním areálu. Marcela Mikalová, učitelka MŠ    
                                        
   Podzimní Den stromů oslavily děti vysazením dvou stromků na nové školní zahradě  
u mateřské školy. Pracovníci obecního úřadu připravili dvě jámy a zatloukli ke stromkům 
kůly. Na dětech pak bylo stromky zaházet hlínou a zalít. Aby se jim u nás líbilo, přivítaly 
je děti nejen básničkou a písničkou, ale také jim vymyslely jména. Platan se jmenuje 
Mikuláš a javor má jméno Benjamín. Těšíme se, že nám stromky za pár let naší péče 
poskytnou stín v letních dnech.                               Hana Červenková, ředitelka MŠ Liptál 
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   Po roce se k nám opět vrátil ten nejkrásnější čas. Čas Vánočních svátků a hned z kraje 
proběhla v mateřské škole Vánoční spirála a společné tvoření s rodiči. Děti si nejdříve 
vyrobily svícínky z jablíčka, rozinek a větviček. Poté procházely spirálou a zapalovaly 
svíčky, jako symbol betlémského světla, které přinášejí svým milovaným rodičům.  
Po rozsvícení poslední svíčky, se rodiče pustili do výroby adventních svícnů a věnců. 
Účast při tvoření byla velice hojná, proto se vyrobila spousta krásných věcí na Vánoční 
jarmark. Mezi zúčastněnými nebyly pouze šikovné maminky, ale také velice kreativní 
tatínkové, za které jsme velice rádi.                            Petra Panáčková, učitelka MŠ Liptál 
                       
   Hned v sobotu před první adventní nedělí se v kulturním areálu uskutečnil vánoční 
jarmark. Je určen všem, kteří milují Vánoce a sváteční atmosféru. Zúčastnily se ho 
všechny třídy základní školy a nesměla chybět ani naše mateřská škola. Všichni 
prezentovali výrobky, které vyráběly děti samy nebo jejich rodiče a prarodiče.  
Po ukončení jarmarku jsme se všichni za cinkání zvonečků odebrali k obecnímu úřadu, 
kde jsme si poslechli vánoční písně a slavnostně rozsvítili vánoční strom u jesliček.  
                                                                                 Hana Červenková, ředitelka MŠ Liptál 
 
����� 

 
   Třetí lednový týden se žáci 7. třídy zúčastnili povinného lyžařského výcviku  
ve Velkých Karlovicích. Sněhové podmínky nám letos opravdu přály, a i když bylo 
mrazivé počasí, bylo slunečno a sedmáci si na svahu opravdu užili. Pro některé to byla 
úplná premiéra, na svahu pod hotelem Horal stáli na lyžích poprvé, ale poslední den už  
na sjezdovce nebylo možné poznat, kdo je začátečník a kdo je již zkušenější lyžař.  
Ti nejšikovnější si mohli vyzkoušet své lyžařské dovednosti na náročnější sjezdovce 
Razula. Lyžařský výcvik proběhl pod taktovkou Ing. Ivana Bechného, Mgr. Olgy 
Úlehlové, Mgr. Jany Kuželkové a Mgr. Štěpánky Cedidlové, ti sedmáky pochválili nejen 
za sportovní nasazení a snahu, ale i za bezproblémové chování, které by si mohli někteří 
přenést také do školy. Velmi děkujeme panu místostarostovi Ing. Ondřeji Vaculíkovi  
za zorganizování odvozu a panu Josefu Valchářovi za odvoz lyžařské výstroje  
a zavazadel.                                                          Mgr. Hana Burdová, ředitelka ZŠ Liptál 
 
   V úterý 19. února 2019 proběhlo školní kolo recitační soutěže. Účast žáků 1. stupně 
byla jako každoročně hojná a také na 2. stupni se našlo několik statečných. Obecenstvo si 
vyslechlo jak prózu, tak básničky vážné i veselé a všechna vystoupení ocenilo uznalým 
potleskem. Porota se musela zhostit nelehkého úkolu a vybrat vítěze.  
A jak nakonec rozhodla?  
Kategorie 0 (1. třída):  
1. místo Hana Vaculíková, 2. místo Martin Potěšil, 3. místo Martin Ondrašík  
Kategorie I. (2. a 3. třída):  
1. místo Ela Valová, 2. místo Timea Tea Kamenná, 3. místo Nikola Rigová  
Kategorie II. (4. a 5. třída):  
1. místo Benito Lopez Gonzalez, 2. místo Adam Smilek, 3. místo Elena Škrobánková  
Kategorie III. (6. a 7. třída): 1. místo Tereza Zedníková  
Kategorie IV. (8. a 9. třída): 1. místo Lucie Mikšíková, 2. místo Ondřej Výchopeň                                            
                                                                                                          Mgr. Andrea Střelecká 
 
   V úterý 8. května 2019 se žáci všech ročníků zúčastnili Branného dne, který si pro nás 
připravili studenti Fakulty logistiky a krizového řízení Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně. 
A jak taková akce vypadala? Rozhodně nás neodradilo ani netypicky chladné počasí. 
Ráno jsme se sešli u fotbalového hřiště, kde jsme byli rozděleni do několika skupin a 
seznámeni s plánem dne. A mohli jsme začít! Naši žáci si tak na různých stanovištích 
vyzkoušeli například postup při evakuaci v nenadálých situacích, navlékli se  
do ochranných obleků a plynových masek, okusili něco málo z vojenského výcviku nebo 
se snažili sestřelit cíl v podobě plechovek. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ze Základní školy 
Liptál 
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 Důležitou zastávkou bylo jistě stanoviště první pomoci. Na figuríně si někteří odvážlivci 
zkusili masáž srdce, jiné jsme coby figuranty uváděli do stabilizační polohy. Téměř vždy 
následovala zajímavá debata, při které  
se někteří z žáků podělili o vlastní zážitky (ať už se nacházeli v roli poraněných nebo 
zachraňujících). A abychom to shrnuli - i když s námi toto dopoledne občas zatřásla zima, 
přesto jsme si Branný den náležitě užili.                                              Mgr. Olga Úlehlová 
 
   Letos si deváťáci připomněli Den Země záslužnou akcí - vyčistili část koryta a břehů 
místního potoka od odpadků. Jejich sběru se věnovali s nevšedním nasazením a zápalem 
(škoda, že se někteří z nich nevěnují se stejným zápalem i studiu). Neodradila je ani 
trochu vyšší hladina vody a svou práci zdárně dokončili.                         Ing. Ivan Bechný 

 
   Ve středu 6. března vyrazili prvostupňoví žáci směr Velké Karlovice, ubytovna  
Pod Javorem, aby Hornímu Vsacku předvedli své lyžařské umění či touhu naučit se jej. 
Určitě mezi dětmi nenajdete nikoho, kdo by si lyžáček pořádně neužil. Bylo příjemné 
počasí, sněhu i na pokročilou dobu dostatek, srandy nebyly kopce, ale rovnou hory.  
A zážitky nejde ani spočítat!  
   Ani letos si nadšení florbalisté z druhého stupně nenechali ujít příležitost změřit své síly 
ve 2. florbalové lize základních škol Vsetínska, kterou pořádá Základní škola Integra 
Vsetín. Ve sportovní hale Na Lapači odehráli během školního roku řadu zápasů, někdy 
zvedali ruce vítězně nad hlavu, jindy odcházeli zklamaní z porážky. V konečném pořadí 
se umístili na 6. místě a oproti loňskému ročníku si tak o jedno místo polepšili. Kluky je 
třeba pochválit nejen za sportovní výkony, ale také za vzornou reprezentaci školy a 
bezproblémové chování. 
V pondělí 3. 6. 2019 se chlapci ze šesté a sedmé třídy zúčastnili turnaje v malé kopané 
pořádaného na umělé trávě u Kostka školy. I přesto, že se náš brankář bohužel hned  
na začátku utkání zranil a musel být nahrazen svým spoluhráčem – obráncem  
(a také přes tropických 31°C na hřišti), kluci nakonec vybojovali krásné páté místo.    
                                                                              Mgr. Olga Úlehlová a Ing. Ivan Bechný 
 
    Od 1. ledna 2019 probíhá v naší základní škole výuka i ve dvou speciálních třídách  
S I. a S II. Vzdělávání ve speciálních třídách je určeno žákům se speciálním vzdělávacími 
potřebami podle §16 odst. 9 školského zákona. Žáci ve speciálních třídách jsou 
vyučováni na 1. i 2. stupni podle školního vzdělávacího programu ZŠ Liptál Škola  
pro život (aktualizace) a podle školního vzdělávacího programu pro základní vzdělávání – 
DUHOVÁ ŠKOLIČKA. Úkolem speciálních tříd je poskytnout žákům pomocí 
speciálních metod a forem práce, co možná nejvyšší úroveň znalostí. Výchovně 
vzdělávací proces se přizpůsobuje zvláštnostem psychického i fyzického vývoje našich 
žáků. Zohledňujeme rozdílnost rozumových schopností žáků i odlišnost prostředí,  
ze kterého k nám žáci přicházejí. Po příchodu žáka se zaměřujeme na důkladné poznání 
osobnosti žáka, pomáháme mu při adaptaci na nové prostředí, vytváříme kladný vztah  
ke školnímu prostředí, snažíme se o zachycení a rozvíjení každého drobného pokroku. 
Specifikem ve výuce jsou speciální učební metody, vhodný výběr učiva, speciální 
učebnice a pomůcky, snížený počet žáků ve třídě, individuální přístup a speciální 
pedagogové a asistenti pedagogů. Postižení našich žáků vyžaduje časté střídání 
jednotlivých kroků vyučovací hodiny a tvůrčí přístup při výběru metod a forem práce. 
Klademe důraz na zajištění individuálního přístupu a respektován individuálního tempa, 
využívání co největšího množství názorných pomůcek, do vyučování často začleňujeme 
hru. Prioritou je pro nás vytvoření příjemné atmosféry, na sympatie mezi učitelem a 
žákem a společný zájem o školní práci. Školní výuku zpestřujeme různými výchovně 
vzdělávacími akcemi (návštěva divadelních představení, výstav, besedy pro děti). Během 
školního roku pro děti připravujeme projektové dny, výtvarné soutěže, mikulášskou 
nadílku, předvánoční besídky, dětský den atd. Našim cílem je umět řešit základní 
problémy, s nimiž se naši žáci setkají v běžném životě.                  Mgr. Michaela Baťová 
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   V tomto školním roce proběhly na naší škole 2 matematické soutěže a jsme rádi, že  
se těšily zájmu žáků, kteří v nich dosáhli hezké výsledky.  
V pátek 22. 3. 2019 se konal Matematický klokan, jehož pořadatelem je Jednota českých 
matematiků a fyziků ve spolupráci s Katedrou matematiky PdF a Katedrou algebry a 
geometrie PřF Univerzity Palackého v Olomouci. Soutěží žáci 2. - 9. tříd, kteří jsou 
rozděleni podle věku do čtyř kategorií a řeší úlohy různého stupně obtížnosti. A netřeba 
dodávat, že při jejich řešení musí pořádně roztočit mozkové závity. A kdo byli 
nejúspěšnější řešitelé jednotlivých kategorií?  
Kategorie CVRČEK (2. a 3. třída): 1. místo Ela Valová (3. třída), 2. - 3. místo Dominik 
Dědek (2. třída), Martin Gerža (3. třída)  
Kategorie KLOKÁNEK (4. a 5. třída): 1. místo Elena Škrobánková (5. třída), 2. místo 
Benito Lopez Gonzales (5. třída), 3. místo Tomáš Gerža (4. třída)  
Kategorie BENJAMÍN (6. a 7. třída) 1. místo Nikola Daňová (7. třída), 2. místo Linda 
Michálková (7. třída), 3. místo Jakub Machala (7. třída)  
Kategorie KADET (8. a 9. třída) 1. místo Lucie Řezníčková (8. třída),2. místo Filip Fojtík 
(8. třída), 3. místo Michal Zlámal (8. třída), Josef Koutný (9. třída)  
 
  V pátek 5. 4. 2019 následovala Pythagoriáda, která je určena žákům 5. - 8. tříd a je 
zaměřena především na rozvíjení logického myšlení a prostorové představivosti. Tuto 
soutěž pořádá Talentcentrum NIDV. Do soutěže se přihlásilo 33 matematických talentů, 
kteří si chtěli vyzkoušet své matematické schopnosti a dovednosti. Mezi nejúspěšnější 
řešitele se zařadili: Benito Lopez Gonzalez a Elena Škrobánková (5. třída), Martin Daňa, 
Michal Šťastný a Adéla Běhulová (6. třída), Nikola Daňová (7. třída),  Filip Fojtík, 
Tomáš Freund a Lukáš Vráblík (8. třída). 
Absolutním vítězem se stal Filip Fojtík, který školu reprezentoval v okresním kole.  
                                                                                                             Mgr. Radek Holman 
 
   Do posledního červnového týdne vkročili žáci naší školy v latinskoamerickém stylu – 
pondělní den byl totiž ve znamení Kostariky. Na celkem deseti stanovištích jsme  
se seznámili se symboly této země, historií, zeměpisnou polohou, místní kuchyní  
i kulturou. První stanoviště nás seznámilo s nejdůležitějšími fakty, a to, kde se vůbec 
nějaká Kostarika nachází (a v jakém podnebném pásu), přiblížilo nám také místní floru a 
faunu. Poté, co jsme si o této zemi vytvořili nějakou základní představu, jsme pokračovali 
na stanoviště hudby a tance. To, že jsme nesehnali pravý kostarický kroj, nás nijak 
nezarmoutilo, vyrobili jsme si totiž vlastní. Vyzkoušet si kroj bylo možné v našem 
tanečním fotokoutku, ti odvážnější se nechali i vyfotit. Za zmínku stojí jistě ochutnávka 
ananasu (přímo kostarického), který byl součástí výborného ovocného salátu, nebo 
stanoviště kávy, kde měli žáci možnost osahat si pravý kávovník a seznámili se  
s procesem výroby kávy. Celá škola se pak podílela na tvorbě nápisu „KOSTARIKA“  
z kávových zrn. Zahráli jsme si fotbal, skládali tukany, kreslili vlajku, učili se španělsky a 
myslím, že jsme si užili pohodové, zábavné i poučné dopoledne.       Mgr. Olga Úlehlová 
 
   V rámci projektu IKAP uspořádala během měsíce října a listopadu Krajská hospodářská 
komora Zlínského kraje sérii Technických jarmarků 2019.  
Akce proběhla v pěti městech Zlínského kraje – Rožnov pod Radhoštěm, Valašské 
Meziříčí, Vsetín, Uherské Hradiště a Uherský Brod. Technické jarmarky jsou 
koncipovány jako exkurze ve významných regionálních firmách. Cílovou skupinou jsou 
žáci základních škol, převážně 8. – 9. tříd, které navštíví v jednom dni vždy dvě firmy,  
ve kterých získají informace nejen o navštívené společnosti a jejich výrobních 
programech, ale také i o důležitých dovednostech a znalostech, které jsou směrodatné  
pro budoucí zaměstnanecký poměr, aktuálně požadovaných pracovních pozicích, a 
dalších zaměstnaneckých benefitech. Součástí exkurze v každé firmě je i prezentace 
spolupracující střední školy, která žáky na pracovní pozice připraví.  
Ve středu 16. října jsme se jarmarku zúčastnili i my, žáci z 8. a 9. třídy. Jarmark probíhal 
v různých vsetínských firmách, které sídlí v areálu bývalé Zbrojovky Vsetín.  
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Byli jsme rozděleni do tří skupin a pod bdělým dozorem paní ředitelky Burdové a pánů 
učitelů Bechného a Holmana navštívila každá skupina dvě různé firmy za plného provozu 
– 1. a 2. skupina Galvamet spol. s r. o. a M&V, spol. s r. o. divize STIMZET, 3. skupina 
ZV – Nástroje s. r. o. a Trimill a. s. Ve firmách nás provedli jejich vedoucí zaměstnanci, 
obeznámili nás s provozem a s tím, co různé druhy práce v jejich firmě obnáší. Seznámili 
nás rovněž s učilišti a středními školami, které by nás na práci v těchto firmách připravily.   
                                                                                         Lucie Řezníčková, žákyně 9. třídy 
 
   V pátek 8. listopadu se pod režijním vedením žáků 9. třídy konal školní Halloween. 
Myslím si, že se vydařil.  
Přípravy začaly už hned ráno, kdy jsme všichni odešli do tělocvičny a společnými silami 
a z plných plic začali foukat balonky. Chystali jsme všechnu dekoraci, rozvěšovali 
balonky, lepili obrázky a zkrátka dělali vše pro to, aby tělocvična byla pěkně vyzdobená 
na náš večerní fantastický Halloween. Když jsme byli spokojení s výzdobou, tak jsme se 
vrhli na všechno ostatní, co patřilo dozdobit, popřípadě dodělat. Poté jsme měli takovou 
„pauzu‘‘, kdy jsme se mohli převléknout do našich kostýmů, namalovat masky a všechno 
potřebné k tomu, abychom děti alespoň trochu pobavili i postrašili  
Když jsme se všichni zase sešli, tak jsme už mohli chystat strašidelnou stezku odvahy, a 
hlavně spousty občerstvení pro Vás, abyste nám hlady neumřeli. Čas rychle běžel a ani 
jsme se nenadáli, začátek byl tu. Když začaly postupně proudit davy lidí, tak to začal být 
teprve ten pravý adrenalin. Věřte mi nebo ne, ale byla to celkem fuška, lítat sem a tam a 
zase nazpátek nebylo nic lehkého, ale stálo to za to. Celá akce probíhala celkem v pohodě 
a děti byly obzvlášť hodné, dospělí samozřejmě také. Hrály se hry, soutěžilo se, tancovalo 
se na různé hity a výborné občerstvení mizelo ze stolů bleskovou rychlostí.  
O půl šesté začala strašidelná stezka odvahy, na kterou mohly jít všechny věkové 
kategorie, jak malí, tak velcí. Když skončila stezka, začal se chystat ohňostroj, který měl 
být třešinkou na dortu celého Halloweenu. Ohňostroj celou akci důstojně zakončil a 
všichni se začali rozcházet do svých domovů. My jsme samozřejmě ještě zůstali a 
všechno uklidili, přece po sobě nebudeme nechávat nepořádek. Potom Halloween 
oficiálně skončil i pro nás a mohli jsme jít domů. Ještě jednou chceme moc poděkovat 
učitelům, kteří nám pomohli jak s přípravou, tak i s v průběhu Halloweenu, jsme vám 
moc vděční.                                                                      Lucie Mikšíková, žákyně 9. třídy 
 
   Při příležitosti výročí znovunabyté svobody jsme žákům nabídli hudebně-diskuzní 
program popisující listopadové události v souvislostech usnadňujících pochopit důvody 
politických změn a jejich význam. Program probíhal v rámci projektu Vězni svědomí  
pod záštitou Konfederace politických vězňů s podporou Odboru školství Zlínského kraje. 
Žáci 2. stupně se zájmem a s napětím naslouchali vyprávění přímého účastníka 
popisovaných událostí, písničkáře a básníka Ziggyho Horvátha. Ten přes hodinu dokázal 
udržet žáky v pozornosti díky svému poutavému vyprávění, které bylo plné historek  
z jeho dětství a dospívání. Navíc vše doplnil kvalitním hudebním vystoupením, kdy 
žákům představil písně Karla Kryla, Jaroslava Hutky, Marty Kubišové aj. Snad se mu 
podařilo i touto formou předat žákům informace v souvislostech umožňujících pochopit 
mladé generaci důvody zásadních společenských změn a jejich význam.  
                                                                                          Natálie Bogarová, žákyně 9. třídy 
 
   V pátek 15. listopadu se žáci prvního i druhého stupně vrátili zpět v čase, aby při 
projektovém dnu 17. listopad připomněli významné výročí třiceti let od počátku 
sametové revoluce. S tímto důležitým dnem se děti seznámily na jedenácti stanovištích.  
Z prvního stanoviště za doprovodu harmoniky zněly sametové písně od Karla Kryla či 
Jaroslava Hutky. Na dalším například zněla revoluční hesla jako „máme holé ruce“ a 
„nežít ve lži“. Žáci si taktéž vyzkoušeli, jak probíhala typická hodina tělesné výchovy. 
Během projektového dne nechybělo ani malování klíčů, které se staly symbolem 
sametové revoluce.  
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Děti musely však zapojit i všechny mozkové závity, neboť na ně čekaly úlohy týkající se 
vypočítávání cen potravin v obchodě, skládání rébusů nejvýznamnějších osobností té 
doby nebo se musely zamyslet, co tehdejšímu režimu vadilo, či naopak co uvítal. 
Nechybělo ani promítání legendárních socialistických reklam, jež tvořily nedílnou 
součást tehdejšího televizního vysílání. Největšímu úspěchu se však těšilo stanoviště 
dobové střelnice, kde si žáci mohli vyzkoušet střelbu z dobových i moderních 
kuličkových zbraní. Celý den doprovázela dobrá nálada a zpětná vazba od dětí byla 
pozitivní, každý si totiž našel něco, co ho svým způsobem oslovilo a pobavilo. Závěrem 
patří velký vděk všem učitelům a žákům 9. třídy, kteří se na organizaci podíleli.    
                                                                                                                 Bc. Patrik Tomšů 
 
   Pátek před prvním adventním víkendem patří v naší škole již tradičním Vánočním 
dílnám. Poprvé po dlouhé době na nás dýchne kouzlo Vánoc, které druhý den zesílí  
v atmosféře Adventního jarmarku. Na něm žáci prodávají své výrobky a takovéto dárky 
vytvořené vlastním uměním i neuměním vždycky potěší, protože mají hlavně srdeční 
hodnotu. S velkým nadšením a dlouho dopředu připravují učitelé a žáci náměty  
na vánoční dílny. Škola pak voní vánočkami, perníčky a třídy se stávají tvůrčími 
dílničkami, ve kterých pod rukama dětí vznikají vánoční dekorace, košíčky, závěsy, 
zápichy a podobné výrobky.                                           Mgr. Hana Burdová, ředitelka ZŠ 
                                                       Příloha č.:4 Výroční zpráva o činnosti základní školy 
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 Český antarktický výzkumný program - Expediční tým z brněnské Masarykovy 
univerzity i letos pobýval na přelomu roku v Antarktidě na stanici Johanna Gregora 
Mendela. Tu opustil v sobotu 2. března 2019 a na cestě domů se přesunul na argentinskou 
stanici Esperanza, kde počkal na přesun na ostrov Krále Jiřího a následně do Punta 
Arenas. V Punta Arenas již čeká další vědecko-technický tým, který v posledních  
4 týdnech revitalizoval stanici CzECO Nelson a její okolí.  
Vědci si ale udělali čas a poslali do Školní družiny v Liptále velmi milý a téměř 
neuvěřitelný pozdrav! Foto tabulky, kterou před 4 roky vyrobily děti s paní 
vychovatelkou Petrou Pilnou v liptálské keramice a kterou pan Jaroslav Gerža v roce 
2015 jako člen tehdejší expedice vzal s sebou a sám ji upevnil přímo v Antarktidě!  
Je na ní napsáno „Liptál 14 184 km“. 
 A tabulka i v takových podmínkách stále drží! Můžeme říct, že se stala raritou a 
samozřejmě důkazem kvalitně odvedené práce! Ví se o nás pořád – i v Antarktidě! 
                                             
 
   Letos jsme v keramické dílně vyhlásili již desátý ročník hlasovací soutěže Souboj 
hrnků. Vybírali jsme mezi 26 soutěžními hrníčky a do hlasování se zapojilo celkem  
126 hlasujících, kteří odeslali 1549 hlasů. Na slavnostním vyhlášení výsledků jsme 
zatleskali všem, kteří se s námi do přehlídky zapojili. Celkovou vítězkou se stala Ela 
Valová ze 3. třídy ZŠ Liptál s celkovým počtem 151 bodů pro svůj „Husičkový hrníček“. 
Ve vypsané soutěži Za hlasy z největší dálky děkujeme paní Janě Vráblíkové, která jako 
členka delegace OÚ Liptál a Folklorního spolku Lipta Liptál odeslala své hlasování  
z Kostariky, Střední Amerika.  
                                          
 
   V Muzeu a pamětní síni S. Freuda v Příboře funguje experimentální Dílna tradičních 
technologií, která svými projekty upozorňuje na dovednosti našich předků. Na jaře 
vyhlásili pracovníci dílny soutěž pro děti a studenty do 18 let Vzpomínky na minulost.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ze Školní družiny 
při ZŠ Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



19 
 

Tématem bylo zpracování přírodního materiálu rukodělnou technikou vycházející    
z tradičních lidových technik nebo archeologických nálezů. A to byla výzva i pro nás. 
Troufám si říct, že není mnoho domácností v Liptále, které ještě nezdobí podsedáčky, 
utkané na kolíkovém stávku z proužků různobarevných látek. Podle pořadníku, který 
jsme museli sepsat, aby se dostalo na všechny zájemce, jich letos děti utkaly přes 110 
kusů. To je asi 60 metrů tkaniny.  
Naše družinové tkaní jsme rozšířili i o další sortiment – čelenky a pásky z vlny a pokusili 
jsme se i o originální tašku. Výrobky jsme osobně prezentovali v muzeu v rámci pořadu 
Den se starými technologiemi a naše kolekce textilních výrobků byla mezi čtyřmi 
oceněnými. Blahopřeji našim tkalcům a tkadlenkám k úspěchu a děkuji srdečně všem 
dárcům, kteří nás zásobují textilním i jiným materiálem. 
                                                                 
   V pátek 29. března 2019 se naše škola už po čtrnácté proměnila v kouzelný svět 
pohádek a příběhů, tentokrát na motivy knih spisovatele Ondřeje Sekory, od jehož 
narození letos uplynulo již 120 let. Vydali jsme se na dobrodružnou cestu do mraveniště, 
kde jsme plnili úkoly, hledali a pomohli jsme zachránit polámaného mravenečka,   
s Mravem a Necem putovali lesním světem, abychom nakonec zjistili, že to, co máme 
doma, je nejlepší ze všeho. Když si nás ráno vyzvedávali rodiče, měli jsme všichni kolem 
krku puntíčkovaný šátek. Ano, jsme vaši Ferdové! Umíme vzít za práci, umíme být 
kamarádi, umíme pomáhat a postarat se o sebe i o druhé. Děkuji všem, kteří se s námi  
do projektu oslavy Mezinárodního dne dětské knihy, jenž se každoročně připomíná  
ke dni narození dánského pohádkáře H. CH. Andersena, podíleli. Bez vás všech by to byl 
jen další bezvýznamný začátek víkendu u televize…  
                                             
                                              Petra Pilná, Beruška a vychovatelka školní družiny ZŠ Liptál 
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 Mladých muzikantů v Liptále je stále víc a víc a díky tomu vznikají i nové soubory a 
muziky. Žáci z flétnové třídy paní učitelky Šimkové založili uskupení s názvem Black 
and White a v jejich podání můžeme slyšet skladby z období baroka až po hity 21. století. 
Členky souboru Lenka Hrádková, Jasmína Vilková, Veronika Kapounová, Anna 
Přímalová, Natálie Vilková a Kamila Jelínková již společně koncertovaly s posluchači 
kroměřížské konzervatoře v obřadní síni zlínské radnice. V Liptále obohatily svým 
programem rozsvěcování vánočního stromu a nechyběly ani na Charitativním adventním 
koncertu v evangelickém kostele. Velká liptálská folklorní rodina se letos rozrostla také  
o další, již druhou cimbálovou muziku. Hraje sice zatím jako hudecká, tzn. bez cimbálu, 
nemá ještě ani jméno, ale svým výkonem mile překvapila posluchače Vánočního 
koncertu ZUŠ Morava a chybět nesměla ani na Dětském valašském bále, který uspořádal 
FS Lipta. Cimbálová muzika Kuráž však také nezahálela. Vystoupila na vernisáži fotek 
projektu ZUŠ Morava Stále spolu ve Zlíně, zpříjemnila odpoledne klientům Domova  
pro seniory Vyhlídka ve Vsetíně, k tanci zahrála na Hasičském plese v Liptále, na plese 
ZUŠ Morava a ZŠ a MŠ Želechovice ve Vizovicích a podpořila i tanečníky Malé Lipty  
na již zmíněném Dětském valašském bále.  
V měsíci březnu se konal Jarní koncert, kurz plstění rozdělený do tří bloků a v červnu pak 
Závěrečný koncert. Na něm se představily dvě absolventky z Liptála. Helena Gojná 
zahrála na housle první větu z koncertu Antonia Vivaldiho a moll a Markéta Černotová 
na klavír soundtrack z filmu Harry Potter od skladatele Johna Wiliamse. 
V rámci Liptálských slavností byla uspořádána výstava prací našich žáků výtvarného 
oboru. Těšíme se na setkání s Vámi a děkujeme za podporu.                                          RC 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Základní umělecká 
škola Morava 
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   Nový rok začal velmi oblíbenou lednovou akcí na Tesáku nazvanou 14. přebor  
ve sjezdovém lyžování a lopatění dětí z dětských domovů Zlínského kraje. Tuto akci 
pořádá každoročně Dětský domov Vizovice za podpory Nadace Terezy Maxové.  
Z našeho domova se zúčastnilo šest dětí, které strávily víkend v překrásné zimní přírodě. 
Počasí nám přálo a my jsme si tak mohli užít nejen zasněženou sjezdovku, ale i spoustu 
legrace během závodu na lopatách. Pro všechny účastníky byly připraveny krásné ceny, 
diplomy i medaile. Organizátoři měli po oba dva dny pro děti přichystaný zábavný 
program sestavený z mnoha soutěží a her. Děti nejvíce nadchla návštěva kouzelníka, 
který předvedl různé triky a neuvěřitelná kouzla. Zimní radovánky se dětem moc líbily a 
už se těší na příští rok.                                                                                     Tereza Liňová 

 
   Je 7. ledna 2019 a my už netrpělivě čekáme, až tety zavelí – jdeme ke stromečku. Divíte 
se, že až teď? Ano, je to proto, že většina z nás, byla na Vánoce mimo domov – ať už   
u příbuzných, nebo na prázdninovém pobytu na Myšinci. Tak ještě poslední úpravy – 
pěkně se obléct, učesat…. Dárky už jsou u stromečku a každý z nás pátravě hledá očima 
– který je asi ten můj? A co jsem si to vlastně přál(a)? Už si ani nemůžu vzpomenout… 
No co, to nevadí, aspoň to bude to pravé překvapení. Ještě uvítací slovo pana ředitele a 
můžeme rozdávat. Naše radost je velká, obrovská a nezná mezí. Někteří, hlavně ti mladší 
jsou překvapeni, co ten Ježíšek všechno dokáže. A jak to vlastně věděl? Nekazíme jim 
radost… Ale my velcí víme, že dárky nám dávají naši milí sponzoři, kteří na nás myslí a 
snaží se nám naše přání plnit. Nám nezbývá nic jiného, než všem těm zlatým lidičkám 
poděkovat. Poděkovat za to, že na nás myslí a plní naše přání.   A. Fürbachová, DD Liptál 
 
    Vždy jeden víkend v měsíci se děti z dětských domovů ve Zlínském kraji  starší 15-ti 
let v  rámci projektu „První krok“ setkávají v penzionu na Rusavě a účastní se seminářů 
zaměřených na zvýšení sociálních a profesních dovedností, získání praktických informací 
orientovaných na trh práce a finanční gramotnosti, vytváření zdravého přístupu  
k rodičovství a partnerství, zmírnění důsledků ústavní výchovy, řešení aktuálních potřeb 
mladých lidí a také na prevenci kriminality a sociálně patologických jevů.  
Za dobu fungování tohoto projektu se děti z dětských domovů navzájem poznaly a 
vytvořily si přátelské vztahy. To je také jeden z důvodů, proč se na tyto pobyty vždy moc 
těší. Cílem tohoto setkání bylo naučit děti pomocí her a tvořivých úkolů jak správně 
naslouchat, řešit konflikty a mluvit s druhými lidmi. Všechny děti byly moc šikovné a 
aktivně se zapojovaly do her i následných diskuzí.        Mgr. Nikola Kovářová, DD Liptál 
 
   Dne 11. 04. 2019 jsme se zúčastnili Nejmilejšího koncertu v Přerově. Ptáte se, co to 
je? Není to klasický koncert, kam se jezdí poslouchat oblíbený zpěvák, nebo skupina.  
Je to soutěžní přehlídka zájmové umělecké činnosti dětí z dětských domovů. A věřte,  
že nakonec to vážně koncert je, protože je opravdu na co se dívat. Děti soutěží v několika 
oborech – taneční, hudební nebo literárně dramatický. Výkon sledují nejen ostatní 
soutěžící, ale také bedlivým okem přísná porota. My jsme náš domov reprezentovali  
ve dvou oborech: v tanečním a v literárně dramatickém. Taneční obor zastupovala teta 
Jana a naše šikovné gymnastky s vystoupením Ledové království. Literárně dramatický 
obor tradičně zastupovaly děti a teta z rodinné skupiny 1. Jednalo se o dvě scénky: 
„Sněhurka“ a v pásmu pod názvem „Tak to jsme my“. Před vystoupením jsme samo- 
zřejmě pilně trénovali, občas nás to už nebavilo a měli jsme toho plné zuby. Ale stálo to 
za to. Jako první v dramatickém oboru jsme vystupovali se Sněhurkou. Náš princ Honza, 
trpaslík Michal a Sněhurka Evča pobavili celý sál. Jejím hláškám se smála i porota. Vše 
dobře dopadlo. Sněhurka přežila, i když při odchodu z pódia nešťastně zakopla o křeslo. 
V další scénce s dětmi vystupovala také teta Ani, která měla z nás všech největší trému – 
ostatně jako vždycky. Ale i přesto všechno nás ještě dokázala povzbudit a podporovat.  
A my jsme zase podrželi tetu – podporovali jsme se navzájem. V sále nám držely palce 
gymnastky a tety. A velkou podporu – i když tentokrát na dálku jsme měli od našeho 
strejdy Ládi a taky ostatních tet a strejdy ředitele. Jste zvědaví, jak to všechno dopadlo?  
 

Základní škola a 
Dětský domov Liptál 
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Tak my vám to prozradíme… RS 1 opět nezklamala. Obě naše scénky postoupily  
na Celorepublikový divadelní festival do Prahy. Tak jsme byli šikovní… A navíc náš 
dětský domov získal ještě cenu poroty, což těší dvojnásob v tak silné konkurenci. O dort 
jsme se pak na domově všichni vystupující podělili.         „teta“ A. Fürbachová, DD Liptál 
 
   Začátkem letních prázdnin jsme se 17 dětmi z Dětského domova Liptál vyrazili  
na ozdravný pobyt do Chorvatska. Období od 30. 6. do 12. 7. 2019 jsme strávili v malém, 
ale krásném městečku Gradac. Děti se na pobyt velice těšily. Byly vybaveny 
potápěčskými brýlemi, šnorchly, lehátky, ale především dobrou náladou, aby si mohly 
užít prázdniny u moře. Během pobytu v kouzelném prostředí jsme si pochutnali  
na středomořských specialitách. Navštívili jsme centrum města Gradac, kde si děti mohly 
nakoupit suvenýry. Byli jsme také na výlet v přilehlé vesnici Brist. Přes den jsme se 
radovali u čistého moře a opalovali se na pláži. V poledním klidu měly děti možnost se 
projít, hrát společenské hry, ale převážně odpočívaly v hotelových pokojích. Večery jsme 
trávili především procházkami po kolonádě a vychutnáváním si výborné zmrzliny.  
Pobyt v chorvatském Gradacu jsme si všichni užívali plnými doušky a vůbec se nám 
nechtělo vracet zpět do Česka.                                         Vychovatelka DD Tereza Liňová 
 
Prázdniny utekly jako voda a nás i v novém školním roce čeká spoustu výletů a zábavy.  
V půlce září jsme se vypravili se zaměstnanci firmy Baťa na třídenní vzdělávací výlet  
do Třeboně. Poznali jsme s kamarády od Baťů už spoustu krásných míst. Nyní náš čekalo 
poznat krásu Jižních Čech. Vezmeme to od začátku. Naložili jsme dvě velké auta a jedno 
malé dětmi a kufry a mohlo se vyrazit. Čekala nás dlouhá cesta, ale měli jsme spoustu 
malých zastávek s bohatým občerstvením od našeho už dobře známého Františka, který 
nám pomáhá organizovat všechny společné výlety. První zastávku jsme si udělali  
ve Slavonicích, kde nás čekala prohlídka podzemí. Šlo o velice úzké a temné chodbičky, 
které odvádějí vodu samospádem pryč z města. Od paní průvodkyně jsme dostali 
gumáky, pláštěnky a baterky a mohlo se vyrazit. Byla to prohlídka opravdu jen  
pro odvážné, ale všichni to bezvadně zvládli a dokonce se našli takoví, kteří si to chtěli 
zopakovat. Po úspěšném prozkoumání chodbiček a sklepů ve Slavonickém podzemí  
na nás čekal výborný oběd a také sladký dezert v podobě točené zmrzliny. Po chvilce 
strávené v autě jsme museli tento výborný oběd a hlavně zmrzlinu pořádně vychodit, tak 
jsme se vydali poznávat krásu rybníku Rožmberk. Všechny děti už bezpečně vědí, že je to 
největší rybník nejen v České republice, ale i na celém světě. Procházka kolem rybníku 
byla opravdu moc pěkná. První den se chýlil ke konci, tak jsme se pomalinku vydali  
na večeři. Ráno na nás čekala veliká snídaně formou švédského stolu, kterou nám 
zaměstnanci firmy Baťa vlastnoručně přichystali. Všichni se vydatně najedli a mohlo se 
vyrazit na další dobrodružství na Třeboňsku. Začalo nám sice malinko poprchat, ale naše 
další aktivita se konala v provazovém parku uprostřed lesa, kde přes stromy nespadla ani 
jediná kapa. Lanový park s názvem Slověnický mlýn si pro nás připravil jednu trasu 
náročnější pro větší děti a lehčí trasu pro děti menší nebo ne tak zdatné. Lezení  
po stromech a překonávání překážek děti velmi bavilo. Po pořádné ranní rozcvičce  
v podobě lanových aktivit jsme se vydali také na pořádný oběd do restaurace, kde jsme se 
všichni výborně najedli a také zahřáli horkým čajem. Odpoledne nás čekala projížďka  
po rybníku Svět. Sluníčko opět na obloze vykouklo a hezky nás na lodi zahřálo. Po krásně 
stráveném dni plném dobrodružství jsme se vydali zpět do našeho penzionu, kde si  
pro nás zaměstnanci firmy Baťa připravili večerní grilování. Nakonec se za námi přišli 
rozloučit i majitelé penzionu. Byli to milí manželé a připravili si pro nás opravdu velké 
překvapení. Chtěli pro naše děti také vymyslet nějaký dárek, aktivitu nebo výlet. Nakonec 
nám darovali peníze na vstupné, abychom mohli společně navštívit Zoologickou zahradu 
Borovany a zajít si poté na poslední společný oběd v Třeboni. Byl to opravdu krásný 
dárek. Bylo to úžasné. Třeboň se nám nechtělo ani opouštět. Čekala na nás však škola a 
školní povinnosti. Děkujeme firmě Baťa a jejím zaměstnancům za opravdu povedený 
výlet, ze kterého jsme si všichni odnesli spoustu zážitků a nových vědomostí.  
                                                         Bc. Michaela Salitrníková Vychovatelka DD Liptál 
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   S radostí vycházíme vstříc dětem a po roční pauze jsme opět uspořádali již  II. Dětský 
valašský bál v Kulturním zařízení OÚ. Ve 14:00 hod. se děti zařadily do zástupu a 
radostně vyšly slavnostním krokem a předvedly nám valašskou polonézu. Tentokrát to 
byly především děti z Lipty. Viděli jsme vystoupení Malůšátek a Malých ogarů.  
Celé odpoledne hrála CM KURÁŽ při ZUŠ Morava Zlín, kterou vede Radek Cahlík a její 
primáškou je Věrka Gojná. Velké díky patří Laďovi Geržovi a Oldovi Štroblíkovi, kteří 
provázeli svým slovem celou akci. Rodiče si se svými ratolestmi nejen zatancovali a ba 
někteří si i zasoutěžili. Na závěr dostalo každé dítko cenu z bohaté tomboly. Jsem moc 
ráda za tuto akci, neboť tím stále žije v našich dětech kousek našich praprarodičů a 
doufám, že se na dalším ročníku opět sejdeme, abychom si připomněli, jak se v minulosti 
lidé společně bavili.                                                                   Hrádková Jarka, FS LIPTA 
 
     Po úspěšných dvou  kolech Liptálského vědomostního kvízu v loňském roce se 
soubor Lipta Liptál  rozhodl uspořádat další a v tomto roce dokonce čtyři kola kvízu. 
První se konal v pátek 18 ledna a přihlásilo se 15 družstev. Druhý a v celkovém pořadí  
4. kvíz proběhl v pátek 1. března a zasoutěžit si přišlo rekordních 17 družstev. Zvítězit se 
podařilo již podruhé týmu „Dva +Dvě“  a všichni vítězové si odnesli, tak jako vždy 
pěknou cenu. V pátek 15. 11. 2019 jsme v Kulturním zařízení Liptál přivítali 8 již 
známých týmů. Pátý kvíz měl opět různorodá témata (KareGott, Egypt, Houby, Místa, 
kde si můžeš dát oběd,…), která poctivě připravovali členové FS Lipta. 
Poslední Liptálský kvíz se konal s tradičním programem  20. 12. 2019. 
 
 
     Když přišlo v březnu 2018 oficiální pozvání od kostarického souboru pro náš soubor 
Lipta, nešlo tomu odolat, vždyť známé pořekadlo říká: Hloupý, kdo dává, hloupější, kdo 
nebere ☺. Tak jsme tedy začali pomalu šetřit na letenky do Kostariky a další poplatky  
s tím spojené, plánovat volno v práci a hlavně pečlivě se připravovat společně  
s Cimbálovou muzikou Šternovjan z Újezdu u Brna na až hodinová vystoupení. Proč 
zrovna muzika od Brna? Na to je jednoduchá odpověď. Působí v ní Kuba a Lenka 
Vaculíkovi (bývalí členové FS Lipta), proto jsme byli rádi, že pojedou s námi. A nastal 
den „D“. Náš „pracovně - poznávací“ zájezd trval 10 dnů. A určitě to nebyly žádné 
relaxační dny. Cesta byla velmi daleká a dlouhá. Trvala celkem 32 hodin i s časovým 
posunem, ale všichni jsme ji zvládli a úspěšně jsme přistáli na letišti ve hlavním městě 
Kostariky - San José. Odtud nás autobus přepravil do města Caňas, kde na nás 
nadcházející dny čekal nabitý program. Každodenní čtyřiceti-minutová vystoupení, 
průvod městem, bohoslužby v kostele, vše bylo odměněno výletem na pláž Hermosa, 
která je jednou z nejkrásnějších pacifických pláží v západní Kostarice, a také dech 
beroucími býčími zápasy. Další dny jsme strávili  
v městě Tilarán. Zde jsme se kochali krásou přírody a v dálce jsme s obdivem sledovali 
okolní ještě aktivní sopky. Ve městě jsme pak navštívili místní školu, kde se děti 
dozvěděly i něco málo o naší České republice. Jako milé překvapení byla pro nás 
připravena projížďka na katamaránu po jezeře Arenal i s ostatními soubory  
z El Salvadoru, Paraguaye, Panamy, Peru a Kostariky. Naopak my jsme jim zase mohli 
ukázat kousek z našeho krásného Valašska v podání písní a tanců. Jako poslední nás  
s otevřenou náručí vítalo město, které nás pozvalo - město Colón u San José. Zde právě 
probíhal jejich festival. Opět jsme mohli předvést své umění nejen v rámci festivalu, ale 
také i v domově pro seniory. Stihli jsme navštívit okolní přírodní park, katakomby a 
poslední den nás čekala vyčerpávající prohlídka města San José s průvodcem. Pokud 
bych měla hovořit za všechny, vyčerpaná dovolená, kterou si musela většina z nás vzít a 
finanční náklady, které jsme každý vynaložili, stály určitě za to.  
Všichni jsme si čas strávený v Kostarice užili, předvedli naše písně a tance, jak nejlépe 
jsme uměli a jsme jistě naplněni velkým množstvím zážitků. Na Kostariku se ale můžete 
těšit i vy, protože na letošní jubilejní 50. Liptálské slavnosti přijede právě kostarický 
soubor z města Colon. Jistě i na Vás dýchne kouzlo této báječné země.       
                                                                                  Pavlína Vráblíková a Eva Maliňáková 

FoS Lipta Liptál 
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V Kulturním areálu v Liptále se v neděli 9. června konal už 32. Mezinárodní dětský 
(nejen) folklorní den. Počasí nám vyšlo a účastníci festivalu i návštěvníci si užili 
nádherný den plný tance, zpěvu, muziky a veselé zábavy.  
Už tradičně byla součástí festivalu soutěž v sólovém zpěvu “O Liptálského ptáčka 
zpěváčka”. Děti soutěžily ve dvou kategoriích. Výsledky kategorie mladších zpěváčků:  
1. Terezka Výchopňová – Malá Lipta  Liptál,  
2. Jan Jiří Rozumek – Malí ogaři, Liptál,  
3. Barbora Pavlíková – Krahulíček, Hrubá Vrbka. 
 Cena poroty: Daniel Raček - DFS Nezábudky, Drietoma, Slovensko  
Výsledky kategorie starších zpěváčků:  
1. Jan Pavlík – Krahulíček, Hrubá Vrbka  
2. Adam Smilek – Malá Lipta, Liptál  
3. Filip Navrátil – Malá Rusava, Bystřice pod Hostýnem  
Cena poroty: Veronika Kapounová – Malá Lipta, Liptál. 
Po soutěži ovládly podium dětské folklorní soubory s programem „Děti s písní a tancem  
v srdci“. Vystoupily v něm soubory Beskyďáčci a Malý Beskyd ze Zubří, DFS 
Nezábudky z Drietomy (Slovensko), Malá Rusava z Bystřice pod Hostýnem, Krahulíček 
z Hrubé Vrbky, CM Kuráž ZUŠ Morava Liptál i nová malá cimbálovka z Liptála. 
Samozřejmě nechyběly děti z domácího souboru - Malůšata, Malí ogaři a Malá Lipta. 
Součástí festivalu byl bohatý doprovodný program. Střílení ze vzduchovky připravilo MS 
Brdisko a AVZO Liptál. U myslivecké chaty si děti mohly vyzkoušet také lukostřelbu a 
projet se na koních paní Futákové. Taneční skotačení plné energie, skvělé hudby a dobré 
nálady, to byla Zumba s Lenkou.  
Také tvořivé dílny přitahovaly šikovné děti, které si mohly podle vlastní fantazie udělat 
obrázky z písku, malovat na sklo nebo si hrát s dřevěnou stavebnicí. Nechyběly ani 
zábavné atrakce – kolotoč, velká skluzavka, trampolíny a vláček. Záštitu nad festivalem 
přijali pan Miroslav Kašný, radní Zlínského kraje pro kulturu a pan Milan Daňa, starosta 
obce Liptál. Festival každoročně pořádají Obecní úřad Liptál a Folklorní spolek Lipta 
Liptál. Mediálními partnery jsou Valašský deník a týdeník Jalovec. Velké poděkování 
patří všem organizátorům, nadšencům, dobrovolníkům, rodičům dětí a sponzorům,  
bez jejichž pomoci by se tento festival nemohl uskutečnit.  
                                                        Ing. Miroslava Jakubová, Folklorní spolek Lipta Liptál 
 
 
     Na letošní Liptálské slavnosti byl pozván rusínský mužský pěvecký sbor Russinija.  
Na oplátku přišlo pozvání pro Rokytenku na Obecní slavnosti ve vesnicí Zboj, spojené 
se vzpomínkovou slavností na rusínského učence Petra Lodija. Tak velmi o naši návštěvu 
stáli, že byli dokonce ochotni posunout slavnosti o týden, jelikož v původním termínu 
některé členky Rokytenky nemohly jet. Zájezd se uskutečnil ve dnech 9. - 11. 8. 2019. 
Vystupovaly jsme dvakrát, v pátek v podvečer v katolickém kostele v Humenném a  
v sobotu odpoledne ve vesnici Zboj. Obě vystoupení se velmi povedla, setkala se  
s velkým ohlasem, pochvalou a nabídkou na další vystoupení. Na druhou stranu musíme 
velmi poděkovat organizátorům, především paní Mileně Lancošové, která si pro nás 
připravila bohatý program a snažila se nám ukázat nejen kulturní památky, ale i krásu 
tamější krajiny – Národního parku Poloniny. Musíme také ocenit jejich velmi srdečný 
přístup a pomoc, když nás postihly problémy s autobusem, které rychle vyřešili i na úkor 
svého volného nedělního odpoledne. Proto jsme se jim snažily jejich pohostinnost v rámci 
možností na slavnostech oplatit. Myslím, že i oni byli spokojení a že vznikla nová 
přátelství.                                                     Za pěvecký sbor Rokytenka Hana Vaculíková 
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 50. ročník Liptálských slavností se opravdu vydařil. Program byl nabitý a nádherné 
počasí jako by si pořadatelé objednali, protože pršelo až po skončení posledního pořadu  
v neděli v podvečer. Pozvané soubory už před festivalovým víkendem vystupovaly  
v okolních obcích (Vsetín, Seninka, Karolinka, Hvozdná, Všemina, Vizovice).  
Během hlavních festivalových dnů 23.-25.8.2019 se počet obyvatel Liptálu zvýšil o cca 
600 účinkujících. Těžko vybrat, který ze zahraničních souborů z Francie, Gruzie, 
Kostariky, Polska, Rumunska, Slovenska, Taiwanu či Velikonočního ostrova byl nejlepší. 
Pastýři na chůdách z francouzských vřesovišť Landes, rozevláté sukně kostarických 
tanečnic, velmi spoře odění tanečníci z Velikonočního ostrova, vynikající 25 členný 
mužský sbor Rusínija nebo gruzínští bojovníci? Každý z více než 3.000 návštěvníků 
festivalu má jistě svého favorita stále ještě v živé paměti. Z domácích souborů vystoupili 
Jihočeský folklorní soubor Kovářovan, Soubor písní a tanců Dolina ze Starého Města, 
Valašský soubor Kašava, FS Olšinka z Orlové, Malý Vizovjánek, Valašská pěvecká 
družina Surovo drevo, CM Šternovjan z Újezdu u Brna, CM Kuráž ZUŠ Morava Liptál, 
DH Liptalanka a samozřejmě všech šest skupin domácího souboru Lipta - Malůšata, Malí 
ogaři, Malá Lipta, Základ, Senioři a Ženský sbor Rokytenka.  
Program jubilejního ročníku byl obohacen o páteční koncert skupiny Petr Bende&Band  
s Cimbálovou muzikou Gromba. Spojení rockové hudby s cimbálovkou příznivce 
festivalu evidentně zaujalo a malé podium se během koncertu změnilo v taneční parket… 
Sobotní koncert vsetínské kapely Dareband, prezentující „lidový folk z Valašska“, byl 
také parádním zpestřením mezi vystoupeními tanečních souborů. Uskutečnilo se také 
setkání seniorů a rodáků, čtvrteční promítání na zámek a bohatý víkendový doprovodný 
program byl zajisté lákadlem pro návštěvníky: muzicírování před zámkem, řemeslnický 
jarmark s ukázkami tradičních řemesel (řezbáři, kováři), vyhlídkový vláček jezdil  
do osady historické skupiny JAGĀRI. Velký prostor dostaly výstavy v liptálském zámku 
(50 ročníků Liptálských slavností, obrazy liptálského rodáka Jana Kobzáně, práce žáků 
výtvarného oboru ZUŠ Morava Liptál). Tradičních řezbářských dnů se v Liptále 
zúčastnili také dva řezbáři z Velikonočního ostrova, kteří během tří festivalových dnů 
vytesali ze dřeva sochu moai a věnovali ji festivalu a obci Liptál.  
 
U příležitosti 50. výročí byl vydán almanach, ve kterém autor L. Michálek o každém 
ročníku něco uvedl. Sám tančil na prvních Liptálkách a později byl ředitelem 27 ročníků. 
Almanach byl pokřtěn během sobotního slavnostního udělování cen osobnostem, které se 
o udržení a rozvoj festivalu zasloužily. Ocenění převzalo 20 osobností z rukou předsedy 
Poslanecké sněmovny Parlamentu.  
50. Mezinárodní folklorní festival Liptálské slavnosti uspořádali Folklorní spolek Lipta 
Liptál, Obec Liptál, Zlínský kraj a Evropská unie umění. Přejme si, aby Liptálky i  
v dalších letech měly bohatý program a aby návštěvníci vytvořili v amfiteátru vynikající 
atmosféru stejně jako letos.                                  Ing. Miroslava Jakubová FS Lipta Liptál 
 
     V tomto roce nejen folkloristé, ale i jejich příznivci a přátelé nejen z Liptálu 
vzpomněli 50 ročníků Mezinárodního folklorního festivalu Liptálské slavnosti. 
Vzpomínky na jednotlivé ročníky jsou shrnuty v Almanachu 50 ročníků MFF LS.  
Trošku v pozadí zůstalo i 45. výročí aktivní činnosti Malé Lipty, která je součástí FS 
Lipta Liptál. Malá Lipta začínala v roce 1974 s 18 dětmi pod vedením paní Jiřiny 
Sousedíkové. Koncem 80-tých let měla Malá Lipta více než 100 členů ve třech 
skupinách. Dnes pracuje Malá Lipta rovněž ve třech samostatných kolektivech s více než 
60 dětmi. - Malá Lipta (věk 9 až 16 let) - Malůšata (4 až 8 let) - Malí ogaři (3 až 7 let - 
pouze ogaři). 
 Za těch 45 let se ve vedení dětí vystřídaly desítky vedoucích, většinou žen a hlavně 
bývalých členů FS Lipta. Všem patří uznání a poděkování. V příštím roce 2020 tomu 
bude již 90 let, kdy cérky a ogaři v krojích a na žebřiňáku přijeli na Vsetín, kde v Pánské 
zahradě u rybníčka 5. a 6.7.1930 probíhaly slavnosti Moravsko - Slezské.  
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Krojované Liptalany tehdy vedli Jan Kobzáň a Emílie a František Váňovi.  
Kočím s žebřiňákem a párem koní byl tehdy pan Josef Matějů z Dolanska. Cérky a ogaři 
se předvedli se dvěma pásmy - Valašské točené a Zbojnický tanec. A od tohoto data 
počítáme založení folklorní skupiny (krůžku, souboru či spolku).  
Spolek LIPTA je po zásluze vnímán jako nositel kulturních a folklórních tradic nejen 
Liptále, ale i v širokém okolí. Je tradičním pořadatelem Valašských bálů (8.2.2020 již 76. 
ročník). V měsíci červnu pořádá Dětské folklorní dny (7.6. 2020 již 33. ročník).  
19. - 23.8.2020 pořádáme spolu s Obcí Liptál 51. ročník Mezinárodního folklorního 
festivalu Liptálské slavnosti. Počátkem prosince děláme Mikulášské jízdy obcí, aby  
na přání rodičů byly Mikulášem odměněny hodné a čerty nehodné děti.  
                                                                                                                 Ladislav Michálek 
 
    Ve čtvrtek 21. listopadu 2019 se ve Zlíně v budově 21 sešli na pozvání pana hejtmana 
Jiřího Čunka folkloristé Zlínského kraje, kteří aktivně pracují ve folkloru, a to jak  
v souborech, tak hlavně ve folklorních festivalech. Ve Zlínském kraji, jak uvedl radní  
pro oblast kultury pan Miroslav Kašný, působí více než 400 folklorních těles. Zástupci 
souborů a festivalů informovali o svých akcích a zejména o termínech v roce 2020. 
Moderování se s úspěchem zhostila ředitelka odboru kultury Zlínského kraje paní PhDr. 
Romana Habartová. Účastníci setkání obdrželi tištěný seznam folklorních akcí a festivalů 
v celé České republice. Pan Jiří Čunek a pan Miroslav Kašný vyjádřili poděkování 
folkloristům a předali souborům i jednotlivcům pamětní listy jako výraz poděkování a 
uznání za celoživotní přínos v oblasti kultury a zachování lidových tradic. Ocenění 
obdrželi: Folklorní spolek Lipta Liptál, Folklorní soubor Kunovjan, Cimbálová muzika 
Kunovjan, Cimbálová muzika Šabla, Dětský folklorní soubor Děcka z Kunovic, Dětský 
folklorní soubor Vsacánek a Folklorní spolek Jasénka. Pamětní medailí byli dále oceněni 
Pavel Ptáček, Josef Laža a Antonín Bařinka. „Často se mluví o  návratu ke kořenům,  
ale kdybychom neměli folklor, který nám ukazuje, jak naši předkové žili, pracovali, jak se 
bavili a vůbec jaký měli přístup k  životu, tak bychom se neměli k čemu vracet. Jsme si 
vědomi náročné, mnohdy celoživotní práce folkloristů a chceme, aby věděli, že si jejich 
úsilí vážíme“, uvedl radní pro kulturu Miroslav Kašný.                          Ladislav Michálek 
 
  V sobotu 25. října 2019 uspořádala Evropská unie umění (EUU) svou valnou hromadu 
v Praze na historickém Žofíně. Program naplnily dva základní momenty,  
a to 20 let činnosti a volba řídících orgánů. Prezidentem je pan Petr Vašíček.  
Celkem v létech 1999 - 2019 bylo uděleno 359 ocenění osobnostem a subjektům  
ze 49 zemí celého světa. Ceny byly uděleny v těchto kategoriích:  
A - Evropská cena za uměleckou a kulturní činnost (Zlatá Europea, Evropský talíř, 
Evropský pohár)  
B - Evropská cena za podporu umění a kultury (Zlatá Europea, Evropský talíř, Evropský 
pohár)  
C - Evropská cena pro spisovatele, publicisty a pedagogy (Zlatá medaile Lva Tolstého)  
D - Evropská cena Gustava Mahlera 
E - Evropská cena pro talentovanou mládež a její podporovatele (soška PATTI a jiné)  
     Pro naši obec Liptál je velkým oceněním, že jsme držitelé ocenění ''Zlatá Europea''  
již od roku 2015 a to za své historicky kladné postoje a podporu společenského života  
od většiny našich občanů. Můžeme být hrdí na to, že řada ocenění EUU byla udělena  
na společenských akcích v naší obci Liptál:  
2015, obec Liptál ''Zlatá Europea''  
2017, soubor Ondráš ''Zlatá Europea''  
2017, národopisný soubor z Kostariky ''Umění v srdci''  
2018, národopisný soubor MACAA - Čína ''Umění v srdci''  
2018, Ladislav Michálek ''Umění v srdci''  
2019, národopisný soubor Dax, Francie ' Umění v srdci''  
2019, Milan Daňa, starosta ''Umění v srdci''  
2019/2020, Frank Tomas Grapl, Nový Zéland ''Zlatá Europea''.  
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 Je již dvacetiletou tradicí, že i do Liptálu zavítá Mikuláš se svou družinou s koňským 
povozem, který si najímá u pana Pavla Valcháře a Terezy Valchářové. A tak tomu bylo  
i letos 7. prosince 2019. Mikuláš s družinou ze členů základní složky FS Lipta navštívil 
po celé obci domy, kde je čekaly hodné i zlobivé děti. Některé návštěvu Mikuláše zvládly 
hrdinně bez uroněné slzy, jiným se jich pár skutálelo. Asi trochu zlobili. Celý sbor andělů 
a čertů s Mikulášem nemohl vynechat ani návštěvu na besedě se seniory, která se tradičně 
každoročně v tento čas koná v Kulturním zařízení Liptál. I tady se přece musel poptat, 
jestli všichni byli hodní a popřát jim krásné Vánoce a do nového roku především hodně 
zdraví. A nemohl chybět ani malý tanec s nejodvážnějšími.                       Jana Vráblíková 
 
 Příloha č.:5 Plakát, vstupenka, pozvánka, Novinový program „50 Liptálské slavnosti“ 
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   Členové evangelické církve v Liptále si v neděli 24. února 2019 znovu zvolili sestru 
Márii Jenčovou za svoji farářku na další pětileté období.  
"Jménem svým i své rodiny Vám všem děkuji za Vaši podporu a přízeň. Milosrdný a 
mocný Bůh, ať nám pomáhá budovat společné dílo co nejlépe ve shodě s Jeho vůlí, 
ochotně a s radostí. On pro nás udělal všechno a teď se ptá nás: 'Co pro Něho uděláme 
my?' Kéž nás naplňuje svojí láskou a dává nám sílu i moudrost spolupracovat s Ním  
na spáse svoji i našich bližních. Děkuji Bohu za Vás a těším se na to, co pro nás i tady 
Bůh připravil." Vaše Mária Jenčová 
 
Členové evangelické církve v Liptále si letos volili nejenom farářku, ale i nové 
staršovstvo na další šestileté období.  
Zvoleni byli: Petr Cedidla, Marcela Daňová, Karel Gerža, Jaromír Kovář, Daniel Lukáš, 
Jarmila Mikulcová, Pavel Mrnuštík, Tomáš Němeček, Karel Obadal, Jan Trusina, 
Miroslav Vaculík, Pavel Vaculík, Zdeněk Vaculík, Vladislava Vaculíková, Dana 
Gřešáková, Josef Fendrych, Kateřina Kubínová, Soňa Vaculíková. 
Kurátorem sboru byl i na další šestileté období zvolen br. Tomáš Němeček a 
místokurátorem sboru byl zvolen br. Jan Trusina. 
 
     „Velké poděkování patří i všem těm, kteří se rozhodli už dále nekandidovat. Děkujeme 
Věrce Halové, Evě Vaculíkové, kostelníkovi Janu Geržovi a Anně Svobodové za jejich 
dosavadní velmi zodpovědnou službu a veškerou práci a nasazení pro náš sbor. Zvláštní 
poděkování, post mortem, patří skvělému člověku Karlu Geržovi ze Lhoty u Vsetína.  
S láskou vzpomínáme a děkujeme za něho a za jeho službu Bohu, a jeho rodině. 
Děkujeme i Blance Vaculíkové za její tříletou všestrannou pomoc a práci pastorační 
pracovnice v našem sboru. Věříme, že nic z toho, co děláme pro Boha a druhé lidi, se 
neztratí, ale stává se darem pro nás, i pro druhé.“                                          Mária Jenčová 
 
   Poslední březnový víkend se na faře konala víkendovka pro děti na téma: Tajemství 
velikonočního beránka. Víte, proč o Velikonocích pečeme právě beránka? Protože  
před mnoha tisíci lety, v jedné noci, právě jeho krev zachránila izraelský lid před smrtí  
a otroctvím v Egyptě. Proto se tato noc nazývá Velká noc. A když pak, o něco později, 
Ježíš Kristus právě o Velikonocích umírá na kříži, stává se On tím Božím Beránkem, 
který umírá za život světa. A jeho krev vysvobozuje z otroctví hříchu a smrti každého, 
kdo v Něho uvěří. Proto, když o Velikonocích pečeme beránka a slavíme tyto svátky, 
děkujeme, Pane Ježíši, za Jeho lásku k nám, za to, že dal svůj život za nás. Radujeme se  
z Jeho vítězství nad smrtí a hříchem, a z toho, že nám dává věčný život! Protože On byl 
vzkříšen a žije a kraluje navěky!                                                                    Mária Jenčová 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Česká církev 
evangelická 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



27 
 

     V rámci Národního týdne manželství se několik párů sešlo v sále evangelické církve, 
kde jsme byli povzbuzeni životními zkušenostmi a slovy bratra faráře Daniela Hellera  
z Valašského Meziříčí k budování svých vzájemných partnerských vztahů. Protože dobré 
manželství není samozřejmost. Vyžaduje to každodenní úsilí ve prospěch a pro dobro 
toho druhého. Přináší to však bohaté a nádherné ovoce pro život člověka a rodiny.  
Proto se nenechme odradit, ale pečujme o svůj vztah, o vzájemnou lásku a úctu.  
Písně chvály v podání mládežnické kapely naší církve byly také velkým povzbuzením  
pro všechny účastníky. Setkání končilo malou večeří a vzájemnými rozhovory. 
 
 
     V neděli 16. června 2019 jsme se po roce zase setkali s dříve narozenými členy 
našeho sboru ve velice příjemném a přátelském společenství. Jsme vděční, že mezi nás 
opět zavítali i manželé Jaroslav a Anička Vodovi. Za krásnou hudbu a zpěv děkujeme Otu 
Gojnému a jeho hudebně nadaným vnukům. A všem Vám, drazí účastníci, děkujeme  
za to, že jste! Za Vaše modlitby a povzbuzení, kterými jste pro nás nenahraditelní!  
Bůh ať Vám všem žehná, posiluje a provází Vás!                                      Mária Jenčová 
 
 
     Letošní dětský tábor farního sboru ČCE Liptál se oproti minulým ročníkům konal 
na louce kousek od obce Spálov na Odersku, kde jsme jako Indiáni za starých časů 
tábořili pod stany teepee. Opustili jsme tedy stereotyp farního okolí a vydali se do ještě 
neporušené přírody kolem řeky Odry, kde nás čekal skutečně jakoby jiný svět.  
Žádná elektrika, wifi, sprcha, postel - místo toho oheň, osvěžující čistá řeka plná raků, 
přírodní sauna, noční hlídky, spousta her a nových zážitků! Na tábořiště jsme po cestě 
autobusem i vlakem dopochodovali v neděli podvečer a končili jsme pátečním 
odpoledním programem. Celý týden nás provázelo téma “Setkání”, v rámci něhož jsme si 
přiblížili různá setkávání Ježíše Krista s obyčejnými lidmi, kterým jeho slova a 
přítomnost naprosto změnila život. Učili jsme se z těchto příběhů, jak bychom sami  
ve svých životech měli přijímat ostatní lidi a jednat s nimi.  
Na tábor bude navazovat Potáborové setkání.                                                                                                          
                                                                                              Dávid Jenčo, táborový vedoucí 
 
     V neděli 7. července 2019 se v 10 hodin konaly bohoslužby s Večeří Páně.  
V podvečer se potom uskutečnilo setkání, kde jsme si připomněli odkaz mučednické 
smrti Mistra Jana Husa se symbolickým zapálením ohně.  
Milými hosty byli P. František Král, administrátor liptálské katolické farnosti, dechová 
hudba Liptalanka a bratr farář Josef Hurta ze Stříteže nad Bečvou s manželkou.  
Ten si pro přítomné připravil i malé překvapení. S téměř autentickým dobovým oděvem a 
výtahem z originálního Husova kázání nás přenesl o stovky let do minulosti. A vzácným 
slovem nám dokázal, že Husův odkaz je stále živý a má nám co říci i v dnešní době. 
Děkujeme. Sestra farářka na konec poděkovala všem přítomným za službu slova i účast a 
zvláště pak sestrám, které připravily i malé občerstvení. 
 
V sobotu 6. července 2019 se v 15:30 hod. na pozvání Obce Seninka uskutečnilo setkání 
u pomníčku Na Bílé, také při příležitosti výročí mučednické smrti mistra Jana Husa. 
 
 
   Ve dnech 19.-20. října 2019 se na faře uskutečnilo potáborové setkání dětí na téma: 
"Modlitba". Počasí nám přálo a my jsme toho plně využili. Asi dvacet vedoucích a dětí se 
vydalo na pěší túru do Všeminy, kde na nás čekala originální a nezapomenutelná plavba 
na člunu. Byl to krásný společný čas plný smíchu, podzimního sluníčka, her, zpívání  
i naslouchání Božímu Slovu. Velké díky všem, kteří jste nám věnovali svůj čas a pomoc!                                  
                                                                                                                       Mária Jenčová 
 
Příloha č.: 6 -  jeden „Zpravodaj farního sboru ČCE“ Jeronýmova jednota 
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     Tříkrálová sbírka se v Liptále konala v sobotu 12. ledna 2019.  
A vybralo se 43 801 Kč. V roce 2018 to bylo 40 618 Kč, v roce 2017 30 528 Kč, v roce 
2016 17 569 Kč a v roce 2015 15 912 Kč. 
Charita Vsetín děkuje za příjemnou spolupráci při realizaci sbírky a do nového roku přeje 
vše dobré a ať se daří ve všem, co pro své obce budete dělat.  
                                             Bc. Jarmila Hyžáková, koordinátorka TKS za Charitu Vsetín 
 
 
     Již před třemi lety byl kolem katolického kostela vybudován krásný nový plot  
s novými kamennými sloupky. Dřevěné laťky plotu ovšem nebyly nijak povrchově 
ošetřeny. Bylo nutné plot co nejdříve natřít. A jelikož nám počasí přálo, domluvila se 
parta liptálských farníků, že udělají brigádu a plot natřou co nejdříve, aby se to všechno 
stihlo do poutě. V tom nám velmi vyšel vstříc pan starosta Ing. Milan Daňa, který zajistil 
potřebné množství nátěrového materiálu. Náš pan farář P. František Král nás ve všem 
podporoval a každý týden nám vozil občerstvení. I když farníci každou sobotu poctivě 
natírali, byla to na ně velká plocha a termín poutě se rychle blížil. Proto ještě obec 
povolala brigádníka, který natíral i ve všední dny. Vše dobře dopadlo a týden před poutí 
byl plot kompletně natřen. Touto cestou bych rád poděkoval všem obětavým 
brigádníkům, panu starostovi a Obci Liptál za podporu.  
Poté již probíhaly přípravy na pouť, která tento rok připadla na neděli 29.9.2019  
na svátek sv. Michaela archanděla - patrona liptálského kostela. Velký dík patří 
manželům Zgarbovým, kteří se o kostel celoročně starají a rovněž paní Ireně Slovákové. 
V neděli o pouti byl krásný slunečný podzimní den a sjelo se mnoho poutníků jak 
místních tak přespolních. Slavnostní mši svatou sloužil host P. Jerzy Piotr Szwarc, který 
je farářem v Hošťálkové. Bohoslužbu doprovázela dechová hudba Všemiňanka, která je 
ovšem z velké části tvořená i muzikanty z Liptála. Na této pouti měla premiéru i malá 
farní schólička, která je tvořena rodiči s dětmi a zpívá pod taktovkou paní Bc. Moniky 
Machalové. Po mši svaté bylo u kostela malé pohoštění - rozdávaly se vdolečky a 
nalévala se domácí slivovička. Poté následoval tradiční oběd v Hospodě U Klesků,  
kde opět výborně navařili pro všechny poutníky. Letošní pouť se velice vydařila a patří 
velké díky všem, kteří se na ni jakkoliv podíleli. Upřímné Pán Bůh zaplať! Budeme se 
těšit opět v příštím roce.                       Jan Maliňák člen ekonom. rady ŘK farnosti Liptál 
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 Náročný, ale zajímavý začátek jara u mladých hasičů se projevil v sobotu 23. března 
2019, neboť jsme ráno odjeli naším novým hasičským vozem na Vsetín do Luhu  
na horolezeckou stěnu. K našemu zklamání byla stěna rozmontována a nebyla přístupná. 
Lezení po stěně jsme měli domluvené společně s našimi kamarády z SDH Rokytnice, 
kteří byli zklamáni stejně jako my. Naštěstí naši pohotoví vedoucí vymysleli náhradní 
plán – slézat opravdovou skálu. A tak jsme se vydali k Valově skále v Jasenicích.  
Pod skálou jsme dostali instruktáž o bezpečnosti a jak vázat uzly. Na místě nám pomáhali 
zkušení horolezci ze 155. Horolezeckého oddílu ve Vsetíně spolu s naším členem 
Radimem Chmelařem. Ti zdatnější z nás vylezli až nahoru, přičemž byli jištěni lanem. 
Kupodivu se jako zdatní horolezci ukázaly i holky od nás. Pro mnohé z nás toto byla 
první zkušenost s lezením po opravdové skále a počáteční zklamání z rozmontované 
stěny se tak změnilo v dobrou zkušenost a nové zážitky. 
 
     Další sobotu 30.3.2019 jsme se opět vydali směr Vsetín, tentokrát ale do sídla Českého 
červeného kříže. Tam nás přivítala milá paní Jana Sklářová, která vedla kurz první 
pomoci. Povídali jsme si a následně si ukazovali, co uděláme, když jsme svědky dopravní 
nehody, když někdo spadne z výšky, dostane epileptický záchvat aj. K dispozici byla také 
figurína, na které jsme si mohli vyzkoušet masáž srdce. 

Římsko-katolická 
církev 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Sbor dobrovolných 
hasičů 
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 Dále nám bylo ukázáno, co vše se dá dělat s trojcípým šátkem – obvazovat popáleniny, 
fixovat zlomeniny a zastavovat krvácení. Všechny tyto techniky jsme si vyzkoušeli  
i na sobě navzájem. Byla u toho velká legrace. Na závěr jsme odcházeli bohatší o nové 
znalosti a všichni si v duchu přáli, abychom je však nebyli nuceni použít.                                                     
Jana Kašpárková 
 
     Následující sobotu 6.4.2019 se i naši členové SDH spolu s mladými hasiči přidali  
 akci Ukliďme si Česko – ukliďme si Liptál. Sraz byl v osm ráno za obecním úřadem, 
odkud obecní auto rozváželo nás i ostatní dobrovolníky na předem určená místa. My jsme 
se rozdělili napůl. Část hasičů začínala úklid na Syrákově, druhá půlka z nás zase  
na všeminském kopci. Při chůzi z kopce dolů jsme sbírali různé odpadky do velkých 
igelitových pytlů. Odpad byl opravdu různorodý a nacházel se i na místech, kde by to 
nikdo nečekal. Plné pytle odpadků jsme nechávali stát u cesty a později je zaměstnanci 
obce odvezli. Nalezeny byly i velmi bizarní věci, jako televize, oblečení, zavařovací 
sklenice, hrnce nebo rozbitý záchod. Po cestě jsme narazili na několik nelegálních 
skládek odpadu, které jsme nafotili a nahlásili na obecní úřad. Byl to velmi smutný 
pohled. Je nepochopitelné, že ještě v dnešní době, kdy je tolik možností se legálně zbavit 
odpadu, mají lidé potřebu vyhazovat odpad do přírody. Vždyť máme v obci sběrný dvůr a 
každoročně se provádí sběr nebezpečného i elektro odpadu, který proběhl nedávno.  
                                                                                                                        Josef Koutný 
     Sobota 8. června 2019 – velký den pro nás, hasiče – kácání mája, 
V 8:00 hod. jsme se sešli u hasičárny za účelem posledních úprav v hasičárně a kolem ní. 
Především se nosily lavičky z tanečňáku a stavěly přístřešky nad ně a vařil guláš.  
V 15:00 hodin vše pak začalo. Ale moc lidí nepřišlo. Po dlůhé době se udělalo pěkně,  
tož všeci byli na zahrádkách a na polách. Ale přišla paní farářka aj s farářem a začalo 
žehnání novým hasičským vozům – cisterny a dodávky MAN. Konečně sa lidi začali 
pomalu scházet. Potem už bylo slyšet enem řechtající koně, keří sa hnali se starů hasičsků 
stříkačků za sebů a pěti statnýma ogarama, keří zeskákali a předvedli, jak sa dřív hasilo. 
Když dohasili, přišli na řadu naši nejmladší hasiči a jejich výkon byl úctyhodný.  
A pak už bylo jen na návštěvnících, kam si zašli. S dětmi mohli na skákácí hrad,  
k Českému červenému kříži si zafačovat nějaků tu ruku, či k pískohraní udělat si z písku 
obrázek na památku. Pokud měli chuť, zašli si na naši vynikající zmrzlinu, či si dali guláš 
a zapili ho pivem. Kdo chtěl, mohl se zajít podívat i na profesionální hasiče a jejich 
vybavení do klubovny zbrojnice. Na výběr toho bylo mnoho, ale přesto skoro všichni stáli 
u výčepu. Od půl páté nám začala hrát Liptalanka, a to už jen všichni jedli, pili a 
hodovali. Pak k nám eště dojela zahrát kapela Duo Vera z Karolinky, a to si aj nějací šli 
skočit do kola. A jako pěkné zakončení nám i ta májka spadla. :-)                 Josef Koutný 
 
 
   Až když jsme v ohrožení a vaše vlastní síla a technika nestačí ochránit náš majetek a 
vytvořené hodnoty před zničením, třeba při povodni, pak teprve oceníte rychlou a plně 
profesionální pomoc v nesnázích. Tak tomu bylo i letos při povodni dne 22.května 
2019. Parta sedmi dobrovolných hasičů z naší dědiny v odpoledních hodinách tohoto dne 
dorazila k našemu domu a pohledem na zatopenou zahradu o rozloze 1400 m2 zhodnotila 
situaci slovy : " CO TEN LIPTÁLSKÝ BALATÓN TADY DĚLÁ ? CHLAPI, POĎME 
NA TO ! " Hladina vody na zahradě stále stoupala, i ve sklepě (kotelně) už bylo třičtvrtě 
metru vody, ale rychlým zásahem a nasazením čerpací techniky se dařilo vodu čerpat, 
odvádět a zabránit tak velkým škodám. I když přestalo pršet, voda stále přitékala  
z okolních výše položených pozemků. Ale tu už stíhala pojmout naše odtoková šachta  
na zahradě a kanál. Tak po půldenním zápolení si mohli chlapi naložit techniku a jediná 
odměna, kterou byli ochotni přijmout za tuto skvěle zvládnutou "AKCI", bylo pouze 
poděkování. Takže ogaři - pochvala a dík za vaši pomoc. Vážíme si toho, že ve svém 
vlastním volném čase obětavě a v plném nasazení pomáháte tam, kde je to potřeba.  
                                                                                                         Anna Hejtmánková       
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Jako každoročně se u nás 6. července 2019 konala hasičská soutěž „O pohár starosty 
obce“ a „O pohár starosty sboru“.  
Naši hasiči už od rána chystali překážky i dráhy a Mira Malčíků s manželkou Alenkou 
vařili guláš. Ve 13 hodin začala prezentace družstev a o hodinu později už startovalo 
první soutěžní družstvo, a to naše ženy z Liptálu. První místo vybojovaly ženy z Janové, 
druhé místo zůstalo doma a pohár za třetí místo si odvážely ženy z Bělé pod Pradědem. 
Nejrychlejší velitelku mají v Janové, naše Kamča Lysáková skončila druhá.  
Poté startovali jako první domácí a po nich ostatní družstva mužů. První byli hasiči  
z Rokytnice, naši skončili stříbrní a třetí byli hasiči z Janové. Náš Adam Bartozel byl 
nejrychlejším velitelem mezi muži. Na konec nám ukázali svůj požární útok i naši mladí 
hasiči z Liptálu a pak si požární útok mohly vyzkoušet i ostatní děti, které to moc bavilo.                                                                                 
                                                                                                                           Jiří Tkadlec 
 
   Jednu srpnovou sobotu brzy ráno odjeli mladí hasiči spolu se svou trenérkou Janou a 
řidičem Karlem na závody do Semetína. Po příjezdu na místo bylo potřeba se řádně 
rozcvičit, a tak trenérka zavelela a my běhali, dřepovali, skákali, no prostě všechno, 
abychom se pořádně zahřáli a rozcvičili. A zahřát před pokusem bylo potřeba i naši 
mašinu. Nedlouho po poradě vedoucích a rozhodčích jsme šli na start. Výstřel z pistole a 
časomíra nám neúprosně začala přihazovat vteřinky na svém displeji. Vše šlo jako  
po drátkách, jen ta voda byla tentokrát trošku línější a my dosáhli času 24 sekund.  
Spravit chuť jsme si byli na štafetě dvojic, kdy jsme dosáhli skvělého času 57 vteřin.  
V druhém pokusu požárního útoku náš strojník Tomáš už trochu víc přidal plynu,  
ale bohužel ani tak to na bednu nestačilo. Přes to nám to náladu nezkazilo a užili jsme si 
to i bez poháru. Po dopoledních závodech mladých hasičů se v Semetíně konaly i závody 
dospělých. Za Liptál jsme dali z našich dorostenců a dorostenek dohromady smíšené 
družstvo, které startovalo v kategorii mužů. Startovali jsme hned druzí. Adrenalin a dobrá 
nálada byly na místě, s čímž se hned lépe běhá. A tak se nám útok s časem pod 20 vteřin 
povedl a my jsme byli nadmíru spokojeni. A naše vedoucí také.               Michal Bzonek 
 
     Jako již každoročně, tak i letos nás čekal branný závod hasičské všestrannosti. 
Tentokrát se vše mělo odehrát v sobotu 21.září 2019 na Hovězí a naše umístění mělo určit 
startovní pozici nové sezóny 2019/2020. Již na konci léta jsme začali pilovat všechny 
dovednosti, co branný závod obnáší. Nejvíce práce bylo však v září, kdy jsme museli 
pořádně makat, abychom byli řádně připraveni. Čekalo nás i podzimní soustředění, kde se 
dolaďovali poslední detaily a taky jsme si zaběhli takový menší branný závod, který 
připravila naše šikovná vedoucí s instruktory. Po soustředění nás čekal už jen poslední 
trénink, kdy jsme se ujistili, že všestrannost umíme. A nastal den D. Den, kdy jsme 
dostatečně připraveni jeli na Hovězí ukázat své dovednosti, na kterých jsme pracovali tak 
dlouho. Ještě před startem jsme si všichni všechno spolu s vedoucí Janou Kašpárkovou  
a instruktory vyzkoušeli a rozcvičili se na 3 km dlouhý běh. Terén byl náročný  
a konkurence byla letos opravdu velká. Soupeřili jsme proti 36 starším týmům. Střelbou 
jsme prošli relativně bez větších problémů. Z 15 špalíčků jsme 11 poslali k zemi. 
Překážku jsme po vodorovném laně zdárně zdolali všichni. Zdravovědu, technické 
prostředky, požární ochranu i značky jsme zvládli na 1*. Mapu jsme taktéž zvládli 
zorientovat na výbornou. Jediné, co jsme nevěděli, bylo, jak jsme určili pochodový úhel 
neboli azimut. Toto jediné se vždy dozvídáme až několik dní po závodech. Nebýt 
malinkaté chybičky na buzole a odchylky 1 stupně, skončili bychom na neuvěřitelném 
druhém místě, hned za mistry republiky z Oznice. Nakonec jsme skončili 7. z 36. týmů. 
Což i tak je skvělé umístění a na jaro, po rozdělení do dvou soutěžních obvodů, jsme si 
vybojovali dobré startovací místo. Děkujeme za dobrou přípravu naší vedoucí, ale i 
 instruktorům a taky našemu řidiči Karlu Tkadlecovi za odvoz na soutěž.  
                                                                                                        Valentýna Zadrobílková 
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     Po krásné, zasněžené zimě se příroda pomalu začíná probouzet. Pro mnohé lidi to byl 
nezvyk, po delší době takové množství sněhové nadílky, ale příroda přece vláhu 
potřebuje, a to bychom si hlavně měli všichni uvědomit. Snadné to neměl nikdo, ani zvěř 
v lese, a tak jsme se snažili častěji docházet do krmelců, aby nestrádala.  
 
     Myslivecký spolek Všemina vloni 31.12.2018 uspořádal již 7. ročník 
"Silvestrovského výšlapu na Kršli". Kvůli deštivému počasí jsme zvažovali, zda výšlap 
nemáme stejně jako minulý rok zrušit. Nakonec jsme se rozhodli silvestrovský výšlap 
uskutečnit a byla to dobrá volba. Zatím co v "dědině" dost pršelo, po přesunutí na Kršli 
jsme s potěšením zjistili, že zde panuje krásné zimní počasí, neprší, ale sněží. Navíc 
během dopoledne sněžení ustalo a vykouklo sluníčko. Stejně jako my se i přes déšť  
v nižších polohách rozhodlo pro procházku na Kršli více než 200 obyvatel převážně 
Všeminy a Liptálu a podle jejich ohlasů nikdo nelitoval. Nádherné prosluněné počasí 
kolem poledne nám  
i hostům zpříjemnilo konec roku 2018. Již tradičně jsme hostům připravili táborák, 
klobásy, špekáčky, svařené víno, čaj ap. a veškeré pohoštění bylo rozdáváno zdarma. 
Chtěl bych zde poděkovat Obecnímu úřadu Všemina a Obecnímu úřadu Liptál, které se 
spolu s Mysliveckým spolkem Všemina podílely na přípravě akce a nákupu pohoštění. 
Věřím, že tradice silvestrovských výšlapů na Kršli nezanikne a i další roky se budou 
kamarádi, sousedé a přátelé z obcí Všemina a Liptál potkávat v tomto nádherném koutě 
Valašska. 
 
     V letošním roce jsme se poprvé setkali na Výroční členské schůzi. Zhodnocení 
uplynulého roku v našem spolku si mimo naše členy vyslechli také pozvaní hosté, pan 
starosta Ing. Milan Daňa a kamarádi z Hladkých Životic.  
 
     V sobotu 16.2.2019 proběhl v kulturním zařízení tradiční Myslivecký ples. Po náročné 
přípravě jak s jídlem, tombolou, tak i s výzdobou, nám byl odměnou sál naplněný 
návštěvníky, kteří se bavili dlouho do noci.   
                                                                                     Tomáš Mrlina, myslivecký hospodář 
 
 
     V měsíci květnu začíná myslivecká sezona a jako vždy se koná přehlídka trofejí  
za uplynulý rok. Ani letos tomu nebylo jinak. Přehlídka mysliveckých trofejí i s dopro - 
vodným programem proběhla ve Velkých Karlovicích ve dnech 18. 5. - 20. 5. 2019.  
K vidění bylo 750 trofejí srnčí zvěře, 87 trofejí dančí a 172 trofejí jelenů z 90 honiteb 
Vsetínského okresu. V soupisu všech bylo i 21 srnců z liptálské honitby, kterou 
obhospodařujeme. V loňském roce nebyl uloven žádný jelen. Daňků bylo uloveno celkem 
8 ks. Černé zvěře bylo uloveno 17 ks, holubů hřivnáčů 17 ks, liška 44ks, jezevec 2 ks a 
celkem 6 kun.  
 
     Poslední květnovou sobotu jsme se jako každý květen setkali u naší chaty. Každoroční 
velký úklid chaty, osečení a odvezení trávy, příprava dřeva na zimní období.  
K mysliveckým povinnostem patří i opravy a výměny mysliveckých zařízení, mezi které 
patří posedy, kazatelny či krmelce. Letos jsme se rozhodli k výstavbě nových posedů. 
Červen a polní práce jsou opět v plné parádě. Jsme rádi a děkujeme za Vaši spolupráci  
při ochraně mláďat ve volné přírodě a tomu, že nám dopředu hlásíte zamýšlené kosení 
luk.  
 
     Poslední sobotu v červenci jsme připravili tradiční myslivecké odpoledne pro děti  
i dospělé. Počasí se proti jinak krásnému létu pokazilo a začalo pršet. Kvůli tomu, že jsme 
měli již rozdělaná jídla, se akce zrušit nemohla. Díky rychlé domluvě s panem starostou 
jsme mohli celou akci přesunout do nově zbudovaných zastřešených prostor kulturního 
areálu. I díky tomu, a také skvělému jídlu, které připravili naši členové, se celé odpoledne 
vydařilo. Hudební doprovod nám udělala skupina 1+1, které také patří velké díky.  

 
Myslivecké sdružení 
Brdisko 
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Letos jsme si pro veřejnost připravili ještě jednu akci zaměřenou na milovníky dobrého 
jídla. Společně s obcí Liptál jsme uskutečnili první Zvěřinové hody. V sobotu 5. října 
2019 jsme tak pozvali všechny na parkoviště za budovou Obecního úřadu.  
Pršelo už od rána, ale to nás neodradilo. Velkou výhodou bylo umístění akce a možnost 
jít se schovat do kulturáku. Venku na parkovišti se roztáhly stany, vevnitř stoly a židle a 
hosté mohli přicházet. Začali jsme vydávat a lidi přicházeli a přicházeli, déšť nedéšť, 
nikdo z pořádajících nevěděl, kde mu hlava stojí. Pro návštěvníky jsme připravili 
výbornou jelení svíčkovou, kterou uvařil Pavel Londa s Jiřím Kašpárkem. Srnčí guláš  
od Ladi Škrabánka s Karlem Laštovicou, dančí guláš od Lojzi Kovařčíka s manželkou 
Mirkou, dančí steaky na grilu s hranolkama a pepřovou omáčkou, které jsme připravovali 
jako minutku s manželkou Lenkou a dcerami Barčou a Denčou, a zvěřinové burgry  
od Davida Tatkovského a Radka Dani. Prodali jsme skoro čtyři sta porcí a za vytěžené 
peníze pořídili krmivo pro zvěř na zimní období. Velké díky patří také chlapům  
ze Seninky, kteří dokreslili atmosféru hrou na harmoniky a Obecnímu úřadu Liptál  
za podporu. Akce dopadla dobře a my se už teď těšíme na další ročníky   
                                                                                  Tomáš Mrlina, myslivecký hospodář 
 
     Nastala zima a tím nám myslivcům přichází období přikrmování zvěře, kdy  
do krmných zařízení nosíme oves, sůl a ručně sušené seno.. Zima je u myslivců také 
typickým obdobím honů a natláček. My jsme pořádali hon 30.11.2019. Sešli jsme se  
v osm v myslivecké chatě, kde jsme měli nachystanou snídani v podobě klobásek, 
liptálské tlačenky, jitrnic a frgálů od šikovných kuchařek ze školní jídelny.  Na nástupu 
bylo 27 střelců, osm honců a pět loveckých psů. Leče jsem naplánoval tři, ale v průběhu 
honu se ještě jedna přidala. Viděli jsme zvěře celkem dost. Laň, na kterou se z důvodu 
bezpečnosti ostatních lovců a i honců střílet nedalo, ale i lišky, které byly chytřejší a 
rychlejší než střelci. Na divočáky jsme bohužel nenarazili. Po ukončení honu jsme se  
vrátili na chatu, kde probíhala poslední leč. Bohaté občerstvení i tombola, byly zárukou 
úspěchu celého zbylého večera. Zvláštní poděkování patří také slečně Claudii Špičkové, 
která nám dokreslila tu pravou atmosf                   
                                              Mirka Klubalová, kronikářka Mysliveckého sdružení Liptál 
 
 
 
����� 

 
 
 
   Liptál nepatří historicky, zázemím a kvalitou ani do IV. třídy, ani do III. třídy. Konečně 
se loni tým vydrápal z fotbalového pralesa a ve III. třídě potvrzuje, že vzestup by nemusel 
být konečný. V krátkém horizontu by se Liptál měl vrátit do okresního přeboru. Pracuje 
se na tom dobře. Z III. třídy postupují dva a Liptál je po podzimu jako nováček soutěže  
na 4. místě s bodovou ztrátou na druhé Branky. Více než hratelná pozice. Liptál našel  
po častých změnách trenérů stálici v podobě Vladimíra Gerži.  
V klubu pracují spolehliví lidé jako nestor valašské kopané Karel Březáček, hrající 
vedoucí mužstva Roman Polách nebo předseda Milan Daňa. Areál se opravil, 
tréninkových ploch neubylo. Tým tvořený dvěma generacemi se stmelil. Matoška, Havel, 
Zgarba, Daňa, Matějů, Šimara, Urban, Křenek, Polách na jedené straně velezkušených a 
na druhé perspektiva mladíků Navrátil, Stodůlka, Poslušný, Bukáček, Obadal, Mrnuštík, 
Golaň. Poskládané to je dobře. Asi by to chtěli v případě vážných myšlenek nějakého 
rozdílového hráče do okresního přeboru, ale to co před časem v Liptále nefungovalo, nyní 
šlape na jedničku. Dobrý přístup a jeden provaz. Tak ať ti Liptě vydrží co nejdéle!                   
                                                          Publikováno III. třída, ValašskýFotbal.cz, leden 2019 
 
     

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Fotbalový klub Liptál 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



33 
 

    V měsíci červenci jsme pro naše malé fotbalisty připravili již druhý ročník fotbalového 
tábora. Jednalo se o třídenní pobyt na našem hřišti s nocováním v klubovně. Abychom 
tábor dětem co nejvíce zpestřili, proložili jsme fotbalové činnosti různými výlety či 
hrami. První den jsme po převzetí dětí od rodičů vyrazili do známého lyžařského 
střediska Bílá, kde jsme vyjeli lanovkou na kopec a cestou dolů prošli „Pašeráckou 
stezkou“ zpět k dolní stanici lanovky. Během putování stezkou děti plnily různé úkoly a 
dozvěděly se také něco nového o zbojnících z Beskyd. Po obědě se pak naši malí 
fotbalisti vyřádili v blízkém dětském zábavním parku, jehož součástí byl i lanový park a 
vodní svět. Jelikož bylo velmi teplé počasí, po návratu na fotbalové hřiště si děti vystřihly 
vodní bitvu s pistolemi a balónky a následně krátký fotbálek. Druhý den jsme společně 
vyrazili na další, tentokráte pěší výlet na nedalekou Rovnou. Tento výlet byl nazván 
„Cesta za pokladem“, kdy děti během výšlapu odpovídaly na různé otázky a sbíraly 
indicie k nalezení zakopaného pokladu. Po občerstvení jsme si na legendární Rovné 
zahráli fotbal a šlo se zpět na hřiště. Zde opět proběhla oblíbená vodní bitva a následně 
turnaj nazvaný „Mistrovství světa dvojic ve fotbale“. Během celého turnaje panovala 
výborná divácká kulisa a byly vidět krásné fotbalové akce, tak jak to vídáme ve fotbale 
dospělých. Poslední den jsme dětem připravili dopoledne fotbalový trénink ke zlepšení 
jejich fotbalového umu a po slavnostním obědě v restauraci Salis měl následovat tolik 
dětmi očekávaný zápas proti rodičům. Bohužel nám tentokráte počasí vůbec nepřálo, a 
tak jsme jej odložili na další den, kdy meteorologové předpovídali lepší počasí. To se 
nakonec vyplnilo a děti si konečně mohly změřit síly se svými rodiči. Po krásném zápase, 
který se hrál na celé hřiště, si naši malí fotbalisti mohli naplno užít vítězný pokřik, když 
nakonec zvítězili 6:4. Po zápase proběhlo přátelské posezení s rodiči a dětmi  
při závěrečném grilování. Dle ohlasů se naší fotbalové drobotině tábor líbil, a to je  
pro nás ta nejlepší odměna. trenéři fotbalové přípravky Fotbalový klub Liptál 
 
     V neděli 27.10.2019 se za krásného počasí odehrálo fotbalové derby dvou sousedních 
obcí. Trvalo to 35 let, než se Liptál opět potkal na fotbalovém hřišti se Lhotou. Bylo 
vidět, že se jedná o významné utkání, protože tolik diváků jsem v Liptále na fotbale ještě 
neviděl. Hrál se výborný fotbal, kterému nic nechybělo. Velké tempo, bojovnost, emoce, 
ale i krásné branky a nakonec vítězství domácího mužstva. Co víc si přát. 
                                                                                   Ing. Milan Daňa, předseda FK Liptál 
 
     Ten, kdo se trochu zajímá o dění ve fotbale, zjistil, že FK Liptál je po pár letech opět  
v okresním přeboru. Začátek sezóny nebyl vůbec jednoduchý. Los nám moc nepřál a  
na začátek jsme dostali ty nejsilnější soupeře. Nás může mrzet první zápas, který jsme 
hráli na hřišti Huslenek, kde jsme měli vyhrát, ale nestalo se. Holt, takový je sport. Další 
zápasy se nám moc nepodařily a soupeř nás výrazně přehrával.  
Velkou vzpruhu dal hráčům příchod Patrika Gerži, který přinesl velkou zkušenost, kterou 
se snažil přenést na hráče jak v tréninku, tak i v zápase. Bylo to vidět na dalších zápasech, 
které jsme mohli vyhrát, ale bohužel jsme to nedotáhli do vítězného konce, což hráče 
velmi mrzelo. Nakonec se nám podařilo uhrát pouze čtyři body, a proto se po půl sezóně 
nacházíme na posledním místě. Do zimní přípravy musíme zapojit co nejvíce hráčů a 
doufat, že budou všichni zdraví a připraveni na jarní část sezóny.  
                                                                                 Vladimír Gerža trenér mužů FK Liptál 
 
     V sobotu 26.10.2019 jsme zakončili fotbalový podzim mladší a starší přípravky.  
Sešli jsme se na fotbalovém hřišti kolem poledne. Zakončení se zúčastnily jak všechny 
děti, tak i rodiče. Po vydatném a chutném obědě, jsme si zahráli fotbal na celém hřišti. 
Děti vyhrály nad rodiči 6:4. Výhru oslavily dětským šampaňským a každý malý fotbalista 
dostal drobný dárek. Pak pokračovala volná zábava a ochutnávka různých dobrot, které 
připravily maminky dětí. Tento krásný den jsme si všichni moc užili. Tímto bychom 
chtěli poděkovat rodičům a sponzorům za to, že jsme mohli uskutečnit tuto akci v tak 
velké míře.                                            Trenéři fotbalové přípravky Fotbalový klub Liptál 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



34 
 

     V sobotu 1. března 2019 se konal již v pořadí pátý, na Vsetínsku mezi amatéry známý, 
Pyžamový turnaj, který se poprvé uskutečnil na půdě Liptálu, v tělocvičně ZŠ Liptál.  
Jak už napovídá samotný název turnaje, všichni hráči museli být oblečeni místo  
v tradičních herních dresech, ve svých oblíbených pyžamech. Vzhledem k místu konání 
nemohli na turnaji samozřejmě chybět skalní volejbaloví nadšenci z našeho domácího 
klubu z Liptála. Nakonec se turnaje zúčastnilo celkem 20 hráčů, ze kterých se losováním 
vytvořily čtyři týmy. Losování týmů má kouzlo v tom, že si zahrajete s kamarády, které 
většinou při jiných turnajích máte jen za soupeře. První hvizd píšťalky zazněl okolo 20:00 
hodin. Hrálo se s každým týmem po dvou zápasech do 25 bodů. Poslední zápas skončil  
v brzkých ranních hodinách. Celou dobu panovala turnajem přátelská, pozitivní a 
pohodová atmosféra, která byla podporována domácím občerstvením. Během turnaje 
naštěstí nedošlo k žádnému zranění a myslím si, že si všichni zúčastnění celý večer dobře 
užili, což byl i záměr celé této akce. Ještě bych chtěl poděkovat hlavnímu organizátorovi 
této akce Milanu Čadovi, zvaném „Motýl“, za organizaci turnaje a vedení školy  
za umožnění využití tělocvičny i v netradičních nočních hodinách.  
                                                                         Ing. Ondřej Vaculík, předseda KVN Liptál 
 
 
     13.dubna 2019 se v Liptále konal již 13. ročník Jarního babského turnaje. Bohužel se 
nám na poslední chvíli odhlásily 2 družstva, tak nám zbyly jen Vsetín, Bystřička a my. 
abychom si zahrály, chtělo to ještě alespoň jedno družstvo. Oslovily jsme zbývající týmy, 
aby vzali jednu nebo dvě hráčky navíc, abychom mohly vytvořit 4. družstvo MIX, takže 
to nakonec bylo zachráněné a mohly jsme strávit sobotní den volejbalem v místní 
tělocvičně. Po odehraných utkáních každý s každým bylo pořadí následující: 1. místo 
Vsetín, 2. místo KVN Liptál, 3. místo Bystřička a 4. místo MIX.  
 
     14. května 2019 jsme se také zúčastnily Chlebíčkového turnaje v Jablůnce, kde jsme 
se těšily na venkovní antuková hřiště, ale bohužel po vydatných deštích byla hřiště 
podmáčená a tak jsme hrály uvnitř, kde jsme zase mohly obdivovat novou 
zrekonstruovanou tělocvičnu a přilehlé zázemí. Zúčastnilo se zde 7 ženských týmů. 
                                                                          Za KVN Liptál Radana Daňová a kolektiv 
 
 
  Dovolte mi malé ohlédnutí při příležitosti 20. výročí od vzniku KVN LIPTÁL (Klub 
volejbalových nadšenců).  
U zrodu tohoto klubu byly dvě Hanky. Slovo dalo slovo a Hanka Řehánková seznámila 
Hanku Hnilicovovu s paní ředitelkou Halovou, která nám pronajala tělocvičnu, a mohlo 
se začít - v září 1999. Přidali se i další Liptalané,  jako např. Jitka a Petr Valchářovi, 
Mirek Bařina, Jožka Fendrych, Jarek Mrnůštík, Simča Daňová, Marek Pečenka, Martina 
a Petr Blažovi, Karel a Lidka Výchopňovi a další. Asi po roce poctivého trénování jsme 
se postupně zúčastňovali amatérských turnajů v okolí a získávali nové a nové kamarády 
(např. Hodový turnaj v Ústí, turnaj v Miloticích, v Hustopečích, ve Vsetíně,  
v Pozděchově, v Jablůnce,...).  
Začali jsme také pořádat soustředění v Horní Bečvě či na Revice ve Vizovicích.  
   V roce 2004 jsme uspořádali náš 1. Mikulášský turnaj smíšených družstev, který je dnes 
již tradiční, vždy druhou sobotu v prosinci. Časem jsme přidali Jarní babský turnaj a také, 
mimo jiné turnaje v okolí, jezdíme 2x ročně na tzv. Chlebíčkové ženské turnaje.  
V letošním roce jsme se opět po letech přihlásili do okresní soutěže v ženském volejbalu 
a již se těšíme na jarní část soutěže. A pokud se vše podaří, budou nás v příštím roce  
do okresu následovat i naši muži.  
A protože je rok 2019 tím jubilejní dvacátý, rozhodli jsme se zorganizovat setkání pokud 
možno všech členů, kteří prošli liptálským volejbalem. Když jsme dávali dohromady 
seznam všech členů, došli jsme k překvapivému číslu 70. Tak jsme je oslovili a pozvali 
na soustředění, kterého se nakonec zúčastnilo 30 volejbalových nadšenců, což nás velmi 
potěšilo.  

Klub volejbalových 
nadšenců 
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Soustředění se konalo 3. zářijový víkend ve sportovním areálu v Horní Lidči, které nám 
vyhovovalo, jak kapacitně, tak možnostmi hřiští jak venku, tak i v tělocvičně.  
Přímo v areálu je i ubytování a společenská místnost.  
V pátek vpodvečer jsme zahájili setkání v tělocvičně slavnostním předáním pamětních 
medailí a pak jsme se rozdělili na družstva a hráli volejbal. Večer jsme se sešli v hlavní 
budově a při kytaře jsme si zazpívali a zavzpomínali, jak jsme začínali, a seznámili jsme 
nové členy s těmi zakládajícími.  
V sobotu se hrálo celý den na venkovním hřišti, počasí bylo nádherné. Večer jsme ještě 
využili bowlingové dráhy v areálu. V neděli dopoledne jsme zahráli ještě pár setů a  
po obědě se rozjeli domů s příslibem, že to v Horní Lidči není naposledy. Myslím si,  
že byli všichni spokojení a víkend se vydařil. Závěrem bych ráda poděkovala 
zakládajícím členům, že nám dali možnost pokračovat v tomto sportu v Liptále, dále 
velké díky členům, kteří se starali a organizovali turnaje, soustředění,… A také díky 
stávajícím členům za docházku a super kolektiv, doufám a pevně věřím, že nám to vydrží 
alespoň dalších 20 let. V neposlední řadě bych také chtěla poděkovat vedení Základní 
školy  
v Liptále, jak již bývalé paní ředitelce Věře Halové, tak i stávající paní ředitelce Haně 
Burdové, za to, že můžeme využívat tělocvičnu od roku 1999 nejen každý čtvrtek  
na tréninky, ale i na pravidelné turnaje a teď i na zápasy okresní soutěže. A také moc 
děkujeme Obci Liptál za finanční podporu pro KVN LIPTÁL na volejbalové vybavení a 
pronájem školní tělocvičny.                         Za KVN LIPTÁL Radana Daňová a kolektiv. 
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     V neděli 5. května 2019 se konalo další milé vítání našich malých občánků. Máme 
velkou radost a těšíme se z toho, že do obce stále přicházejí noví obyvatelé.  
A jak to proběhlo? Po přivítání všech přítomných následoval krátký proslov a přání všeho 
dobrého od pana starosty Ing. Milana Dani, pak předvedly své umění děti z Malůšat FS 
Lipta. Po podpisu do pamětní knihy převzali rodiče peněžní i věcné dárky a na památku 
se vyfotili. CD s fotografiemi bylo zúčastněným předáno. Našim novým spoluobčánkům i 
jejich rodičům, sourozencům a prarodičům přejeme hodně zdraví a osobních úspěchů   
v celém jejich dalším životě. A koho jsme přivítali? Minářová Eliška, Lůžko; Hromadová 
Eliška, Pusté; Špidlová Nela, Hořansko; Havlová Elen, Hořansko; Tatkovský Ondřej, 
Háj;  Geržová Leontýna, Háj;  Mikelová Viktorie, Škurňův dvůr. 
 
„Vítám tě na svět, dětátko malé, tátova pýcho a mámino štěstí,  
děťátko malé, živote nový, kytičko rozkvetlá na rozcestí …“ 
 
    V neděli 20.10.2019 jsme se opět sešli v zasedací místnosti OÚ v Liptále  
při slavnostním vítání nových občánků do života. V tomto roce, již podruhé.  
Pozvání přijali tito noví občánci se svými rodiči: Kašpárek Jan, Hluboké; Baťová Marlen, 
Střed; Maliňáková Laura, Lůžko; Mikač David, Střed; Geržová Laura, Na Špici;  
Žák Filip, Hořansko; Juřicová Monika, Na Špici. 
Tradiční slavnostní přivítání dětí a jejich rodičů, doplnilo krásné vystoupení našich 
Malůšátek. Po slavnostním projevu pana starosty Ing. Milana Dani přítomní rodiče 
převzali dárky od Obce Liptál a zapsali se do pamětní knihy. Nechybělo ani obvyklé 
focení v naší krásné vyřezávané kolébce a společné focení. Našim novým malým 
občánkům a všem přítomným přejeme hodně zdraví, lásky a radosti.       Darina Geržová 
 
     Letos uspořádala Obec Liptál ve spolupráci s Komisí pro občanské záležitosti Letní 
posezení se seniory. Konalo se ve čtvrtek 22. srpna 2019 odpoledne v přírodním 
kulturním areálu u příležitosti jeho slavnostního otevření po velkých opravách.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Komise pro občanské 
záležitosti 
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Všichni zúčastnění, a bylo jich asi na 150, včetně rodáků, si tak při výborném občerstvení 
a poslechu lidových písní v podání dechové hudby Liptalanky prohlédli nové zastřešení, 
dlažbu i sociální zařízení. Nechyběl ani proslov pana starosty a pak přátelské popovídání. 
Neformální letní setkání mělo velmi dobrý ohlas a přispělo k tomu nejen krásné prostředí, 
ale i tradičně dobré frgály od kuchařek ze ZŠ Liptál a guláš pana Škrabánka, kterému 
pomáhal Pavel Londa.                            Za Komisi pro občanské záležitosti Eva Krausová 
 
     V sobotu 7. prosince 2019 odpoledne se v Kulturním zařízení OÚ Liptál konalo 
tradiční Posezení se seniory. V programu tentokrát se svým vánočním pásmem vystoupily 
děti z Mateřské školy Liptál a Malí ogaři FS Lipta. Překvapením uprostřed dobré zábavy 
byla taneční scénka Seniorů FS Lipta v dobovém oblečení z třicátých let. Nechyběl 
pozdrav pana starosty s přípitkem, ani tradiční zastavení Mikuláše se svou družinou.  
K dobré náladě přispěla vánoční výzdoba, zajímavé fotografie na všech nástěnkách a 
krásná hudba a zpěv paní Jarky Salisové. O tom, že se posezení vydařilo, svědčila 
spokojenost přítomných a družná zábava až do večerních hodin.  
                 S poděkováním všem členům Komise pro občanské záležitosti Eva Krausová 
 
                            Příloha č.:7 pozvánka na Posezení se seniory v Kulturním areálu 
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     Pro příští rok jsme připravili tak trochu jiný stolní týdenní kalendář, a to s fotografiemi 
přírody z naší obce. Najdete v něm jednak místní zajímavé rostliny, památné stromy, 
chráněné i běžné druhy zvířat, různé detailní záběry a také některá známá místa v naší 
krajině. Kalendář bude nově navíc obsahovat svoz odpadů. Pomocí jednoduchých ikon 
bude zobrazen svoz plastů, svoz papíru a směsného odpadu. Navíc jsou v kalendáři 
uveřejněny také data všech dosud známých kulturních, sportovních a společenských akcí, 
které jsou pro následující rok již nyní naplánovány. Doufáme, že se bude kalendář líbit a 
svůj účel bude dobře plnit. Kalendář byl financován z rozpočtu obce Liptál.  
 
     Před deseti lety jsme s dětmi z místní mateřské školky u hasičské zbrojnice vysadili 
platan, který si děti pojmenovali jako Vendelín. V té době to byl malý stromek o celkové 
výšce max. 2m. Platan Vendelín byl prvním stromem, který jsme v obci sázeli za účasti 
veřejnosti. Na novém stanovišti se mu velmi daří a z malého stromku je již bujný mladý 
strom, který je dominantou daného místa. Stejně jako strom, rostou i ti co jej sázeli.  
A tak ty malé děti už dávno nejsou malými předškoláky. Děkujeme tímto těm statečným, 
kteří s námi v říjnu na výsadbu zavzpomínali. 
                                                                                      Ing.Věra Dorušková, ČSOP Liptál 
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  Naše skupina se loňský rok 22. září 2018 zúčastnila jednodenní akce ve Zlíně  
s názvem „Žijeme Středověkem“. Pozvání jsme dostali od členů skupiny - Čeládka 
řemeslná, kteří tuto rodinnou akci pořádali již po třetí. Počasí se nám vydařilo na jedničku 
a tak zaslouženou odměnou byl i velký příliv návštěvníků. U Zlínského zámku, kde se 
akce pořádala, bylo ke zhlédnutí mnohé. Organizátoři představili někdejší řemesla – práci 
brníře, stolaře nebo krejčího, zpracování vlny, výrobu keramiky a mnoho dalších.  
K vidění byly ukázky dobového odívání, mletí mouky, pečení placek, šlechtické stany a 
další. K ochutnání byla jídla podle středověkých receptur. Jako vždy jsme i my předvedli 
náš život v bojovém a civilním táboře.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Český svaz ochránců 
přírody 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Lovecká družina 
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Představili řemesla, která se užívala v našem období, a také si zabojovali. Měli jsme 
veliké štěstí na protivníky, jež představovali rytíře a vojáky z období 14. -15. století. 
Diváci mohli tedy shlédnout rozdíl mezi jednotlivými stoletími. Společně jsme předvedli 
pár střetů, vyměnili si cenné zkušenosti a prolili pár kapek krve. Samozřejmě se nikomu 
nic závažného nestalo. Nejvíce jsme si užili jídla. Pokrmy, které pro nás připravila Jana 
Gazdošová a její Čeládka řemeslná byly naprosto dokonalé. Jejich zkušenosti, kuchařský 
um a recepty dob minulých zaznamenaly úspěch opravdu u všech a na nás čekalo  
5 úžasných chodů. Touto akcí jsme ukončili naše sezonní putování a nastala doba 
odpočinku. V zimním období se věnujeme klasicky vyrábění, úpravám vybavení a 
zdokonalování se v našich znalostech. A dostává se nám  
i času pro experimentování, proto se Thorun letos rozhodla vyzkoušet výrobu saní. 
Použila vrbu a lísku, které historicky odpovídají a mohly být využívány na jejich výrobu, 
přestože o tom nemáme hmatatelné důkazy z nálezů. Saně jsme otestovali při první 
příležitosti a největší radost z nich měly naše malé členky. I letošní zimu trávíme bojovou 
přípravu v kulturním zařízení, kde se scházíme každý čtvrtek. Lehčí tréninky jsme 
podnikli i před koncem roku v kopcích nad Liptálem a u našich členů v Jablůnce.  
Boj ve sněhu a zimním počasí je mnohem náročnější než ten letní, ale zvládli jsme ho  
na jedničku a pořádně si to užili. Minulý rok se k nám přidali dva noví členové a díky nim 
se naše bojová část rozrostla na 5 bojovníků. Avšak to stále není dostatek pro větší akce  
a souboje. Rádi bychom mezi námi uvítali další válečníky, vyhlašujeme proto nábor.  
 
 
     9. března 2019 proběhla v Kulturním zařízení v Liptále 1. akce pořádaná naší družinou 
- Den středověkých řemesel. Jak už napovídá název, hlavní náplní tohoto dne byla 
řemesla, jejichž kořeny mnohdy sahají až do pradávných časů. Při výběru účinkujících 
jsme se neomezovali jen na vikingy a raný středověk a tak se bylo nejen na co dívat, ale 
návštěvníci mohli i srovnávat vývoj různých řemesel a technik, či kostýmů během celého 
středověku. Každý z řemeslníků předváděl své dovednosti a měl připravené výrobky  
na ukázku i prodej. Některá řemesla si mohli návštěvníci i vyzkoušet. K vidění bylo 
zdobení šperků, výroba kožených taštic, bot, výroba klobouků, práce s lýkem, kopřivou, 
pletení košíků, karetkování, předení na kolovrátku, práce s parožím a kostí. Přijelo hned 
několik řezbářů a k našemu překvapení a radosti i uznávaní kováři s dílny Arrigos, kteří  
k nám vážili cestu až z Nové vsi u Chebu. Po celý den také probíhaly kurzy řezbářství, 
plstění z vlny, tkaní na karetkách, přírodního barvení s výkladem o přírodninách k tomu 
využívaných a naalbindingu. Nesměla chybět lahodná medovina, kterou spolu se svými 
včelařskými produkty přivezl pan Hába z Lhotska. Návštěvníci také okusili středověkou 
kuchyni v podání Čeládky řemeslné. Mysleli jsme i na děti, které si v dětském koutku 
mohly lucetovat, tkát na hřebenovém stávku, či malovat obrázky, nebo si u stolu místního 
výrobce dlát Pavla Mazáče zkoušet rytí do kůže. Na naší akci nechyběli ani naši přátelé  
z azylového ranče Valkýra, kterým jsme připravili i dobročinný stánek na podporu 
zvířátek o která se starají. S jeho majiteli Zuzkou a Davidem spolupracujeme i v rámci 
propagace a vděčíme jim i za několik sérií krásných fotografií naší družiny, nebo 
zpracování ornamentu na bojových štítech. Všichni účinkující, kterých bylo celkem 36, 
byli samozřejmě v kostýmech své doby a tak i moderní prostory kulturního zařízení ožily 
středověkem. A my věříme, že si návštěvníci přišli na své a byli plní kladných dojmů.  
Rádi bychom poděkovali paní Marušce Sucháčkové ze Vsetína, která nám moc pomáhala 
s přípravami, Kateřině Navrátilové za výrobu plakátu, všem účinkujícím a lektorům, kteří 
byli opravdu dobře připravení a předvedli, co dokáží jejich zlaté ruce, panu Josefu 
Londovi, který nám přišel akci zdokumentovat, Aleně Malčíkové, Daniele Mazáčové, 
Michaele Zajíčkové, Zuzaně Šromové, Silvii Šťastné, Marušce Sucháčkové a Milaně 
Smetanové, které darovaly svoje výrobky do stánku pro Valkýru a všem, kteří se na nás 
přišli podívat a kteří nás podpořili a stále podporují. Pro kladné odezvy jsme se rozhodli, 
že Den středověkých řemesel bude tradiční každoroční akcí. 
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Jaro nám také přineslo spoustu práce na vznikající osadě, první jarní zvelebování už 
máme za sebou. Vznikly vysoké záhonky a zahrádka, posezení u ohniště a osada konečně 
pořádně prokoukla. Následuje stavba opevnění, hlavní brány a lískových plotů.  
                                                                                           Družina Jagāri. za Jagāri Thorun 
 
     6. dubna 2019 se u nás v obci konala akce Ukliďme Česko – ukliďme Liptál, které se 
jako loni účastnila i naše družina. V 5-ti členném týmu jsme se vydali uklízet odpad  
od Syrákova, po hlavní cestě až dolů k průmyslové zóně. Podařilo se nám tak zase  
po roce alespoň trošku přispět k zachování pořádku v naší obci. Počasí nám sice moc 
nepřálo, ale nechyběly nám pláštěnky ani odhodlání. Celou akci jsme zakončili na OÚ 
Liptál, kde na nás čekal výborný guláš a další občerstvení.  
    18. května 2019 jsme podnikli nájezd na Leskovec. Byli jsme pozváni na první ročník 
Army dne v Leskovci. Návštěvníci zde mohli vidět techniku armády, vystoupení 
Aktivních záloh armády ČR, Kluby vojenské historie zabývající se 2. světovou válkou, 
vystoupení mažoretek a v našem podání taky boje raného středověku.  
     Toto léto jsme s naší družinou vyrazili jako každý rok za našimi přáteli na Slovensko 
do archeoparku Liptovia na festival raného středověku Utgard. Víkendový festival byl 
opět skvěle zorganizován. V poli se potkalo až na 400 bojujících, celkový počet účastníků 
se vyšplhal téměř k 1000 a slunce peklo jak mohlo. Stejně jako loni naše družina hájila 
stranu nájezdníků a v neskutečném horku a potu jsme tentokráte vybojovali aspoň jedno 
malé vítězství. Načerpali jsme inspiraci ze vznikajícího archeoparku, poznali nové přátele 
a užili si víkend pod vrcholky Tater, které se tyčily na obzoru.  
     Největším cílem tohoto léta pro nás bylo otevření osady pro veřejnost. Vybrali jsme si 
datum 17. 8. 2019 a začátkem jara tedy začal náš závod s časem. Ač se to nezdá tak 
přípravy na konečné otevření s sebou nesly hodiny a hodiny práce. Krom zahrady, ohniště 
a dětského živého domečku jsme měli jen hromadu materiálu a pár oddaných a šikovných 
rukou. Cílem bylo postavit vstupní bránu, dodělat palisády, vyřezat sochu, připravit 
obětiště, osadit a namalovat runový kámen a postavit náš první dům. V červenci se naše 
práce rozjela na maximální obrátky. Každý den a víkend jsme ustavičně škrábali kůru  
ze stromů, řezali dřevo a plánovali co kde a jak bude stát. Největší nápor nastal 
posledních 14 dní před otevřením, v té době stály pouze sloupy naší vstupní brány 
Nakonec se nám s vypětím všech sil podařilo dodělat základ osady, vše zorganizovat a 
osadu otevřít. Na naše pozvání dorazili i přátelé z různých skupin z republiky. Opět jsme 
se mohli potkat a strávit čas s doc. Janem Pavelkou ze Slezské Univerzity v Opavě, 
Tomášem Vlčkem ze skupiny Tizon, již poněkolikáté nás navštívila kovářská dílna 
Arrigos z Chebu, vůbec poprvé nás navštívili členové ze skupiny Fexti z Pardubic v čele 
se svým jarlem Danem, se kterým jsem měl tu čest se plavit na snekarru na loňské plavbě, 
Veleslava (karetky a jiné ruční práce) se svojí rodinou z Českého Brodu, členové skupiny 
Aldegjuborg z Poličky, naši přátelé Lukáš a Anna z kmenového svazu Styrke, kteří 
působí v Mikulčicích, Veronika Dlouhá u Prahy, jež přivezla ukázat přírodní barvení 
látek a jako překvapení pro nás Dalibor Grimm s rodinou - Kapitán lodi z Floty 
Jarmeryka. Všichni tito hosté přijeli se svými řemesly, nebo uměním boje. Pomohli nám 
tak dokreslit kulisy osady, která na víkend opravdu ožila. Předváděli jsme řemesla  
od kování, odlévání, řezbářství, práce s kostmi, kůží, po textilní techniky, či barvení 
přírodninami. Setkání mnozí z nás využili k výměně zkušeností, získání cenných rad 
anebo jen pohodovému relaxu v příjemné společnosti.  
Po uzavření osady pro návštěvníky, kdy jsme zůstali pouze my kostýmovaní, vyniklo 
kouzlo středověku a my si užili zasloužený odpočinek po nabitém dni. Usedli jsme  
v kruhu přátel k ohni a kromě dobrého jídla a pití samozřejmě nechyběly historky a 
příběhy z našich dobrodružství. Ráno se potvrdilo, že čas neúprosně uhání a Údolí vlků je 
za námi. Loučili jsme se plni dojmů s novými i starými přáteli. Překonali jsme další 
pomyslnou metu, zkusili si, že organizace akce pod širým nebem v létě, kdy je všude 
tolik jiných zajímavých a zaběhnutých akcí, není žádný med, ale na konec vše dobře 
dopadlo a my jsme spokojení. A hlavně nás těší, že spokojení byli i návštěvníci a naši 
hosté. Víkend to pro nás byl neskutečný. A na zážitky bohatý.  
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I naši hosté byli nadšení z kouzelného prostředí a projevili přání zase příště přijet. 
Doufáme, že nás všichni poctíte i za rok na Údolí vlků III a doufáme, že se sejdeme ještě 
ve větším počtu než letos.  
     Hned další víkend jsme se opět stali součástí Liptálských Slavností. Tento rok jsme 
však využili domácího prostředí a místo před zámkem jsme pro veřejnost opět otevřeli 
bránu Úlfdaly. Naše pozvání tentokrát přijala skupina Othala, se kterou jsme se již 
několikrát potkali a byli jsme hosty na jejich akci v Tovačově. Připraven byl program 
malých soubojů, dobového života, vaření a řemesel. I členové Othaly vynikají zručností. 
Arana přivezla mačkanou keramiku a Bjørn zase ve výrobu kroužkových šperků a 
doplňků, Sandy předváděla šití a různé textilní techniky. V rámci 50.tého výročí LS byl 
zajištěn dovoz na osadu traktorem s vyhlídkovým vagonem a koňskými povozy. Zavítali 
k nám tak nejen návštěvníci slavností, ale i soubory. Milou a nečekanou návštěvou nás 
poctil v sobotu odpoledne i pan předseda Poslanecké sněmovny PČR, pan Radek 
Vondráček se svojí paní. Bylo to velice příjemné setkání a jsme rádi, že se jim u nás 
líbilo. A hlavně děkujeme i Vám všem, kteří jste nás přišli navštívit. Sezóna akcí pro nás 
už skončila, i brány osady zůstanou zavřené až do další akce pro veřejnost. Nás ještě čeká 
dodělání brány a domu, úprava terénu a zazimování osady. S příchodem zimy se opět 
přesuneme k opravám a výrobě nových doplňků ke kostýmům, výrobě zbraní, zbrojí a 
rozšiřování našich znalostí.  
 
22.8.2019 napsal Michal Burda do Valašského deniku: 
     Osada Vikingů se nachází ve vesnici Liptál. Za jejím vznikem stojí historický 
nadšenec Martin Dorotík. Vstup do osady umožňuje mohutná dřevěná brána s vyvýšeným 
a zastřešeným ochozem, na kterou po obou stranách navazuje pevná palisáda. Průčelí 
brány zdobí umně vyřezaný znak, který je společným dílem Jakuba Vaniše, jež jej navrhl 
a řezbářky Šárky Staňkové. Z osady se ozývá rytmické bušení kladiva o kovadlinu, hned 
vedle šikovný řezbář vydlabává misky a další předměty denní potřeby. Za dřevěným 
stolem jen o pár kroků dál zručný řemeslník vyrábí boty z kůže. Na louce bezstarostně 
pobíhají děti. A vše přísným, ale přátelským pohledem sledují bojovníci vyzbrojení 
kopími, štíty a nebezpečně vyhlížejícími dlouhými sekerami. Náhodný příchozí se musí 
ptát, kam že to dorazil. Ozřejmí to rozměrný ukazatel vedle vstupní brány: vítejte  
v Úlfdaly neboli v Údolí vlků. Inspirace u Vikingů Osadu ve vesnici Liptál nedaleko 
Vsetína založili členové valašské historické skupiny Jagāri. Skupiny, jejímž členům 
učaroval raný středověk, konkrétně 9. až 10. století. Ještě konkrétněji pak Vikingové. 
„Naše skupina vznikla na  začátku roku 2017 po předchozích zkušenostech z jiných 
skupin historického šermu, případně Larpu (Larp – z anglického Live action role play – 
druh hry, v níž lidé hereckým způsobem ztvárňují určité postavy z různých historických 
období, využívají přitom historických kostýmů, vytváří fiktivní svět – pozn. redakce)  
či dřeváren (dřevárny – hry v přírodě, při kterých hráči oblečení do fantasy  
či historických kostýmů bojují mezi sebou replikami zbraní) Z jedné takové skupiny jsme 
se rozhodli s manželkou odejít a založit si vlastní,“ říká Martin Dorotík z Liptálu.  
Ve skupině Jagāri mu náleží titul jarl (náčelník) a užívá jméno Halfdan Ulfr. Od jiných 
skupin historického šermu se chtěli členové Jagāri odlišit právě vlastní základnou či 
osadou. „Většina skupin u nás toto neřeší. Osada zároveň skupinu stmelí dohromady. 
Proto jsme požádali Obec Liptál i  místní a  hledali volné pozemky,“ popisuje Martin 
Dorotík. Vloni na jaře se sen splnil, když potřebné místo nabídla místní společnost 
Prodag.  
Se vznikem osady se začaly naplňovat i další záměry skupiny. „Sdružujeme pod sebou 
i místní řemeslníky, nabízíme jim možnost nahlédnout trochu do historie a zároveň 
nabízet a prodávat svoje výrobky. Tím obohacují i naši skupinu. U  nás funguje navzájem 
směnný obchod, řadu věcí si vyrábíme sami,“ líčí jarl skupiny Jagāri. Týká se to 
například kostýmů. U nich členové skupiny vychází ze střihů daných konkrétními 
archeologickými nálezy. Látky si nakupujeme a  poté kostýmy sami ručně šijeme. 
Nepouštíme se jen do  šperků, pokud pominu klasické kostěné přívěšky.  
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Odlévané bronzové či stříbrné šperky kupujeme od lidí, kteří v tom mají praxi.  
Jde o věrné kopie přívěšků nalezených v  daných lokalitách a  hrobech,“ popisuje Martin 
Dorotík.  
Ze zbraní jsou vlastní výroby například kopí. Meče a takzvané danaxy – dlouhé 
obouruční dánské sekery – většinou skupina nakupuje od kovářů. Na začátku byly 
severské ságy A proč si skupina zvolila právě život Vikingů v 9. a 10. století. Martin 
Dorotík přiznává, že tomuto období propadl při čtení severských ság.  
„Ze všech historických období je mně osobě doba Vikingů či Normanů pocitově 
nejbližší,“ netají. Odrazilo se to i v názvu osady a v tom, co ji symbolizuje. Název 
Úlfdaly, v překladu Údolí vlků, pochází z Písně o Völundovi ze staroseverské Eddy – 
sbírky severských básní, písní a mýtů. „Patronem naší osady je pak severský bůh Ull.  
Byl to výborný lovec, jezdec na lyžích, patron přátelství a  osobních soubojů,“ doplňuje 
Martin Dorotík. V současné době čítá skupina Jagāri osm dospělých a čtyři děti.  
K nejdůležitějším z budoucích plánů patří další rozvoj osady Úlfdaly – dokončení 
ohrazení a zbudování dalších dobových staveb. To vše je samozřejmě časově i finančně 
náročné a stále je to „jen“ koníček, který je třeba sladit i s pracovním životem. Družina 
Jagāri také jezdí po akcích v České republice i zahraničí. Například na největší raně 
středověký evropský festival Wolin na sever Polska. „Úžasná akce zvaná Utgard bývá 
také na Slovensku v obci Partizánska Ľubča, kde je archeoskanzen. Na Moravě máme 
Mikulčice, kde je Velkomoravský komplex a  kde se také pořádají akce a  pak 
samozřejmě archeoskanzen Modrá blízko Velehradu,“ vyjmenovává Martin Dorotík. 
 
 
 
����� 

 
 
 
 
   Dne 7. 9. 2019 se Liptálem od rána nesla vůně cibule a koření. Konal se 5. ročník 
našeho gulášfestu. I když se oproti loňským ročníkům konal v pozdějším termínu, dosáhl 
rekordní účasti návštěvníků. Akce se konala jako obvykle v našem přírodním amfiteátru, 
který prošel rekonstrukcí. Tento ročník bojovalo o nejlepší guláš deset borců.  
Jiří Kašpárek, Laďa Škrabánek, Jan Vaculík, Alan Šerý, Filip Tomanec, Pepa Kirchner, 
Ladislav Kováč, Luboš Hrbáček, Honza Matonoha a Ivo Lang. Přípravy začaly probíhat  
v ranních hodinách a v některých týmech i den předem. Mezi soutěžícími vládla veselá 
kamarádská nálada, prolévána výbornou slivovičkou všech druhů a chutí. Guláše se vařily 
převážně z hovězího masa až na jednu výjimku srnčího. Kolem třetí hodiny se začali 
scházet návštěvníci a také byla odstartována ochutnávka samostatných gulášů.  
O hudební doprovod se postarala dechová hudba Liptalanka a skupina 1+1. Pro děti byl 
připraven skákací hrad, malování na obličej a taky se mohly svézt na koních. U některých 
soutěžících bylo možno ochutnat domácí frgály, koláčky, domácí chleba a samozřejmě 
slivovici. Už před pátou hodinou viděli někteří gulášníci dno svých kotlů, ke konečnému 
sčítání hlasů došlo v 18.30 hod. To už byly všechny kotle prázdné. Hodnocení probíhalo 
stejně jako v předchozích ročnících. Každý návštěvník při vstupu dostal los, který dal 
svému favoritovi. K samotnému vyhlášení o nejlepší guláš došlo v 19.00 hod. 
Na třetí místo dosáhl dlouholetý gulášový mistr, pan Jan Vaculík. Druhé místo obsadil 
Ivo Lang a prvním guláš mistrem se pro letošní 5. ročník stal Pepa Kirchner. Po vyhlášení 
a udělení cen pokračovala volná zábava do pozdních hodin. Tímto chci poděkovat všem 
soutěžícím za výborné guláše a veselou náladu, kterou po celý den mezi lidi rozdávali.       
                                                                               Filip Tomanec místostarosta obce Liptál 
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V sobotu 31. srpna 2019 slavila takzvaná Valašská eiffelovka 10 let od svého prvního 
otevření.  
Vrcholem oslav a sešlosti byla světelná show podpořená profesionální technikou 
světelného festivalu Světlo Valmez. Hudební podkres představovala jedna  
z nejznámějších písniček skupiny Queen, Bohemian Rhapsody. Tu si mohli na Hitrádio 
Orion naladit i lidé, kteří bydlí do vzdálenosti 70 km a nemohli na místo dorazit. Díky 
tomuto propojení si tak mohli zážitek užít podobně jako návštěvníci na místě. Z důvodu 
nepříznivého počasí bohužel bylo nutné laserovou show omezit, aby nebyl drahý přístroj 
ohrožen deštěm. Původní plán, dle kterého měly lasery zářit kolmo do výšky 70m, musel 
být upraven a bylo potřeba improvizovat, aby se show nemusela celá rušit. Laser tak byl 
umístěn pod střechu věže, kde nezářil do výšky, ale do stran. Kvůli tomu byla show 
rozdílná od původních záměrů a její viditelnost tak značně zhoršená. Organizátory velice 
mrzí, že nebylo možné uspořádat show v původním rozsahu a kvůli nízké viditelnosti 
přišlo o uskutečněnou alternativu jistě několik stovek natěšených pozorovatelů.  
                                                                         Pavel Roder Převzato z webu Obce Seninka 
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   V létě jsem se na otvírání Osady Vlků místní skupiny Jagari seznámila se záchranářem 
panem Valeriánem ze spolku Czech SAR Team (SAR - Search And Rescue - najít a 
zachránit). Dali jsme se do řeči a povídali si nejen o jejich organizaci, ale také o možnosti 
uspořádat nějakého školení u nás v obci.  
Uběhla nějaká doba a v úterý 26.11.2019 se v zasedací místnosti OÚ přednáška "První 
pomoc dospělých a dětem" opravdu uskutečnila. Pan Valerián nám představil jejich 
skupinu školených záchranářů a zároveň dobrovolníků na čtyřkolkách, kteří ve svém 
volném čase a na vlastní náklady spolupracují nejen s Policií ČR ale i IZS, a to především 
při hledání pohřešovaných či ztracených osob. Díky jejich technice se dostanou téměř  
do každého terénu, a tím pádem velmi ulehčují a urychlují samotnou pomoc.  
Naše školení bylo zaměřeno na situaci, kdy nalezneme osobu v bezvědomí. Na figuríně 
dospělé osoby a kojence jsme si mohli vyzkoušet resuscitaci, vyslechli jsme spoustu 
užitečných rad a doporučení. A protože byly ohlasy více než spokojené, rozhodli jsme se, 
že po novém roce uspořádáme další školení. Budeme tak moci probírat první pomoc více 
podrobněji, protože témat je opravdu spousta a nikdy nevíme, kdy se můžeme dostat  
do situace, kdy bude naši pomoc někdo potřebovat. A to nejen na veřejnosti, ale třeba i  
v rodině. Proto je dobré vědět, jak se v různých situacích zachovat. A mám velkou radost, 
že jsem se pro takové vzdělávání nenadchla jen já sama, ale bylo nás asi dvacet. Velké 
poděkování patří panu Valeriánovi za jeho odborné a přívětivé vyprávění, představení  
a poskytnutí nejrůznějších pomůcek a ochotu se s námi podělit a trpělivě vysvětlovat.  
A děkujeme rovněž Obci Liptál za podporu a vstřícné poskytnutí prostor. Školení jsou 
zdarma a veřejně přístupná. Těšíme se na další společná setkání.         Jana Vráblíková ml. 
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   První prosincovou neděli 1.12.2019 proběhl v našem evangelickém kostele již osmý 
adventní koncert. Tentokrát si k jeho pořádání Rokytenka přizvala žáky ze Základní 
umělecké školy Morava. Pan Radek Cahlík vybral Žesťový kvintet, Akordeonový soubor, 
flétnový soubor Black and White a cimbálovou muziku Kuráž. Vánoční koledy a písně 
pak zazpíval Ženský pěvecký sbor Rokytenka. Atmosféra byla sváteční a snažení 
vystupujících bylo odměňováno potleskem téměř zaplněného kostela.  

10 let rozhledny 
Vartovna 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Školení a beseda  
o první pomoci 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Adventní koncert 
 
 
 
 
 
 



42 
 

Velmi potěšila pochvala mnoha posluchačů, kteří se na nás přijeli podívat především  
z okolních měst a obcí. No a to hlavní na konec, v charitativní sbírce pro domácí hospic 
Devětsil, který pomáhá rodinám zvládnout doma péči o nemocné a nemohoucí, se 
vybralo 11.385,- Kč. Všem dárcům za jejich příspěvek velmi děkuji a hned večer byla 
celá částka odeslána na účet organizace. V nastávajícím adventu Vám za Rokytenku přeji, 
abyste si našli chviličku se zastavit, dopřát si času podělit se o štěstí s těmi, které máte 
rádi. Ať máte šťastné Vánoce plné radosti a v novém roce pevné zdraví.  
                                                                                                                Hana Vaculíková 
                             Příloha č.: 8 –Program Adventního koncertu 
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   Pavel Vaculík vypráví o  právě skončené sezóně v cross country rally:   
„V březnu jsme zahájili se Zdeňkem Pořízkem už třetí společnou závodní sezónu. I letos 
jsme jeli se speciálem nejvyšší kategorie Ford F 150 Raptor. Jedná se o stejné auto, jaké 
prohání po světových soutěžích (včetně Dakaru) třeba Martin Prokop nebo Mirek 
Zapletal. My jsme si tradičně nic neplánovali a vybírali jsme si závody, na které jsme jet 
chtěli a na které jsme našli čas. Prvním závodem sezony pro nás byla Adrenalin Baja 
Bugač I. Ta byla započtena na do Maďarského šampionátu a do Mistrovství evropy CEZ. 
Hned na začátek sezóny se sešla slušná konkurence. Dorazil např. Maďar Varga (BMW 
X6), Poláci Grajek, Viatr (oba BMW X6) nebo Molgo (Ford). Z České republiky  
v kategorii aut dorazila naše posádka Pořízek/Vaculík a hlavní favorit Mirek Zapletal. 
Ten nenechal nic náhodě a hned od začátku se ujal vedení. My jsme se chtěli rozhodně 
poprat o stupně vítězů a bylo pro nás malým překvapením, že jsme se bez velkého boje 
drželi od začátku na druhém místě, na kterém jsme závod také dokončili. Další závod 
Adrenalin Baja Bugač II se konal v ten samý víkend, hned na druhý den, tj.v neděli. 
Přestože se závod jel na stejném místě a ve stejné oblasti, tak nabídl modifikované, 
rozdílné trati a započítával se pouze do Maďarského mistrovství. Část zahraničních 
účastníků odjela, ale i tak zůstala na místě silná sestava protivníků. Hned od začátku se 
ujal vedení Mirek Zapletal, kterého jsme následovali my. Mirka ale na začátku druhé RZ 
zklamala technika a musel odstoupit. Tím pádem jsme se dostali do vedení, a to jsme 
dalšíma dvěma vyhranýma RZtama udrželi až do cíle. Jeden víkend, dva závody, téměř 
500 závodních kilometrů a dvakrát stupně vítězů, to byl dobrý začátek sezóny. Poté jsme 
se vydali na Riverside Baja, která se započítává opět do Mistrovství Evropy CEZ a 
Maďarského šampionátu. Obsazení bylo velmi podobné jako v prvním podniku, jen  
z Česka přijel navíc dakarista a (můj jmenovec) znojemák Boris Vaculík (Ford F150).  
V pátečním prologu jsme začali 4.místem. Druhý den jsme hned po první RZ 
propracovali na druhé místo, které jsme s přehledem udrželi až do cíle. Následující Italian 
Baja jsme z časových důvodů byli nuceni vynechat a chystali jsme se do maďarské 
Gyuly. Zavod byl však z důvodu vytrvalých dešťů pět dní před startem zrušen. Narychlo 
jsme se tak přihlásili do závodu Rajd Ladek Zdroj v Polsku, který se jel jen 20 km  
od českých hranic. Na polské straně Jeseníku nás přivítali pořadatelé v nově 
vybudovaném horském středisku v nadmořské výšce přes 1000m. Páteční prolog, vedoucí 
hezkou tratí po polních a lesních cestách, připomínající naše valašské kotáry, jsme 
skončili pátí. Bohužel, druhý den pořadatelé vytyčili trať balíky slámy převážně  
na loukách a polích. Sportovní hodnota nulová a navíc ve spojení s vytrvalým deštěm, 
roadbookem plným chyb a podivuhodnými výsledky jsme se v polovině soutěže 
rozhodovali, jestli má cenu dál pokračovat. A to i přes fakt, že jsme té době byli  
na 3.místě celkově. Nakonec jsme se rozhodli pokračovat a vyzkoušet jiné nastavení auta. 
Po poslední rychlostní zkoušce jsme ale místo na cílovou rampu zamířili přímo  
do servisu, kde jsme odevzdali jízdní výkaz a ze závodu odstoupili.  
Raid Polskie Safari se nevyvíjel podle našich představ. Do závodu jsme nastoupili  
s cílem bojovat o „bednu“. Ježe nové nastavení podvozku našeho auta se ukázalo být 
proti a nedokázali jsme držet krok s ostatníma posádkama.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Úspěchy našich 
občanů: 
 Pavel Vaculík 
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Celou dobu jsme se drželi na 7 místě. Postupně jsme podvozek ladili (a také zrychlovali), 
přesto se nabraná ztráta nedala dohnat. Velkou snahou jsme se dostali na dohled posádek 
před námi a v poslední RZ jsme se probojovali alespoň na 4. místo.  
Na Baja Szczeczinek jsme (i na základě dat z minulého závodu) zapracovali na nastavení 
auta, což se ukázalo jako správný krok. O první místo si to rozdávali Mirek Zapletal a 
Polák Molgo, my jsme se hned od první RZ usadili na třetím místě. V sobotu ráno jsme 
trochu podcenili tempo a přehnal se přes nás Boris Vaculík. V dalších RZ jsme jeho 
náskok snižovali, ale v cíli nám na třetí místo scházelo 31 sekund a dokončili jsme tedy 
čtvrtí.  
Baja Europe nás zavedl na západ Polska jen několik málo kilometrů od německých 
hranic. Silné polské konkurenci se postavila jediná zahraniční posádka a to ta naše. Rally 
o čtyřech rychlostních zkouškách jsme začali vítězstvím v té první z nich. Na druhé se 
před nás dostal favorizovaný Molgo. A stejné pořadí bylo i po třetí RZ. Svou dávku 
smůly jsme si vybrali v poslední RZ, která vedla po tankodromu s písčitým povrchem.  
Při přejezdu jedné díry naše auto na výjezdu lehlo „na břicho“ a my zůstali stát zahrabaní 
v písku. Vykopání auta nám zabralo 5 minut a my se tak propadli na konečné 3. místo. 
Champions Raid of byl protrápený závod. Předpověď počasí hlásila slunečný víkend  
s teplotami kolem 16 stupňů. Realita byla jiná a celý víkend silně pršelo a to tak, že  
pro motorkáře byl závěr závodu zrušený. My jsme na základě předpovědi počasí nechali 
pneumatiky na bláto doma, což byla školácká chyba. Celý víkend jsme tak bojovali  
s blátem na nevhodných pneu. Závod jsme tak začínali z konce první desítky a cílem bylo 
dojet do cíle a nasbírat potřebné body do evropského šampionátu, aby jsme se posunuli  
na druhou příčku před Poláka Molga, který tento závod nedojel. Jenže dlouhý závod byl 
nad síly našich soupeřů a jejich techniky a my jsme se propracovavali dopředu, až jsme se 
v předposlední RZ dostali do vedení. To jsme si rozvážnou jízdou uhlídali i v poslední 
RZ a celkově v kategorii aut zvítězili. Sezónu 2019 jsme tak zakončili na druhém místě  
v hodnocení Mistrovství Evropy CEZ. Také v hodnocení Mistrovství Maďarska jsme 
dokončili druzí. Škoda naší neúčasti ve dvou Maďarských závodech (z šesti pořádaných), 
protože jakýkoliv bodový zisk v některém tomto závodě by nás vynesl k maďarskému 
mistrovskému titulu. V hodnocení mistrovství České republiky jsme skončili pátí a  
v hodnocení mistrovství Polska jsme se umístili na místě osmém.“             Pavel Vaculík 
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   „Cestovat po  Islandu můžete terénním autem s náhonem na všechny čtyři kola, 
speciálními kamiony přestavěnými na  autobusy s  vysokou brodivostí, stopem, vlastní 
lodí…Ovšem ti nejodvážnější se vydávají na cestu po Islandu v sedle kola.“  
Klub islandských fanatiků  
   Drsná a syrová země na severu s divokou a neporušenou přírodou lákala Jana Evjáka. 
„Pustil jsem se do přípravy horského kola, vše si vyměnil nebo opravil sám, abych se 
obešel v těch možná nejtěžších chvílích (které přišly v sopečné poušti) bez cizí pomoci. 
Vyplatilo se mi to. Ve vnitrozemí můžete rychle zjistit, že perfektně připravené kolo se 
vinou otřesů, kamenů, kamínků, prachu a ovzduší se solí po pár hodinách rozsype. 
Cyklistika na Islandu je výzvou, která může stát za to, ale není úplně pro každého. 
Nádherné přírodní surrealistické scenérie střídají výkyvy počasí, kdy se během chvíle 
mění z extrému do extrému se silným větrem, který je schopen roztrhat váš stan na cáry,  
s vámi si pohazovat, urvat dveře u auta, v horším případě auto zcela odfouknout  
ze silnice, nepříjemným může být také pocit děsu z obrovských otevřených prostranství 
beze stromů a pocit samoty v takové krajině (agarofobie). Po příletu byl teplotní rozdíl 
dvacet pět stupňů a nezbývalo, než se zahřívat pohybem vpřed.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Úspěchy našich 
občanů: 
Jan Evják 
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Brzy dal o sobě vědět déšť, ten je na Islandu celkem zásadní a nezbytný. Pokud máte 
pocit, že vám nevadí jízda ve větru a dešti, možná jste ještě nepoznali islandské vichřice a 
vodorovné deště.  
Ostatně na tuto komplikaci cyklistiky a také na mnoho jiných (nedostatek jídla po cestě, 
prudké změny počasí, útočící mořští ptáci a jiné libůstky) upozorňuje lodní kontejner  
na letišti, který slouží jako montovna kol. Své nejlepší časy má však již za sebou, 
poskytuje ale velmi cenné útočiště jak po příletu, tak před odletem.  
Základem pro přijatelné pohodlí v těchto končinách je mít co nejvíc věcí nepromokavých, 
spokojit se s málem a doufat v dobré počasí. Koncentrace gejzírů, sopek, pouští, lávových 
skal roztodivných tvarů, dravost mořského pobřeží a dalších zajímavostí je více než 
dostatečná. Země doslova bouří a bublá pod nohama, nacházíte se na rozhraní 
litosférických desek. Ucítil jsem moře a ryby na pobřeží a síru ve vnitrozemí.  
Po několik bílých nocí, kdy slunce téměř nezapadalo jsem držel stan zevnitř, aby neuletěl 
i se mnou a spal jen ve chvílích, kdy nefučelo, nebo když vítr vystřídal déšť. Jiné noci 
jsem na kole raději jel a spal ve dne a při jízdě z kopců, kdy jsem musel šlapat, abych se 
posunul o pár metrů vpřed, jsem si pohrával s představou kola poháněného ve větru 
plachtou. Žaludek a tělo si zvykly na malý příděl potravy a neobtěžovaly mne, vítr se 
sopečným prachem obalil řetěz s přehazovačkou a z bělma oka udělal neurčitou 
načervenalou barvu. Kamenité či lávové pláně měly skutečně nejen desítky, ale i stovky 
kilometrů na délku a po prvním dojmu, kdy si připadáte v této scenérii nepatřičně ji 
nakonec začnete mít rádi, cesta se promění stejně jako maratónským běžcům v pohyb, 
který je zároveň meditací. V takových prostorech to snad jinak ani nejde. Z přemýšlení a 
klidu vás snad může vyrušit jen brodění řeky nebo myšlenka, že pokud by se něco stalo, 
přece jen by jste se nemuseli vrátit.  
Po pár dnech jsem si připadal dokonale sžitý s podmínkami Islandu, prakticky jsem 
nemluvil, protože nebylo s kým, a jediný zvuk obstarával silný vítr a více a více vrzající 
písek v kazetě a řetězu kola. Nic ale nebylo monotónní, především, když praskla patka a 
kolo se stalo prakticky nepojízdným. Sám s kolem na odpis uprostřed černého ničeho. 
Říkal jsem si, že teď dobrodružství konečně získá na ceně. Poslední den doma jsem si 
naštěstí koupil náhradní díl a nyní jsem jej obřadně vybalil a namontoval. Kolo 
fungovalo, sice nebylo vše na sto procent, ale jelo. Připadal jsem si jako výherce loterie. 
Poté jsem sjel k moři, po kterém se dříve plavili vikinské drakary a na písečných kosách 
se teď místo obávaných bojovníků proháněli rybáci a rackové. Bublající bahno 
geotermálních jezírek spolu s gejzíry a únikem páry a barevnou zemí mi připomínalo cizí 
planetu a skály za nimi, v oparech plynů, vetřelčí loď. Připadalo mi, jako bych na těchto 
místech už někdy byl, ze vzpomínek se postupně vynořovaly vysokohorské scenérie 
bolivijského altiplana. Ale ten vítr, ten vítr…Dokázal mne na závěr odfouknout z cesty, 
když jsem zkoušel, jestli mně udrží nakloněného za jízdy i s kolem. Dokázal, jako bonus 
mně odpálkoval ještě dva metry za krajnici. S roztrženou nohou od pedálu jsem si přestal 
hrát na experimenty a pokračoval dál, cesta pomalu končila na pěkném poloostrově.  
Čas navštívit poprvé v životě kemp, udělat ze sebe člověka a pořádně navařit v místní 
kuchyňce. V zrcadle umývárny jsem si připadal nějak nepřiměřeně vyhublý a až doma 
jsem zjistil, že za deset dní jsem shodil sedm kilo. Úbytek tedy činil jedno kilo na sto 
kilometrů. Se štěstím jsem získal na letišti krabici na kolo od německého páru a mohl tak 
v klidu v Bike pitu na letišti kolo rozebrat a zabalit. Když se začalo letadlo zvedat  
z betonové dráhy letiště, pocítil jsem velkou úlevu, zároveň jsem však věděl, že se mi 
bude po volnosti a tvrdosti Islandu stýskat. 
„Pokud jste neohrožení dobrodruzi, které jen tak něco nevyvede z míry, zkuste se poměřit 
s Islandem. Ale raději mějte vždy v záloze i "Plán B", píše se na stránkách klubu 
islandských fanatiků, z nichž jsem tohle krátké povídání začínal. Proč plán B? Na Islandu 
totiž nemusíte ztratit jen pár kilogramů své váhy, ale díky počasí nebo vyčerpání či úrazu 
i to nejcennější – svůj život.“                                                                                  Jan Evják 
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   Zlatý dárce krve. „Vážený pane starosto, dovolte mi Vám oznámit, že máte ve své 
obci úžasného občana, který daruje bezpříspěvkově krev. Je to pan Jiří Mikuš, bytem 
Liptál - Lopuník. Oblastní spolek Českého červeného kříže Vsetín jej ocenil zlatou 
plaketou za 40 odběrů a tímto se stal zlatým dárcem. Velmi si vašeho občana vážíme a 
věříme, že najdete příležitost, jak mu poděkovat. S pozdravem a přáním všeho dobrého 
Bc. Lenka Vítková, ředitelka Oblastního spolku Českého červeného kříže Vsetín,  
 
   Futák – úspěšný v zahraničí. Do Vídně vyrazili reprezentanti valašského Kyokushin 
Spartakus Vsetín na otevřené mistrovství Rakouska. Filip Futák (Liptál) získal druhé 
místo v kategorii žáků 10 – 11 let. Další představitelé vsetínského oddílu vybojovali 
jednu zlatou medaili v mužích nad 90kg a dvě bronzové v kategoriích do 70 kg a masters 
do 70 kg. (dš) Zdroj: Jalovec, č. 27, 2.7.2019  
 
 
 
EPITAF - Lubomír Černota 14.2.1980 – 23.1.2019 
 
   Pan Lubomír Černota se narodil 14. února 1980 jako druhé dítě manželům Vlastě, 
rozené Ševčíkové z Leskovce, a Lubomíru Černotovi z Liptálu. Se svými rodiči a o dva 
roky starší sestrou Zlatou šťastně vyrůstal v Liptále, zdárně zde vychodil předškolní i 
školní docházku, než ve 14 letech nastoupil do učení na truhláře do Valašského Meziříčí.  
To dokončil v roce 1997 a dva roky pracoval v místní dílně, která vyráběla tradiční 
dřevěné hračky. Ještě během učení ve Valašském Meziříčí se Lubomír začal seznamovat 
s čajovou kulturou a také s Japonskem, které mu na první pohled učarovalo. V roce 1997 
se pak v Praze poprvé zúčastnil japonského čajového obřadu. Tento zážitek se stal 
mezníkem, který ovlivnil celý jeho další život.  
   Čajový obřad je často označován za průsečík veškeré tradiční japonské kultury. Jeho 
adept se neučí jen to, jak obřadným způsobem připravit čaj, ale musí získat i znalosti a 
dovednosti týkající se japonského stavitelství, zahradnictví, oděvní tvorby, kaligrafie, 
poezie, vytříbené etikety atd. atd. Tento obor se v Japonsku studuje nejen přímo u mistra, 
ale dnes i na speciálních odborných školách. Nejde ale jen o znalosti a dovednosti. 
Čajový obřad je v prvé řadě otázkou kultivace osobnosti a vztahu člověka ke světu kolem 
sebe. Pro někoho může být koníčkem, pro jiného se stává profesí, pro dalšího 
celoživotním programem. A do této kategorie patřil právě Lubomír Černota.  
   Aby se mohl studiu čajového obřadu věnovat co nejintenzivněji, přesídlil do Prahy, kde 
se zároveň přihlásil na nástavbové studium na střední odborné škole nábytkářské tvorby. 
To zdárně završil maturitou a již se v Praze usadil. Od založení české pobočky japonské 
čajové školy Urasenke byl jedním z jejích nejaktivnějších členů. Jeho pokorná vnímavost 
na jedné straně a ohromné nasazení na straně druhé byly a jsou ve škole dodnes pověstné.       
   V roce 2002, v pouhých 22 letech, se stal teprve pátým Čechem v historii, který získal 
roční japonské stipendium, jež mu umožnilo studovat čajový obřad přímo v jeho centru  
v Kjótu. Díky tomu měl možnost seznámit se z první ruky i s řadou dalších tradičních 
japonských disciplín, jejichž svět je stěží přístupný nejen pro cizince, ale i pro běžné 
Japonce. Pronikl např. mezi tradiční keramiky či cukráře, ale povedlo se mu poodhalit  
i tajemství slavných kjótských maiko, učednic na gejši.  
Jako jeden z mála lidí ve Střední Evropě si osvojil i řadu japonských řemeslných 
dovedností. Čajovému náčiní, které sám vyráběl, se dostalo ocenění i od předních mistrů 
v Japonsku.  
   Do Kjóta se znovu vrátil v roce 2006, kdy byl - tehdy jako jediný cizinec - přijat  
ve škole Urasenke do druhého stupně studia.  
 Záhy po návratu byl zvolen prezidentem české pobočky Urasenke a kromě výuky nových 
adeptů se s ještě větším elánem než dříve vrhnul i do propagace tradiční japonské kultury 
mezi širokou veřejností po celé republice a příležitostně i v zahraničí. Jeho přednášky, 
semináře, ale i články či vystoupení v médiích zaznamenaly široký ohlas.     
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   Další zálibou Lubomíra Černoty, kterou dovedl až k profesionalitě, se stalo 
fotografování. Jeho tvorba, prodchnutá hlubokým porozuměním k tradiční japonské 
kultuře, byla prezentována na více než desítce samostatných výstav i v mnoha prestižních 
časopisech. Fotografie byly často doplněny texty, které vznikaly ve spolupráci s japano-
logem Robinem Šóenem Heřmanem, Lubomírovým dlouholetým přítelem a rádcem.  
   Posledních více než deset let pracoval Lubomír Černota v mezinárodním týmu firmy 
EXXON Mobil, největší naftařské společnosti na světě. Těšil se zde mimořádné oblibě a 
důvěře nejen pro svou pracovitost, obětavost a spolehlivost, ale i pro své komunikační 
schopnosti a porozumění pro lidi nejrůznějších, často velice odlišných kultur. I proto byl 
jmenován do mezinárodního krizového týmu, který byl připraven zasáhnout v řádu hodin 
v např. v případě ropné katastrofy kdekoliv na světě. Ve službách firmy EXXON 
navštívil desítky zemí všech kontinentů. Mimochodem, právě cestování bylo další 
Lubošovou životní láskou.  
   Ze všech cest se ale vždy rád vracel do rodné obce, za svojí rodinou, maminkou, 
sestrou, přáteli ze souboru Lipta, a to při různých příležitostech, včetně těch folklorních.  
To mu vždy přinášelo mnoho radosti, o kterou se rád dělil i se svými hosty z Prahy  
i ciziny, když je přivedl do Liptálu. A že jich nebylo málo.  
   Ve všem, kde Luboš našel uplatnění a docílil tolika úspěchů, jej vždy s láskou 
podporovali hlavně jeho milující rodiče. Těší a těšily je úspěchy syna, měli z nich radost.  
Bohužel otec Lubomír, který zemřel v únoru roku 2012, se mnoha z nich nedočkal.  
A dne 8. února 2019 jsme se nečekaně rozloučili i s Lubošem mladším.  
Příliš brzy, v necelých 39 letech.  
   Nikdo z nás nevěděl, že setkání na posledních Liptálských slavnostech v srpnu 2018 
bude v Liptále poslední. Ještě jsme mohli vidět jeho poslední fotografie z cest, které nám 
s nadšením ukazoval, vyprávěl o nové technologii focení… Nevěděli to ani přátelé a 
spolupracovníci mimo Liptál. Nebylo mu přáno dokončit další cesty a plány. Přesto nám 
tu zanechal – dar. Můžeme se díky stovkám a tisícům fotografií, mnohdy proslavených  
v nejrůznějších publikacích, stále dívat na svět jeho očima.  
   Rodina děkuje všem spolupracovníkům, čajové škole Urasenke, Robinu Šóenu 
Heřmanovi, přátelům Radku Bednářovi a Ondřeji Bačuvčíkovi, kamarádům z Nového 
Zélandu a všem ostatním přátelům, spolužákům, sousedům, evangelickému sboru  
v Liptále za pomoc, podporu a slova útěchy v těchto těžkých chvílích. Všichni budeme 
vzpomínat. A láska, která byla, jest. Je něco, co nás přetrvává. Co přetrvá všechny dobré 
lidi.  
 
Z kondolencí:  
„Vážená paní Černotová, hluboce mne zasáhla zpráva o nečekaném skonu Vašeho syna 
Lubomíra. Dovolte, abych Vám jménem svým i jménem Velvyslanectví Japonska  
v České republice vyjádřil upřímnou soustrast ve Vašem zármutku. Lubomír zůstane  
v naší paměti jako jeden z největších českých odborníků na japonský čajový obřad, jako 
nadšený obdivovatel Japonska, vynikající fotograf a propagátor tradiční japonské kultury 
v České republice. Je mi známo, že dvakrát obdržel stipendium čajové školy Urasenke a 
studoval v sídle školy v Kjótu. Jeho zručnost mu umožnila dokonce vyrábět vlastní 
čajové náčiní. Po svém návratu z Japonska se na několik let stal vůdčí osobností české 
pobočky čajové školy Urasenke, často se prezentoval v různých médiích a přednášku  
o čajovém obřadu i s ukázkou uskutečnil také v Japonském informačním a kulturním 
centru našeho velvyslanectví. Při četných příležitostech, včetně festivalu japonského 
filmu EIGASAI, byly vystaveny jeho krásné fotografie zachycující zdaleka nejen scenérie 
Kjóta a světa japonského čajového obřadu, ale také snímky z japonských kulturních akcí 
pořádaných v České republice. Vážená paní Černotová, velice si vážím příspěvku Vašeho 
syna k šíření povědomí Čechů o japonské kultuře. Z celého srdce s Vámi soucítím a přeji 
Vám mnoho odvahy v tomto nelehkém období.“  
                                    S úctou Kaoru Shimazaki Velvyslanec Japonska v České republice 
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„S velkým zármutkem a lítostí jsme se dozvěděli o konci života našeho drahého 
kamaráda Luboše. Bylo to v Praze nebo v Liptále, kde jsme měli po mnoho let čest a 
potěšení se s ním potkávat, učit se a sdílet mnoho myšlenek. Vždy to byla krásná 
atmosféra a pojilo nás silné přátelství. Luboš k nám byl vždy velice štědrý a věnoval nám 
svůj čas, energii, přívětivost, fotografie a pohostinnost. V průběhu let se stal naší rodinou. 
Naší kulturní skupině bude velmi chybět, i jeho neobvyklé pískání. Cítíme Lubošovu 
přítomnost duchovně mnoha způsoby. Prostřednictvím hudby, ptáků zpívajících  
na stromech a mnoha dalších věcí, které nás provázejí v našem každodenním životě. 
Luboš bude vždy duchem s námi.“  
                          František Tomas Grapl, Tuhi Grapl & Whakaari Rotorua Cultural Group  
 
 
����� 

 
 
 
    V letošním jubilejním roce Mezinárodního folklorního festivalu Liptálské slavnosti  
si připomínáme i devadesáté výročí narození 3 osobností, které významně ovlivnily chod 
folkloru v Liptále. V kolébce spatřily světlo světa a začali poznávat okolí v době, kdy 
liptalští ogaři a dcerky začínali v hospodě U Klesků pod vedením Jana Kobzáně a 
manželů Emilie a Františka Váňových sbírat a nacvičovat staré valašské tance, které jsou 
živé dodnes (točené, zbojnické …). Jsem rád, že dnešní generace liptálských folkloristů 
navazuje na pevné základy svých předchůdců.  
 
Karel Mrlina (1929 - 2002), Liptál, číslo popisné 79  
Stál u zrodu cimbálové muziky Lipta jako primáš. Přivedl do Liptálu cimbalistu Lipty 
Jana Rokytu z Jasenné, (pozdější hudební redaktor ostravského rozhlasu) a vytvořil tím 
oporu pro činnost souboru Lipta v padesátých a šedesátých letech minulého století.  
Spolu s Ludvou Šmídem, (manžel Jarmily Šulákové) zpracoval řadu hudebních a 
tanečních čísel, z nichž například Polky tančí senioři Lipty dodnes. Primášoval 
cimbálovou muziku v programu na odhalení busty Jana Kobzáně v roce 1970  
v zámeckém parku na prvních Liptalských slavnostech.  
Zhudebnil verše ‚‚Liptál městečko‘‘a tuto píseň věnoval své manželce Marii.  Nazýval ji 
‚‚hymnus‘‘ a je využívána při slavnostních příležitostech pro Liptalany.  
Píseň má ve svém repertoáru ženský pěvecký sbor Rokytenka pod vedením paní Hany 
Vaculíkové.  
Vztah k tradicím a folkloru zakořenil i v jeho dětech (Marie a Pavel), ale zejména  
u vnuků (Jakub – cimbalista) a Lenky Vaculíkové – Mrlinové, která patří mezi významné 
sólistky folklorních písní. Vzpomenu jen například úspěch v celostátní soutěži 
‚‚Zpěváček‘‘ ve Velkých Losinách či pravidelné hostování ve vojenském uměleckém 
souboru Ondráš. Lenka zpívá i v naší Rokytence a kmenově působí v souboru Šternovjan 
v Újezdu u Brna.  
   Mnozí z Vás si jistě ještě na pana Karla Mrlinu vzpomínáte. Na jeho neutuchající 
humor a optimismus, na jeho drobný krok, kterým s houslemi v podpaží přispěchal mezi 
nás na zkoušky a na desítky veřejných produkcí v Liptále, na Valašsku, v ČSFR a  
i v Polsku, na prvním zahraničním zájezdu Lipty. 
 
Karel Pecha (1929 - 2001) Liptál, číslo popisné 14  
Patřil k zaníceným folkloristům v 50. letech. Spolupracoval s Karlem Mrlinou a Josefem 
Londou. Byl předsedou okresního poradního sboru pro folklor. Jako aktivní tanečník byl 
průkopníkem obnovení tance „Starodávný“. Se svou tanečnicí (Ludmila Ostřanská - 
Daňová) získali na celostátní přehlídce v Hradci Králové v roce 1957 první místo  
v sólových tancích.  
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Osobnosti dějin 
folkloru v Liptále 
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Karel Pecha byl náruživým fotografem. V jeho archivech jsou stovky a tisíce snímků 
nejen z folklorních akcí, ale i z dalších činností - akce hasičů, sportovců, zahrádkářů a 
dalších.  
Velkým koníčkem Karla byl tramping. Byl členem osady Havaj na Pulčinách, kde 
členové měli postavenou svou trampskou chatu a i členové souboru Lipta ji několikrát 
navštívili. Z tramského kolektivu si tak odnesl své druhé jméno - přízvisko Karel Donald 
Pecha.  
Vzpomínám si na společné sezení v hospodě U Klesků na přelomu let 1973 – 74, kde nás 
nabádal k založení dětského souboru - Malá Lipta. Měli jsme obavy, zda dáme 
dohromady pro další skupinu muziku. Ale Karel měl představu: založíte muziku novou 
dětskou. Houslisty malé seženete a na cimbál může hrát „nějaké děcko nebo něco 
takového“. Nastalo hrobové ticho a já jsem se zeptal: „Co myslíš tím děckem nebo něco 
takového?“ A Karel s klidem odpověděl: „Naučíte hrát na cimbál nějakou cérku, když 
ogarů néni.“ Výbor souboru myšlenku založení Malé Lipty podpořil a v roce 1974 byl 
proveden nábor mezi rodiči a dětmi. Po výuce prvních krůčku měly, děti první vystoupení 
počátkem roku 1975. Prvními vedoucími se staly tanečnice souboru Věra Nejedlá – 
Frýdlová, Jiřina Smilková a Radmila Sousedíková.  
Koncem 80. let minulého století měla Malá Lipta celkem 120 dětí ve třech skupinách. 
Vedoucí tehdy byla Jitka Macková – Matějková.  
I Karel Pecha má své pokračovatele. Tanečnicí byla jeho neteř Jiřina Pechová – 
Kráčalová. Dodnes je aktivní v základním souboru. Lipta prasynovec Tomáš Kráčala.  
 
Radomír Sousedík (1929 – 2007)  
Narodil se do prostředí, v němž bylo pěstováno vlastenectví, sokolské ideje láska  
k tradicím a zejména národopisným. Nosit kroj při slavnostních příležitostech byla čest. 
Jeho strýc, Rudolf Londin mladší byl svého času vynikajícím odzemkářem. Učitelem mu 
byl jeho staříček. První taneční kroky se učil jako chlapec – ogar v začínajícím souboru 
Vsacan.  
Se svým bratrancem Antonínem Sousedíkem, o 10 let starším, založili v 50. letech 
‚‚Súsedikovu cimbálovou muziku‘‘ . Radek zde působil jako organizační vedoucí, 
cimbalista, lidový vypravěč a zpěvák. Cimbálová muzika už v 55. roce minulého století 
vystupovala v Československé televizi, o rok později v celostátní soutěži získala 2. místo 
z 36 soutěžících muzik. Antonín i Radomír byli synovci Josefa Sousedíka, bývalého 
továrníka, starosty a vynálezce.  
Radomír často vypomáhal jako cimbalista Karlu Mrlinovi v souboru Lipta. Po ukončení 
činnosti Sousedíkova souboru nejenom oni, ale postupně 8 členů muziky přešlo  
od křídla souboru Lipta. Radek se svou manželkou Jiřinou tak zakotvili v Liptě na celých 
dvacet let. Soubor Lipta pod novým vedením intenzivně nacvičoval a postupně se mu 
otevíraly nové možnosti vystupování nejen v tuzemsku ale i v zahraničí.  
V roce 1970 byly převáženy ostatky akademického malíře, spisovatele a zakladatele 
souboru LIPTA Jana Kobzáně na Valašský Slavín do rožnovského skanzenu. Akce volně 
navázala na odhalení busty mistra Kobzáně v areálu liptalského zámku, a tím byla 
založena tradice lidových - Liptalských slavností, dnes už mezinárodního folklorního 
festivalu.  
Charismatický zjev Radomíra, jeho za všech okolnosti slušné diplomatické jednání, 
přinášely ovoce. Otevíraly se nové možnosti výjezdu do zahraničí, zejména v rámci 
výrobního družstevnictví zemí RVHP. Rodinný dům Sousedíků na Vsetíně se stal 
úřadujícím centrem souboru Lipta a zapojení do práce byli vedle výboru i všichni členové 
rodiny. Manželka Jiřina byla zpěvačkou, tlumočnicí v zahraničí, ale jedno období  
i vedoucí Malé Lipty. V současné době se paní Jiřina zabývá ručně psanými knihami  
o valašském venkově pod názvem ‚‚Paměti‘‘. Rovněž dcera Radmila byla první vedoucí 
Malé Lipty, hraje na cimbál, stejně tak i Radkova vnučka Markéta .  
Radomír Sousedík je nositelem ocenění ministra kultury ‚‚Zasloužilý pracovní kultury‘‘  
a ocenění od ústředního výrobního družstva „Vzorný pracovník‘‘.        Ladislav Michálek  
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Jan Kobzáň a Liptálské slavnosti 
V tomto roce uplynulo 60 let od úmrtí valašského malíře, grafika, spisovatele. 
Jan Kobzáň (9.7.1901 - 10.10.1959 Velké Karlovice - Soláň) se narodil do chudé rodiny 
těžce pracujících pasekářů a dřevařů. Vyrůstal v obci Liptál, navštěvoval měšťanskou 
školu ve Vsetíně, kde se brzy projevilo jeho výtvarné nadání. Okolnosti mu však 
nedovolily pokračovat ve studiu, proto po škole krátce pracoval jako dělník v továrně  
na ohýbaný nábytek firmy Bratři Thonetové ve Vsetíně a později na pile firmy Baťa  
ve Zlíně, kde si jej náhodou všiml továrník Tomáš Baťa. Tomu se Kobzáňovy kresby 
zalíbily natolik, že mu navrhl studium na odborné umělecké škole.  
Roku 1918 tak Jan Kobzáň začal studovat umělecko-průmyslovou školu v Praze (stal se 
zde žákem profesora Josefa Schussera, Jaroslava Bendy, Vratislava Huga a Františka 
Kysely) a na studia bezprostředně navázal v letech 1924 - 26 na Akademii výtvarných 
umění, kde studoval kresbu u profesora Maxe Švabinského.  
Po studiích nastoupil zpátky k firmě Baťa a pracoval v oddělení reklamy. Je mimo jiné 
autorem designu světoznámé značky firmy Baťa. Postupně se vydal na uměleckou dráhu. 
Žil a pracoval v Praze jako kreslíř módních návrhů či samostatný výtvarník a ilustrátor. 
Ve 40. letech žil Jan Kobzáň v Jasenné a podílel se na formování zlínského kulturního 
světa. Za druhé světové války se Jan Kobzáň zapojil do odbojového hnutí - pořídil známé 
portréty partyzánských velitelů. Po válce spoluzakládal družstvo Lipta. Nakonec se usadil 
na chalupě ve Velkých Karlovicích na Soláni, kde také zemřel. Je pohřben na Valašském 
Slavíně v Rožnově. Oldřich Šuleř o něm napsal knížku o Janíčkovi malérečkovi.  
Jan Kobzáň byl od dětství ovlivněn rodným krajem – krajinou, životem a zvyky Valachů 
a jejich příběhy. Jeho oblíbenými výtvarnými technikami byl dřevoryt a kresba, maloval 
ale i temperou či olejem. Nejraději kreslil zbojníky, někdy v hrdém postoji, jindy 
zachycené uprostřed pohybu. Často zachycoval historická témata a především pak lidový 
odboj. Jeho díla jsou vždy plná postav a dějů, které však mají pevný kompoziční řád. 
Množství jeho obrazů je ve sbírkách muzea regionu Valašsko. Vytvořil rovněž řadu 
fresek pro domy v Ostravě, Havířově a další. Jeho sgrafita zdobí také průčelí domů  
na Dolním náměstí ve Vsetíně.  
Jan Kobzáň byl rovněž významným regionálním spisovatelem a sběratelem valašského 
folkloru, pověstí a pohádek. Již roku 1927 vydal knihu O zbojníkoch a pokladoch, kterou 
vyzdobil vlastními dřevoryty. Později vyšla kniha U počátků vod (1984), která obsahuje 
jeho povídky a příběhy s ilustracemi otiskované v novinách. Řadu knih rovněž ilustroval. 
Svůj talent, který po rodičích zdědil nadání a lásku k rodnému kraji, formuloval a 
prohluboval jím často vzpomínaný staříček Škrabánek z Liptála. Staříčkovy dramatické 
příběhy z drsného Valašska, které malému Jankovi po večerech vyprávěl, navždy 
ovlivnily a daly základ umělcově budoucí tvorbě.  
Již koncem dvacátých let minulého století vzniklo přátelství Jana Kobzáně s mladými 
liptalskými učiteli Emílií a Františkem Váňovými. Společně začali organizovat místní 
mládež a nacvičovat valašské zvyky, tance a písničky v hospodě „U Klesků“. A tak již  
v roce 1930 mohl liptalský valašský krůžek vystoupit na národopisných slavnostech 
Moravskoslezských, které se konaly 5. a 6. července na Vsetíně v Panské zahradě.  
V Okresním archivu na Vsetíně je psáno, že krojovaná zbojnická skupina z Liptálu, která 
přijela s vyzdobeným koňským povozem, vystoupila na těchto slavnostech se dvěma 
pásmy. První nazvané „Zbojníci“, v němž účinkovalo 12 mužů, druhé „Valašské hry“,  
do něhož bylo kromě mužů zapojeno i 30 žen.  
Po dvanácti letech od úmrtí Jana Kobzáně byly uloženy jeho ostatky na Valašském 
Slavíně ve Valašském muzeu v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm. V Liptále - v zámecké 
zahradě byla 30.8.1970 odhalena busta Jana Kobzáně. Při této příležitosti byl liptálským 
Valašským krůžkem Lipta předveden kulturní folklorní program, který se setkal s velmi 
kladným ohlasem u našich spoluobčanů. Vedení obce Liptál a výrobního družstva Lipta 
Liptál doporučilo a podpořilo každoroční představení nejen našeho místního souboru, ale 
i kolektivů z okolí a i celé ČR a zahraničí. Odvážná myšlenka se celá naplnila a letos se 
konal již 50. ročník Mezinárodního folklorního festivalu Liptálské slavnosti. 
                                                                                                                 Ladislav Michálek 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



50 
 

V kulturním zařízení obecního úřadu se v roce 2019 konaly tyto akce: 
 
Liptálský kvíz 18.01.2019 
Hasičský ples 26.01.2019 
II. Dětský valašský bál 09.02.2019 
75. Valašský bál 09.02.2019 
Myslivecký ples 16.02.2019 
Dětský karneval  23.03.2019 
IV. Liptálský kvíz 01.03.2019 
Řemeslné setkání – zpracování vlny, lnu a kopřiv 09.03.2019 
Jarní koncert ZUŠ Morava Liptál 11.03.2019 
Seminář ValFS 16.03.2019 
Dobročinný bazárek dětských věcí – jaro, léto 29.03.2019 
Koncetr žáků ZUŠ Morava Liptál – konec školního roku 24.06.2019 
Absolventský večírek IX.třídy ZŠ Liptál 26.06.2019 
MFF 50. Liptálské slavnosti 21.- 26.8.2019 
Zvěřinové hody 05.10.2019 
Bazárek dětského oblečení 17.-18.10.2019 
V.Liptálský kvíz 15.11.2019 
Promítání filmu „Ženy v běhu“ 22.11.2019 
Beseda se seniory 07.12.2019 
Vánoční besídka DD a ZŠ Liptál  11.12.2019 
Vánoční koledování děcek Lipty 15.12.2019 
Vánoční koncert žáků ZUŠ Morava Liptál 16.12.2019 
VI.Liptálský kvíz 20.12.2019 
Štěpánská zábava FK TJ Start Lipta Liptál 26.12.2019 

 
Během roku se v kulturním zařízení konalo jedenáct soukromých akcí – oslav. 
 
 
Pravidelně probíhaly během roku v kulturním zařízení tyto zkoušky: 
Po: FoS Malá Lipta              17-19 hod.                FoS Lipta Senioři 19-21 hod. 
            Jóga relaxační –od 2.9.2019         17-18.15 (klubovna) 
Út: FoS Lipta-Malůšata 16.30-17.45 hod.            Zumba                 18.-19.hod. 
St:                                                                          FoS Lipta Základ  19-21 hod. 
Čt: Jagári (vikingská skup.)     19.-21,hod.             
Pá: FoS Lipta základ     19-21 hod.                        Dechovka Liptalanka: 19-22 hod. 
Ne:       Dechovka                 10-12.hod. 
 
 
 
 
V kulturním areálu obecního úřadu se v roce 2019 konaly tyto akce: 
 
Zábava – Fokus Rock 18.05.2019 
Dětský den MŠ Liptál 31.05.2019 
Zábava - Kosovci 01.06.2019 
32. Dětský nejen folklórní den 09.06.2019 
Pivní slavnosti 20.07.2019 
1.Letní venkovní posezení se seniory 22.08.2019 
MFF 50.Liptálské slavnosti 21.-26.2019 
5.Liptálský gulášfest, zábava 07.09.2019 
Adventní vánoční jarmark 30.11.2019 

Akce roku 
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Další akce s jiným místem konání v roce 2019: 
 
01.01.2019 Novoroční ohňostroj před OÚ 
11.01.2019 Valná hromada FK Liptál U Klesků 
12.01.2019 Seminář Klubovna 
19.01.2019 Seminář Klubovna 
15.02.2019 Beseda o cyklistice s Alešem Melichaříkem U Klesků 
06.04.2019 Ukliďme si naši obec s gulášovou odměnou obec 
13.04.2019 Jarní babský volejbalový turnaj tělocvična ZŠ 
24.04.2019 Otevření sociálního bydlení v bývalé MŠ Bývalá MŠ 
05.05.2019 Vítání občánků VZM 
10.05.2019 Koncert Josef B.Král klubovna 
24.05.2019 Volby do Evropského parlamentu VZM 
08.06.2019 Hasičská slavnost-křest nových aut, kácení máje u HZ 
15.06.2019 Kufrování –etapová soutěž 5 dětských domovů střed obce 
25.06.2019 Rozloučení s předškoláky – slavnost MŠ VZM 
06.07.2019 Hasičská pohárová soutěž areál FK 
27,07,2019 Myslivecký válet a dětský den u chaty MSB 
17.08.2019 Slavnostní otevření vesnice Jagari U zvoničky 
21.09.2019 Otevírání chodníku Dolansko II.etapa u dolního obch. 
21.09.2019 Svatební obřad před zámkem před zámkem 
29.09.2019 Pouť Kostel ŘK,obec 
01.10.2019 Drakiáda za dol.obchodem 
20.10.2019 Vítání občánků VZM 
30.11.2019 Zvonečkový průvod,rozsvícení stromu a betlému před OÚ 
01.12.2019 Adventní koncert Kostel ČCE 
07.12.2019 Mikulášská jízda obec 
14.12.2019 Mikulášský volejbalový turnaj Tělocvična ZŠ 
 
 
      Příloha č.: 9 -  Plán kulturních akcí OÚ, pozvánky na plesy 

 

 

����� 

 
 

Ke dni 31.12.2019 bylo v naší obci 1 508 obyvatel. 
 Z toho 1 247 dospělých  
     261 dětí 
     784 žen 
     724 mužů. 
 
Čísla popisná a evidenční: 
 Ke dni 31.12.2019 je v obci je registrováno:  
   553 čísel popisných 
    44 čísel evidenčních (chaty). 
  159 objektů je neobydlených – nikdo není přihlášen na trvalý pobyt. 
 
Za rok 2018 se: 
  narodilo       16 dětí, 
  zemřelo       22 občanů 
  přihlásilo     27 obyvatel 
  odhlásilo     25 obyvatel.     

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Přehled obyvatel 
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Údaje o nezaměstnanosti v Liptále - ke 20.2.2020: 
 
Evidovaní uchazeči: 35 (24 - 31.12. 2019) 
Podíl nezaměstnanosti: 2,41 % (2,3%  k 31.12. 2019) 
Podíl nezaměstnaných v okrese Vsetín: 
 - nejvíce Police  - 3,24 % (13 evidovaných uchazečů) 
 - nejméně Kladeruby – 1,04 %. (3 evidovaní uchazeči)  
 
 
 
����� 

 
 
     Leden byl tentokrát správným zimním měsícem. Teploty sice klesaly většinou jen 
mírně pod nulu (jen ke konci měsíce bylo pár dnů až -10 stupňů C), ale sněhu bylo dost. 
V první polovině měsíce způsoboval silný vítr a sníh až problémy. 
„ Sníh a silný vítr způsobily lámání stromů, hasiči je odstraňovali ze silnic i vlakových 
tratí. Kvůli počasí jsou problémy na několika hraničních přechodech. Podle energetiků 
jsou bez proudu tisíce odběrných míst.“- z článku v Mladé frontě dnes ze dne 10.1.2019 
Největší problémy působilo počasí v Jizerských horách a Krkonoších, ale doprava 
kolabovala i na Zlínsku či Vysočině. 
     Již od 1.února nastalo oteplení s teplotami nad nulou a ty po celý měsíc klesaly jen 
mírně pod bod mrazu, sněhu ubývalo. 
     Březen přinesl oteplení a hned v prvním týdnu úplě jarní počasí, které s drobnými 
výjimkami vydrželo až do konce dubna.  
     Pak nastalo „deštivé období“. Hodně pršelo kolem 10.května, a pak od 20.května 
přišlo ochlazení s prudkými dešti. V celé republice způsobila voda řadu problémů a u nás  
se situace vyhrotila 22.května, kdy jsme zaznamenali „bleskové povodně“.  
Na polích a zahradách vznikaly laguny a vodní toky, jindy malých potůčků se proměnily 
v dravé proudy. V dolní části obce se místy vylily i na cesty. 
     Od začátku června se střídalo teplé počasí a bouřky s ochlazením, a poslední červnový 
týden přinesl až tropické teploty. Ty pak většinou vydržely po celý červenec a srpen. 
     Až září přineslo ochlazení (2.září bylo ráno jen 8 stupňů C) a koncem týdne i pršelo.  
Již 8.října byl první mrazík, ale pak začalo období krásného „babího léta“ (22.října bylo 
ráno 10 stupňů C).  
     Pak přišlo ochlazení a 1.listopadu klesla teplota pod bod mrazu, V průběhu měsíce se 
však oteplilo a více pršelo.  
     Až začátek adventního času přinesl stálejší teploty pod bodem mrazu. Oteplilo se 
v druhé polovině prosince a Vánoce byly opět bez sněhu. Mírný mrazík byl až poslední 
čtyři dny v roce. 
                                       Příloha č.10 – novinové výstřižky:  
                                               „Odříznuti v závějích.“ 10.1.2019 
                                                „Prudké deště vytopily domy na Valašsku.“ 23.5.2019 
                                               „O víkendu se přiženou bouřky, ale teplo vydrží.“27.7.2019 
                                               „Na bílé Vánoce marně čeká druhá generace.“21.12.2019 
 
                                                         „ 
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